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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوییم

استاندار قم خبرداد:

اعمال محدودیت های 
جدید کرونایی

چند درصد مردم ایران به کرونا مبتلا شده اند؟

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم از پذیرش دانشجو در ۵ 
رشته جدید کارشناسی ناپیوسته بر اساس سوابق تحصیلی برای 
مهر سال جاری خبر داد. سیف الله فضل اللهی اظهار کرد که با 
پیگیری های انجام شده از سوی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم 
تعداد پنج رشته جدید در مقطع کارشناسی ناپیوسته از شورای 
مجوز  اسلامی  آزاد  دانشگاه  مرکزی  سازمان  گسترش  و  آموزش 
گرفت و برای مهر سال جاری بر اساس سوابق تحصیلی »بدون 

آزمون« دانشجو پذیرش می  شود. رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم  

مسیر  گفت:  قم  شهرداری  ترافیک  و  نقل  و  حمل  معاون 
دوچرخه سواری تا ماه آینده در قم ایجاد می شود.   عباس ذاکریان 
در جلسه ستاد مدیریت بحران که در سالن کرامت استانداری 
برگزار شد، با اشاره به استقبال شهروندان قم از دوچرخه اظهار 
داشت: برای اولین بار طرح جامع دوچرخه در سطح شهر توسط 
شهرداری تهیه شد و مصوبه شورای هماهنگی استان را اخذ کرده 
است. معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم افزود: در حدود 

۱۸۰ کیلومتر از خیابان های شهر در طرح جامع مسیر ویژه

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم  خبرداد:

پذیرش دانشجو در ۵ رشته جدید 
کارشناسی ناپیوسته 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

مسیر دوچرخه سواری تا ماه آینده 
ایجاد می شود
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روزنامه

1

در  ختم  مراسم  برگزاری  گفت:  قم  شهرداری  آرامستان های  سازمان   مدیرعامل 
زمان شیوع  رفتارهای خطرناک در  از  و تجمع در مراسم های تشییع  آرامستان ها 
ویروس کرونا است. سید سیف الدین موسوی نیارکی با اشاره به وجود برخی تجمع ها 
در مراسم های تشییع یا ختم در آرامستان های سطح شهر و بهشت معصومه)س(، 
اجرا  افراد  حداقل  با  مراسم ها  این  و  نشده  برگزار  تجمع ها  این  اگر  داشت:  اظهار 
شود، می توانیم گامی مثبت در جلوگیری از شیوع کرونا برداریم. مدیرعامل سازمان  

آرامستان های شهرداری قم ادامه داد: کاری که در اوج اول بیماری کرونا در قم انجام

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: به هیچ عنوان مجوز صنایع 
آب بر با توجه به اقلیم قم، صادر نمی شود.  محمود سیجانی در جلسه گفتگوی 
بخش خصوصی و دولت که در سالن کرامت استانداری برگزار شد،اظهار داشت: 
برای تامین آب شهرک محمودآباد خط انتقال جداگانه ای نیست و باید پیگیری لازم 
را از ظرفیت های فعلی داشته باشیم. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم 
تصریح کرد: برخی از تولیدکنندگان دارای دغدغه تعرفه های بالا در تولید هستند، 

در تقسیمات منطقه ای، قمرود تنها منطقه کمتر توسعه یافته و محروم قم است و

مدیرعامل سازمان  آرامستان های شهرداری قم :

تجمع در آرامستان ها باید به حداقل برسد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

مجوز صنایع آب بر درقم، صادر نمی شود 
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عضو کمیته علمی ستاد ملی مبارزه با کرونا گفت: ویروس 
کرونا جهش پیدا کرده و قدرت سرایت آن حدود ۱۰ برابر 
شده است.  مینو محرز افزود: ویروس کرونا که در ماه های 

گذشته در دنیا گسترش پیدا کرده بود، ویروس کرونای نوع 
B بود. اکنون ویروس جهش یافته به عنوان ویروس کرونای 

نوع G شناخته می شود که می تواند تعداد بسیار بیشتری

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم از پذیرش 
دانشجو در ۵ رشته جدید کارشناسی ناپیوسته بر 
اساس سوابق تحصیلی برای مهر سال جاری خبر 

داد.
سیف الله فضل اللهی اظهار کرد که با پیگیری های 
انجام شده از سوی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم 
تعداد پنج رشته جدید در مقطع کارشناسی ناپیوسته 
از شورای آموزش و گسترش سازمان مرکزی دانشگاه 
آزاد اسلامی مجوز گرفت و برای مهر سال جاری بر 
دانشجو  آزمون«  »بدون  تحصیلی  سوابق  اساس 

پذیرش می  شود.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم  افزود: با همکاری 
آزاد اسلامی  و مساعدت سازمان مرکزی دانشگاه 
توانستیم در مسیر افزایش رشته/ محل های مقطع 
کارشناسی پیوسته برای متقاضیان ادامه تحصیل 

در دانشگاه آزاد اسلامی قم گام های مؤثری برداریم.
رشته  پنج  راستا  همین  در  گفت:  فضل اللهی 
تحصیلی ارتباط تصویری، ایمنی صنعتی و محیط 
حرفه ای  سخت افزارکامپیوتر،کارشناسی  کار، 
حقوق – حقوق ثبتی و هنرهای تجسمی به فهرست 
رشته های تحصیلی کارشناسی ناپیوسته دانشگاه 

آزاد اسلامی قم افزوده شد.
وی ادامه داد: متقاضیان ادامه تحصیل در این پنج 
www. رشته تحصیلی می توانند با مراجعه به سایت
بر  ناپیوسته  کارشناسی  سامانه  در   azmoon.org
اساس سوابق تحصیلی )بدون کنکور( ثبت نام خود 

را انجام دهند.
این مسئول بیان کرد: دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
قم برای مهر سال جاری در ۶۴ رشته تحصیلی در 
کاردانی  و  ناپیوسته  و  پیوسته  کارشناسی  مقاطع 

پیوسته و ناپیوسته بر اساس سوابق تحصیلی بدون 
کنکور دانشجو می پذیرد.

فضل اللهی توصیه کرد که علاقه مندان به ورود به 
دانشگاه می توانند با انتخاب دانشگاه آزاداسلامی 
واحد قم از ظرفیت های علمی،پژوهشی، کارگاهی 

و آزمایشگاهی این واحد دانشگاهی بهره مند شوند.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی استان قم  خبرداد:

پذیرش دانشجو در ۵ رشته جدید کارشناسی ناپیوسته  گره گشایی ازمشکلات قم یا پی گیری اهداف سیاسی ؛

مجمع نمایندگان قم 
فرصت ها و آسیب ها

آقایان امیرآبادی، ذوالنور و زاکانی، نمایندگان  مردم قم در مجلس شورای اسلامی، 
مجمع نمایندگان استان را تشکیل داده اند و احمد حاجی زاده، یکی از اصول گرایان 
شناخته شده را به عنوان دبیراین مجمع برگزیده اند. اکنون می توان این پرسش را 
مطرح کرد که تشکیل مجمع نمایندگان و دبیرخانه آن، چگونه قابل تبیین است و چه 

پیامدهای احتمالی خواهد داشت؟ این نوشتار پاسخهای کوتاهی ارائه می کنیم.
۱-فهرست شورای اصول گرایان قم- که هر سه عضو آن به محلس راه یافتند- از 
هنگام انتشار، با این نقد جدی روبرو بود که هیچ فرد بومی استان را دربرنمی گیرد.
انتخاب حاجی زاده را - که بومی استان است- به عنوان دبیر مجمع نمایندگان می 
توان تلاش آنان برای جبران این ضعف تلقی کرد. همچنین حاجی زاده به عنوان 
فردی تعامل گرا می تواند در ایجاد هماهنگی میان نمایندگان و  مسئولان و اقشار 
دیگر، به ویژه با توجه به سابقه مدیریتی خود در دستگاههای مختلف، تاثیرگذار باشد.

۲- اگر مجمع نمایندگان استان ، در چارچوب اختیارات و وظایف آنان به بستری برای 
طرح و بررسی دیدگاههای کارشناسانه درباره مشکلات و توانمندیهای استان، تعامل 
گرایی و همگرایی در سطح استان و هماهنگی مسئولان بر مبنای منافع همه اقشار و 
افراد بدل شود، بدون تردید می تواند در توسعه استان تاثیرگذار باشد.به ویژه آنکه می 
توان انتظار داشت تشکیل مجمع نمایندگان و پویایی آن، از تعیین کنندگی بی رقیب  

یکی از آنها و بی توجهی دو نفر دیگر به مسائل استان، جلوگیری کند.
۳- احتمال دیگر آن است که مجمع نمایندگان، با خروج از دایره قانونی وظایف و 
اختیارات آنان، به محفلی برای پی گیری اهداف سیاسی، کاهش اختیارات دولت، 
اجبار دستگاههای اجرایی به پذیرش دیدگاههای غیرکارشناسی و توزیع نامتناسب 
امکانات در استان تبدیل شود.چنین رویدادی منافع مردم استان را به مخاطره می 

اندازد.
برای قضاوت درباره عملکرد مجمع نمایندگان استان، باید صبر کرد و امیدوار بودآنان 
در چارچوب وظایف و اختیارات خود، بر اساس منافع همه اقشار و افراد رفتار  و از نقض 

اختیارات و وظایف قانونی خود با هدف تحقق اهداف جناحی پرهیز کنند.

وزیر نیرو :

ساختارهای مدیریت منابع آب پاسخگو نیست
وزیر نیرو بر ضرورت دوری از تمرکزگرایی در مدیریت منابع آب تاکید کرد و گفت: 
ساختارهای به شدت متمرکز دیگر پاسخگوی نیازهای کشور در بخش آب نیست و این 

ساختار باید بازطراحی شود. 
»رضا اردکانیان« روز یکشنبه در نشست هم اندیشی بازطراحی ساختار کلان بخش 
آب کشور که با حضور نمایندگان دستگاه های ستادی و اجرایی مرتبط با موضوع آب 
برگزار شد، افزود: امروز با ساختار معیوب و غیر همراه در عرصه مدیریت منابع آب 

فعالیت می شود که از بدو تاسیس به شدت متمرکز است.
وی افزود: این تمرکزگرایی در دهه های نخست عمر خود به دلیل وجود جمعیت کم 
در کشور، گره گشا بوده است تا مشکل ساز، اما چنین ساختاری هم اینک با ۳۱ استان 
با گستردگی و جمعیت ۸۳ میلیونی به  طور قطع دیگر جوابگو نیست و کشور در عین 

تمرکز گرفتار بلای بخشی نگری است. 

زهرا سعادتی*

معاون وزیر اقتصاد تشریح کرد :

جزئیات اعطای کارت اعتباری با وثیقه 
سهام عدالت

معاون وزیر اقتصاد گفت: بانک ها مکلف هستند معادل ۵۰ درصد ارزش روز سهام 
عدالت را وام با نرخ سود ۱۸ درصد و دوره بازپرداخت ۳ ساله به متقاضیان پرداخت کنند.
عباس معمار نژاد دیروز صبح در نشستی خبری با موضوع ارائه تسهیلات اعتباری 
بانک ها با وثیقه گذاری سهام عدالت، اظهار داشت: نقش بانک ها در تأمین مالی اقتصاد 
ایران بسیار پررنگ است، همانطور که این حوزه در اقتصاد بسیاری از کشورهای جهان 
نقش پررنگی دارد؛ با توجه به شرایط اقتصادی کشور و نیار به منابع مالی کسب و کارها، 

مجدداً بانک ها نزدیک آمدند تا بتوانند بخشی از این نیاز راتامین کنند.
وی با بیان اینکه امروز اولین شرکت سرمایه گذاری استانی سهام عدالت به تابلوی 
بورس اضافه شد، گفت: امروز شرکت سرمایه گذاری استان خراسان جنوبی وارد بورس 

شد و بقیه شرکت ها نیز به تدریج وارد بازار بورس خواهند شد.
معاون امور بانکی، بیمه و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد گفت: سهام عدالت برای 
مردمی کردن اقتصاد طراحی و با تدابیر رهبری و ریاست جمهوری و دولت امکان 
آزادسازی این سهام فراهم شد. وقتی سهام عدالت آزاد شد نهایتاً ارزش آن حدود ۸ 
میلیون تومان بود که در تازه ترین بررسی ها ارزش سهام عدالت به ۱۹ میلیون و ۲۰۰ هزار 
تومان رسیده است. وی افزود: یعنی در این مدت ارزش سهام عدالت بیش از دو برابر 
شده است و انتظار است که بیشتر نیز بشود؛ اگر ما تسهیلاتی با نرخ سود ۱۸ درصدی 
بدهیم، با توجه به رشد ارزش سهام عدالت، این تسهیلات برای مردم به صرفه خواهد 
بود؛ بنابراین توصیه همه کارشناسان و مسئولین این است که دارندگان سهام عدالت 

حواسشان باشد که به راحتی سهام خود را از دست ندهند.
سازوکار وثیقه گذاری سهام عدالت در بانک ها

معمارنژاد افزود: بانک های تجاری کشور از جمله ملی، سپه، صادرات، تجارت و ملت 
آمادگی دارند در صورتی که افراد نیاز مالی کوتاه مدت دارند از طریق وثیقه گیری سهام 
عدالت، نیاز مالی کوتاه مدت مالی مردم را تأمین کنند تا مردم مجبور نشوند سهام 
عدالت شأن را بفروشند. وی به سازوکار وثیقه گذاری سهام عدالت در بانک ها اشاره کرد 
و ادامه داد: مبنای کار به صورت کارت اعتباری مرابحه است که این موضوع مطابق 
با سیاست شورای پول و اعتبار و دستور العمل بانک مرکزی است. معاون امور بانکی، 
بیمه و شرکت های دولتی وزارت اقتصاد گفت: همه بانک ها توافق کردند که حداقل ۵۰ 
درصد ارزش روز سهام عدالت آزاد شده را به عنوان وثیقه بپذیرند و تسهیلات بدهند. 
زمان بازپرداخت نیز به صورت سه ساله با نرخ مصوب شورای پول و اعتبار یعنی ۱۸ 
درصد است. وی افزود: برخی از بانک ها فرایند را به صورت کاملًا الکترونیکی آماده 
کرده اند و برخی نیز در حال آماده سازی هستند؛ سامانه بانک ملی کاملًا آماده است 
و نیاز به مراجعه حضوری به هیچ وجه نیست. بانک ملت هم این اقدام را انجام داده و 
به زودی جزئیات آن اعلام خواهد شد. بانک صادرات، سپه و تجارت هم در حال آماده 
کردن زیرساختها هستند تا مردم برای دریافت این وام، نیاز به مراجعه حضوری به شعب 

بانک نداشته باشند.
 

 رئیس ستاد اجرائی فرمان امام )ره (اعلام کرد؛

تست انسانی واکسن کرونا از۲ هفته آینده
رئیس ستاد اجرائی فرمان امام )ره (در خصوص مراحل ساخت "واکسن کرونا" توسط 
محققان دارویی ستاد اجرایی گفت: تست انسانی واکسن کرونا ظرف دو هفته آینده 

آغاز می شود. 
محمد مخبر در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی در خصوص مراحل ساخت 
"واکسن کرونا" توسط محققان دارویی ستاد اجرایی فرمان امام )ره( اظهارداشت : از سه 
مسیر تست حیوانی واکسن کرونا انجام شده است و با در نظر گرفتن پروتکل ها و اخذ 
مجوزهای وزارت بهداشت طی یک الی دو هفته آینده تست انسانی آن شروع خواهد 

شد.
رئیس ستاد اجرایی فرمان امام با اشاره به فرمان رهبر انقلاب در خصوص حمایت از 
آسیب دیدگان کرونا افزود: از ابتدای شیوع کرونا در کشور ماهانه ۳۰۰ میلیارد تومان 
بسته های معیشتی، بلاعوض و بهداشتی در سراسر کشور توزیع کردیم و تقریباً هر ۴۵ 

روز یک بار توزیع اقلام معیشتی و بهداشتی را در دستور کار داریم.
این  احتساب  با  افزود:  جوان  زوج های  به  جهیزیه  هزار  اهدای ۵  به  اشاره  با  وی 
جهیزیه ها، ظرف دو سال ۱۷ هزار جهیزیه در مناطق کم برخوردار کشور توزیع کرده ایم 

که ارزش هر جهیزیه ۱۴ میلیون تومان و شامل ۱۰ قلم جنس ایرانی است.

آقایان امیرآبادی، ذوالنور و زاکانی، نمایندگان  مردم قم در مجلس شورای اسلامی، مجمع نمایندگان استان را تشکیل 
داده اند و احمد حاجی زاده، یکی از اصول گرایان شناخته شده را به عنوان دبیراین مجمع برگزیده اند. اکنون می توان این 
پرسش را مطرح کرد که تشکیل مجمع نمایندگان و دبیرخانه آن، چگونه قابل تبیین است و چه پیامدهای احتمالی خواهد

در نظر دارد  خودرو سورای ۴۰۵ تی یو فایو مدل ۱۳۹۳ به رنگ نقره ای را از طریق مزایده عمومی 
طبق مصوبه شماره ۵/۱۱۱ /ش مورخ ۱399/۰3/2۵ شورای اسلامی شهر جعفریه  ) به صورت 

حراج حضوری ( به فروش برساند.
شرایط شرکت در مزایده :

۱-   ارائه سپرده در مزایده معادل ۵ درصد قیمت کارشناسی ) مبلغ ۳۰،۰۰۰،۰۰۰ ریال معادل 
سه میلیون تومان ( به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه ) به همراه داشتن فیش واریزی با 

قید کد ملی شخص شرکت کننده در مزایده در فیش الزامی می باشد (.
۲-  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت 

در مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
۳- قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری به مبلغ ششصد میلیون ریال  بدون 

احتساب مالیات بر ارزش افزوده می باشد. 
۴- شهرداری در رد یا قبول هر یك از پشنهادات مختار می باشد. 

۵- رعایت قانون منع مداخله کارکنان دولت جهت شرکت کنندگان الزامی می باشد.
۶- سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

۷ – شرایط فروش به صورت نقد می باشد .

شهرداری جعفریه
اگهی مزایده عمومی )نوبت  اول(

روابط عمومی شهرداری جعفريه 

دعوت به همکاری
به چند کارگر ساده جهت کار 

در کارگاه پوست نیازمندیم.
تماس ۰9۱2۱۵3469۰
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رییس جمهوری با بیان اینکه زمان پایان کرونا مشخص نیست، گفت: باید یک 
مسیر اعتدالی در مبارزه با کرونا را در نظر بگیریم نه می توانیم فعالیت را کامل 
تعطیل کنیم و نه می توانیم مانند گذشته عمل کنیم. ادامه محدودیت های 

شدید امکان پذیر نیست. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در جلسه ستاد ملی 
مقابله با کرونا با قدردانی از انفاق مومنانه مردم در سراسر کشور اظهارداشت: 
یکی از ویژگی های امیرالمومنین دستگیری از فقرا و انفاق است، مردم هم همان 

راه امیرالمومنین را رفتند.
وی با اشاره به  در پیش بودن ایام محرم افزود: ممکن است در ایام محرم شکل 
نذورات مردم  مقداری تغییر کند. حتما از نظر بهداشتی این موضوع باید رعایت 
شود. هم تبرک است و هم کمک به کسانی است که از آنها دستگیری می شود.

محدودیت های  رعایت  برای  استان ها  مردم  از  تشکر  با  جمهوری  رییس 
و  پزشکی  کادر  دوم  مرحله  در  کرونا گفت:  اول شیوع  مرحله  در  بهداشتی 
درمانی ما مجاهدت شبانه روزی انجام داد و فداکاری کرد و در مرحله سوم همه 
مسوولین در رده های مختلف و آنهایی که امر نظارت را بر عهده دارند، این بار را 
بر دوش گرفتند.  الحمدالله وقتی آدم در این نمودارها استان ها را می بیند که از 

پیک پایین می آید و شیب به سمت پایین است، خیلی خوشحال کننده است.
وی با بیان اینکه در آماری که امروز دیدیم تقریبا از اوایل مرداد ماه تغییر 
محسوسی شروع شده تا الان که۱۹ مرداد ماه هستیم، گفت: ان شاء الله 
امیدواریم تا پایان مرداد باز شاهد روزهای بهتری با کمک مردم باشیم. همان 

طور که در سایه تلاش مردم و مراعات آنان این اتفاق افتاد.
 روحانی اظهارداشت: یک وقتی مراعات مردم ۷۷ درصد بود که در سایه آن ما 
شاهد این بودیم که  در آمار فوتی ها از سه رقمی به دو رقمی برسیم.  برای مدتی 
هم فوتی ها دو رقمی بود از مراعات ۷۷ درصد به ۱۷ درصد رسیدیم. وقتی نزول 
پیدا کرد و مردم سهل گرفتند و فکر کردند دوران بیماری تمام شده، دومرتبه 

دچار یک موج شدیم
رییس دولت تدبیر و امید گفت: البته در کشورهای دیگر هم این موج دوم را 
کاملا مشاهده می کنیم آنجا هم دستورالعمل هایی بوده خوب مراعات کردند. 
یکی از کشورهای اروپایی که نخست وزیر آن می خواست اختیار قرنطینه بار دوم 
را از پارلمان بگیرد، همه چیز را آزاد کرده بود و اعلام کرد که توریست ها بیایند ولی 

با فشار چند روزه ناچار شد دوباره محدودیت ها را تشدید کند.
 رییس جمهوری یادآورشد: بنابراین تقریبا می بینیم در جاهای دیگر هم با موج 
دوم گرفتار شدند. ما هم با موج دوم روبه رو شدیم شاید این بالا و پایین رفتن 
مربوط به اعمال خودمان می شود چه ما مسوولان، چه مردم ما، آن جا که همه 
رعایت کنیم با ثبات مواجه می شویم. تا وقتی مراعات ها رها و عادی می شود 
دوباره پیک بالا می رود و ما را گرفتار می کند. هر چه است تخت و پزشک و پرستار 

ما محدود است 
وی تاکید کرد: این فشار روانی کار بر کادر درمانی فشار خسته کننده ای است 
وقتی می بینند مرتب تخت ها پر است تا وقتی می بینند ۳۰ درصد تخت ها خالی 

شد خود این به همه نشاط می دهد و آثار کار خود را می بینند.
 حداقل ۶ ماه با ویروس کرونا مواجه هستیم

روحانی در ادامه گفت: در هفته های اخیر هم در کشور خودمان و هم در دنیا 
شاهد افت و خیزی در خصوص شیوع کرونا بودیم. واقعیت این است که ۶ ماه 
است که با این ویروس مواجه هستیم. شاید در روزهای اول به مردم می گفتیم 
این را هفتگی در نظر نگیرید، ماه و سال معیار است نه روز و هفته، بعضی ها 
می گفتند چرا  گفته می شود دو هفته، سه هفته یا یک ماه دیگر این ویروس را از 
پا در می آوریم اما به هر صورت  ۶ ماه از شیوع این ویروس گذشته است و فراز و 

نشیب داشته است.
رییس دولت تدبیر و امید اضافه کرد: به نظر من کار کادر درمانی بسیار خوب 
بوده است،   بخش تولید خوب در صحنه بوده و بخش علمی کاملا در صحنه 
فعال بودند و مردم همراهی کردند یعنی آنجایی که گفتیم خطرناک است و 

دیدند که خطرناک است همراهی کردند.  
روحانی تاکید کرد: حداقل باید در نظر بگیریم که ۶ ماه دیگر هم این اوضاع 
را داریم. البته شاید ۶ ماه بیشتر یا حتی یک سال شود بنابراین باید خودمان را 
آماده کنیم تا روزی که واکسنی به دست ما برسد و موثر باشد و به اندازه کافی در 
اختیار باشد و بتوانیم توزیع کنیم و مردم بتوانند استفاده کنند، تا آن زمان خیلی 

برای ما روشن نیست و باید همه مراعات کنند.
مراسم  درباره  روزها  این  که  نظرهایی  اظهار  به  اشاره  با  جمهوری  رییس 
عزاداری مطرح است، افزود: عده ای نامه می نویسند اظهار نظر می کنند چرا 
محدودیت ها را می خواهید اینقدر زیاد کنید ماه محرم و عزاداری است. از طرف 
دیگر عده ای می نویسند امسال محرم معنا ندارد. عده ای برای من نامه نوشته 
بودند حج که واجب بود امسال برگزار نشد عزاداری امام حسین )ع( که مستحب 

است که شما اصرار می کنید.  
بودند  هم  ای  عده  کنیم.  انتخاب  را  اعتدالی  مسیر  باید  کرد:  تاکید  وی 
می گفتند مغازه ها نباید باز شود باید بسته باشد، مردم از خانه نباید بیرون 
بیایند، البته شاید برای مدتی لازم بود ولی این کار برای طولانی مدت نمی شود. 
نمی توانیم فعالیت های اقتصادی، آموزشی، فرهنگی و اجتماعی را به طور کامل 
تعطیل کنیم این کار امکانپذیر نیست،  ادامه کار به شکل سابق هم امکانپذیر 

نیست. بنابراین یک حد وسط را نیازمندیم که آن حد را مورد مراعات قرار دهیم.  
روحانی خاطرنشان کرد: ادامه محدودیت های شدید امکان پذیر نیست چرا 
که محدودیت های شدید جامعه را دچار التهاب،  اضطراب و افسردگی می کند. 
سلامتی فقط سلامت جسم نیست، هم سلامت جسم و هم سلامت روح است 

و مردم باید از لحاظ روحی و روانی دارای آرامش باشد.
رییس جمهوری ادامه داد: اگر افسردگی ایجاد شود، زندگی به مردم تنگ می 
شود، نفس کشیدن برای آنها سخت می شود. در دنیا هم هرکس به طرف کار 
تند رفت جواب نداد و هرکس هم رها کرد و کار انجام نداد آن هم دچار گرفتاری 
شد. آنهایی که معتدلانه رفتار کردند موفق بودند بنابراین باید معتدلانه رفتار کنیم 

بدانیم این ویروس برای مدتی هست و خودمان را آماده کنیم.  
رییس دولت تدبیر و امید افزود: یک سال با احتیاط برای زندگی مان، سازگاری 
و تعامل با این ویروس را برنامه ریزی کنیم چرا که این ویروس هست، از طرف 
دیگر زندگی،   اشتغال،  تولید، کالاهای اساسی، مواد بهداشتی و ضروری و حمل 
و نقل  همه باید باشد منتها باید با پروتکل باشد اگر با پروتکل نباشد ما را دچار 

مشکل می کند.
وی یادآورشد: اعتدال به این معناست که فعالیت باشد، پروتکل هم دقیقا اجرا 
شود این دو اگر با هم باشد ما پیش می رویم. اگر رها کنیم بیماری آنقدر شدید و 
تند می شود جامعه را فرا می گیرد تخت ها پر می شود اعصاب مردم بهم می ریزد 
تلفات زیاد می دهیم که این برای جامعه غیرقابل قبول است. بنابراین اعتدال 

باید رعایت شود.
 طرح پیشگیرانه "شفا" برای مقابله با کرونا

روحانی تاکید کرد: کسی فکر نکند ویروس کرونا تا ۲ روز یا یک هفته دیگر 
تمام می شود و فعلا با ما هست، برنامه ریزی ها باید بلند مدت، حداقل ۶ ماه تا 
یکسال دیگر باید باشد، باید برای زندگی با نشاط برنامه ریزی باشد، اینکه بگویند 
ماسک زدن و عدم رفت و آمد خسته کننده است درست است و همه می دانیم 
سخت و خسته کننده است، اما چاره ای و راهی وجود ندارد ما با شرایط خاصی 

در حال زندگی هستیم.
رییس جمهوری بر ضرورت اقدام پیشگیرانه با تعبیر مخفف »شفا« تاکید کرد 
و گفت: راه درمان این بیماری را می توان »شفا« نام گذاری کرد و البته حرف 
الف در شفا )دارای مد، متعدد و ممتد( شامل سه اقدام است؛ »ش« تاکید بر 
شست وشوی دست ها و نظافت و بهداشت فردی به عنوان اصل اول مبارزه با 

کرونا است 
وی ادامه داد: »ف« در شفا ضرورت فاصله گذاری اجتماعی است، نمی توان 
مانند گذشته کنار هم بنشینیم باید این فاصله گذاری را مراعات کنیم. »الف« در 
شفا  استفاده از ماسک است و دومین الف آن اجتناب از ترددهای غیرضروری 
است و سومین الف اجتناب از تجمعات بزرگ است. این سه الف »شفا« را با مد 

درست می کند.  
رییس جمهوری اگر ما شستن دست و فاصله گذاری و ماسک زدن را کاهش 
تردد و عدم تجمع را در کنار هم قرار دهیم، دستورالعمل هایی است که می تواند 
خیلی سخت نباشد و ما را هم تا حد زیادی از مشکلات این بیماری نجات دهد 
البته پروتکلهای بهداشتی بسیار زیاد است و برای هر مکانی یک پروتکل خاص 

تدوین شده که باید مد نظر قرار داده شود.
 سلامت و سوگواری مردم را در کنار هم قرار دهیم

وی در ادامه با اشاره به نقش شرکت های دانش بنیان در زمینه تولید دارو و 
واکسن کرونا گفت: این هفته جلسه ویژه ای داریم. آنهایی که در زمینه دارو 
و واکسن کار می کنند دولت آماده هرگونه کمک است چرا که این یک مساله 
ضروری است. چه یافتن دارو و چه یافتن واکسن برای ما اولویت دارد. اگر لازم 

است در این قسمت کار موازی انجام بگیرد تا زودتر به نتیجه برسیم.
روحانی با تاکید مجدد بر لزوم رعایت دستورالعملهای بهداشتی در مراسم 
عزاداری محرم گفت: یادآور شد: این که بگوییم در ماه محرم عزاداری نباشد 
این نادرست و ناصحیح است. اصلا برای جامعه قابل تحمل نیست. غیر از این 
که خود عاشورا غم آور است خود این که مراسم نباشد مردم را دلگیر میکند و 

اضطراب و افسردگی برای مردم درست میکند.
رییس جمهوری گفت: چرا عزاداری نکنیم، می توانیم با جمعیت های کمتر 
عزاداری کنیم. در حسینه ای یا جاهایی بنا بوده است که ۱۰۰۰ نفر باشد ما 
می گوییم ۱۰۰ نفر باشد و بقیه از فضای مجازی ببینند این که چیز مهمی 
نیست. ما عدد را کم می کنیم اصل عزاداری را باید انجام دهیم. مراسم را باید 

برقرار کنیم نذورات باید انجام بگیرد.  
وی افزود: قبلا امکان غذاخوردن در مراسم عزاداری وجود داشت الان اگر 
میخواهند غذا بدهند در یک بسته بهداشتی تک نفری در اختیار افراد قرار 
دهند که به منزل خود ببرد. پس امسال باید دقیقا سلامت مردم با سوگواری 
مردم را در کنار هم قرار دهیم یعنی تعادل بخشی را به خوبی انجام دهیم که این 
کار شدنی است و دستورالعمل ها تهیه شده و وزارت بهداشت هم در این زمینه 

زحمت کشیده و ابلاغ شده است.  
روحانی ادامه داد: برای برگزاری عزاداری و ماه محرم اولین کار اطلاع رسانی 
دقیق است یعنی همه باید بدانند چه کار باید انجام دهند و از همین الان هم 
باید بدانند. چرا که هفته دیگر محرم است بنابراین باید اطلاع رسانی دقیق انجام 
شود، باید برای مردم اقناع سازی کنیم و بگوییم که "هم عزاداری و هم سلامت" 

امکان پذیر است.
رییس جمهوری تاکید کرد: این کار از طریق صدا و سیما، رسانه ها، روزنامه ها 
و فضای مجازی صورت بگیرد و همه هماهنگی های لازم از امروز باید شروع و 
انجام شود و این هماهنگی باید بین مسوولان برگزاری مراسم محرم باشد تا ماه 
محرم بسیار خوبی داشته باشیم. البته شاید روزهای عزاداری و ساعت آن کمتر 

باشد پذیرایی ممنوعیت داشته باشد.  
روحانی گفت: افرادی که دچار تخلف می شوند و از دستورالعمل ها سرپیچی 
می کنند و مقررات را زیر پا می گذارند،  مراعات نمی کنند حتما باید مجازات 
شوند که ما در سه بخش ادارات، اصناف و سطح عموم دستورالعمل هایی تهیه 

کردیم که در جلسه بعد نهایی می شود.
وی افزود: امیدواریم همه دست به دست هم دهیم و سلامت خود و  جامعه را 
حراست و حفاظت کنیم. بیمارستان ها و تخت های بیمارستانی و آی سی یوها 
را با تلاش ها و پیگیری مان خلوت و خالی کنیم. همدیگر را در این ماه و ماه پیش 

رو یاری و کمک کنیم.

یک عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم: 

عزاداری بیت رهبری در ایام کرونا، الگوی 
هیئات باشد

عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم گفت: باید ببینیم عزاداری بیت 
رهبری چگونه برگزار می شود و آیا اصلا برگزار می شود یا نمی شود و اگر برگزار می شود، 
عملا چه اتفاقی می افتد و با چه کیفیتی برگزار می شود؛ این آقایانی که در مقام ادعا 
خود را پیرو رهبری انقلاب می دانند، از ایشان تبعیت کنند؛ این یک آزمون مهم برای 

این هاست. 
حجت الاسلام محمدرضا یوسفی استاد خارج فقه حوزه و استاد اقتصاد دانشگاه 
مفید قم در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به مباحث مختلف پیرامون چگونگی برگزاری 
عزاداری های ماه محرم در ایام شیوع کرونا، اظهار داشت: پاسخ این مسئله روشن 
است؛ چرا که وقتی از منظر دین صحبت کنیم، باید گفت که از نظر دین اسلام، چند 
موضوع اولویت دارد که از جمله آن ها، جان، مال، عرض و ناموس است و اگر یکی از 

آن ها به خطر بیافتد محل اشکال است.
وی ادامه داد: وقتی علمای بزرگ دین و مراجع تقلید صحبت می کنند، و مثلا فرض 
می کنیم آیت الله صافی گلپایگانی و یا آیت الله وحیدخراسانی، این بزرگان اگرچه روی 
تعظیم شعائر دینی تأکید دارند، اما از آن طرف هم روی حفظ نفس محترمه تأکید 
دارند؛ بنابراین، این که ما حتما و در هر شرایطی دسته راه می اندازیم و ...، قطعا مخالف 

نظر مراجع تقلید است.
حجت الاسلام یوسفی خاطرنشان کرد: یک نکته مهم هم این است که برخی از این 
آقایان در مقام ادعای دینداری، اگر مدعی پیروی از منویات مراجع تقلید و رهبر انقلاب 
هستند، ببینند عزاداری در بیوت مراجع تقلید و یا عزاداری بیت رهبری انقلاب چگونه 
برگزار می شود و اگر بناست برگزار شود، همانطور برگزار شود؛ این خودش یک نکته 
است که ببینیم عزاداری بیت رهبری چگونه برگزار می شود و آیا اصلا برگزار می شود یا 
نمی شود و اگر برگزار می شود، عملا چه اتفاقی می افتد و با چه کیفیتی برگزار می شود؛ 
این آقایانی که در مقام ادعا خود را پیرو رهبری انقلاب می دانند، از ایشان تبعیت کنند؛ 

این یک آزمون مهم برای این هاست.
وی یادآور شد: امروز هم اگر آیت الله مکارم هم تأکید دارد که مراسمات عزاداری برگزار 
شود، یقینا با حفظ همان پروتکل های بهداشتی مورد تأکید ایشان است و این مسئله 
اخیری هم که از ایشان رسانه ای شد، ظاهرا در دیدار آقای قمی رئیس سازمان تبلیغات 
بوده که او گفته است که ما پروتکل های بهداشتی را رعایت می کنیم که آیت الله مکارم 

هم در پاسخ گفتند در این صورت مراسمات برگزار شود.
این استاد خارج فقه حوزه علمیه افزود: بنابراین اگر بخواهیم بین فتوای صریح آیت 
الله مکارم شیرازی که گفتند به خطر انداختن جان دیگران توسط یک فرد کرونایی و در 
نهایت از بین رفتن جان دیگری به این جهت، ضمان شرعی دارد با اظهارات اخیری 
که از ایشان منتشر شده، یک جمع عقلایی داشته باشیم، به این نتیجه می رسیم که 
ایشان تأکید دارند که اگر بناست مجلسی باشد، باید با حفظ پروتکل های بهداشتی 
باشد؛ مثلا در مجلسی مثلا در مکان مسجد که آقایی منبر برود و همه افراد با فاصله 
یک متر و نیم از هم بنشینند و فضا هم باز باشد؛ خب در این صورت ایرادی ندارد و اصلا 
خوب هم هست و اصولا اگر این پروتکل های بهداشتی رعایت شود ما جمعیت زیادی 

در مجالس نخواهیم داشت.

سخنگوی وزارت بهداشت :

کرونا جان ۱۶۳ نفر دیگر را در ایران گرفت 
سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۳۲۶ هزار و ۷۱۲ نفر 
در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت ۱۶۳ نفر در ۲۴ ساعت 

گذشته، شمار جان باختگان این بیماری به ۱۸ هزار و ۴۲۷ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز یکشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در 
کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز )۱۹ 
مرداد ۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و ۲۰ بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که ۹۶۱ مورد بستری شدند. با این حساب، مجموع 

بیماران کووید۱۹ در کشور به ۳۲۶ هزار و ۷۱۲ رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۶۳ بیمار کووید ۱۹ جان خود را 
از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاکنون به ۱۸ هزار و ۴۲۷ نفر رسید.
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۲۸۴ هزار و ۳۷۱ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۴۰۲۲ نفر از بیماران مبتلا به 

کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
لاری گفت: تاکنون دو میلیون و ۶۸۶ هزار و ۴۹۸ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در 
کشور انجام شده است. سخنگوی وزارت بهداشت با اعلام اینکه همچنان ۲۶ استان در 
وضعیت قرمز یا هشدار کرونا هستند، افزود: استانهای مازندران، تهران، قم، گلستان، 
خراسان شمالی، اردبیل، اصفهان، البرز، خراسان رضوی، کرمان، سمنان، آذربایجان 
شرقی، مرکزی، یزد و گیلان در وضعیت قرمز قرار دارند. همچنین استانهای فارس، 
ایلام، لرستان، هرمزگان، زنجان، قزوین، آذربایجان غربی، بوشهر، همدان، چهارمحال 

و بختیاری و کهگیلویه و بویر احمد هم در وضعیت هشدار قرار دارند.
 وی گفت: استان آذربایجان غربی در وضعیت هشدار قرار دارد. در این استان شاهد 
خیز نسبتا متوسط ابتلا و بستری کرونا در  اسفند ۹۸ بودیم. از اواخر فروردین روند ابتلا 

و بستری کرونا در این استان رو به کاهش گذاشت و در اردیبهشت به پایداری رسید.
لاری افزود: به رغم توصیه های بهداشتی از خرداد، امسال همسو با سایر استانها 
شاهد روند صعودی ابتلا و بستری کرونا در آذربایجان غربی بودیم به طوری که روزهای 
پایانی خرداد و اوایل تیر شاهد بیشترین میزان ابتلا و بستری کرونا در این استان بودیم.
سخنگوی وزارت بهداشت ادامه داد: در یکماه گذشته با تلاش کادر بهداشت و 
درمان و همکاری مردم شاهد روند کاهشی ابتلا و بستری کرونا در استان آذربایجان 
غربی هستیم البته در برخی شهرهای این استان مانند ارومیه، خوی، تکاب، سردشت، 

میاندوآب با شدت بیشتر کرونا مواجه هستیم.
  

ابتکار در واکنش به گفته های رییس بنیاد مستضعفان؛

برای تخریب و اتهام زنی با کلمات و ارقام 
بازی نکنید

 معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده در واکنش به ادعای رئیس بنیاد 
مستضعفان درباره ملک موسسه مطالعات زنان در توئیتر نوشت: برای تخریب و اتهام زنی 

با کلمات و ارقام بازی نکنید. 
معصومه ابتکار روز یکشنبه در پیامی که در صفحه توئیتر خود منتشر کرد، خطاب به 
پرویز فتاح که در برنامه تلویزیونی مدعی شده بود »مرکز مطالعات و تحقیق زنان دست 
خانم ابتکار و مولاوردی بوده است و بابت تخلیه ساختمان آنها ۵ میلیارد تومان میگیرند که 
این کار خلاف قانون است« نوشت: آقای #فتاح خیلی ها شما را به دیانت میشناختند! 
صحبت دیشب شما اما اشتباه زیاد داشت و نام بردن از من و خانم مولاوردی با حقیقت 
ماجرا سازگار نیست که گویا رانت یا نفع شخصی بوده است. وی در بخشی دیگر از این 
توئیت افزود: ساختمان اوایل دهه ۷۰ با نظر امام به موسسه مطالعات زنان داده شد که 
ما مسئولیتی نداشتیم. رسانه ملی باید فرصت پاسخ دهد. معاون رئیس جمهوری در 
توئیتی دیگر با تاکید بر اینکه امام راحل در سال ۶۷ و مقام معظم رهبری در سالهای بعد 
دو نوبت تایید کردند که ساختمان در اختیار موسسه مطالعات زنان قرار گیرد، نوشت: 
یکی از اشتباهات آقای #فتاح همینکه ۵ میلیارد برای ساختمان موسسه مطالعات زنان 
رفته، نه بحساب کسی. موسسه هم دفتری را براساس قیمت کارشناسی برای کار زنان 
خریداری کرده. من و خانم مولاوردی هیچکدام مسؤلیت اجرایی در موسسه نداشته و 

نداریم. برای تخریب و اتهام زنی با کلمات و ارقام بازی نکنید.
 

دبیر شورای عالی امنیت ملی  مطرح کرد:

عبور از چالش ها با مقاومت فعال و همبستگی ملی 
 دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت:جلوگیری از همکاری راهبردی ایران با شرق و 
تداوم وابستگی اقتصاد ملی به نفت، مبنای قبض و بسط سیاسی غرب نسبت به کشور 

ماست. 
علی شمخانی روز یکشنبه در حساب کاربری خود در توییتر نوشت: جلوگیری از 
همکاری راهبردی ایران با شرق و تداوم وابستگی اقتصاد ملی به نفت، مبنای قبض و 

بسط سیاسی غرب نسبت به کشور ماست.
دبیر شورای عالی امنیت ملی تصریح کرد: ایران مدت هاست تصمیم به این دو کار 

گرفته و با مقاومت فعال و همبستگی ملی از چالش های موجود عبور خواهد کرد.

ما تقصیری نداریم
 به همکارم تلفن می زنم تا حالش را بپرسم. می گوید 
از صبح تا عصر در دانشگاه است.می گویم »چه خوب. 
خوش به حالت که اینطور منظم در حال مطالعه هستی.« 

می گوید» مطالعه! نه. در سایت بورس هستم و یک لحظه هم چشمم را از صفحه ی آن 
برنمی دارم.« به یکی از دانشجویان دکترا پیام می دهم تا از وضعیت پیشرفت رساله ی 
دکترایش بگوید. می نویسد که »بورس باز« شده است. از من هم می خواهد که »اگر پول 
و پَله ای در دست و بال  دارم در اختیارش بگذارم تا چندبرابرش را به من تحویل بدهد.« 
با لحنی پرسشی به او می گویم »پس رساله دکترا؟« بعد از چند ثانیه برایم شکلک خنده 

می فرستد!
این روزها با آدم های مختلفی گفتگو می کنم. بورس به شکلی جدّی خانواده های 
ایرانی را درگیر کرده است. بسیاری را می شناسم که این روزها در خانه یا در محل 
کار با تمام هوش و حواس، اعداد و نمودارهای بورس را زیرورو می کنند. در ماههای 
اخیر کارمندان سازمان های دولتی ارباب رجوع را به قول خودشان »دک می کنند« تا 
بتوانند به کارشان برسند و منظور از کارشان، رفتن در صف خرید یا صف فروش سهام 
است. حق هم دارند دک کنند! یک لحظه غفلت از صفحه نمایش، چند روز پریشانی و 
پشیمانی درپی دارد. ساختمان های دولتی تبدیل به »دفتر کار« کارمندان شده  است. 
مکان رایگانی در اختیار است، باد خُنک کولر گازی می وزد، آب و برق هم مجانی است.  
گویا وعده های آغازین انقلاب اسلامی، اگرچه دیرهنگام، حداقل برای این کارمندان 
محقَق شده است. مدیرانی هم که گَهگاه برای حفظ وجهه ی خود، کارمندی را توبیخ 

می کنند»چون به خلوت می روند« آن کارِ آنان می کنند!
نکته ی قابل تأمل آن است که خروج از »دفتر کار« یا اتمام ساعت کاری بازار بورس 
و سهام به معنای پایان »بورس بازی« نیست. خانه ها تبدیل به مکانی برای تحلیل 
و تبادل نظر درباره تجربه امروز و جمع آوری اطلاعات از دوست و آشنا و فامیل برای 
تدوین برنامه فردا شده اند. گویی پس از ساعت اداری، افراد از »دفتر کار« به یک »بنگاه 

اقتصادی« دیگر منتقل می شوند!
بدون تردید سرمایه گذاری در بازار بورس و سهام امر مذمومی نیست. افراد در همه 
کشورها در صورت تمایل بخشی از پس انداز خود را وارد بازار بورس و سهام می کنند. 
تفاوت در این است که افراد معمولی پس از خرید سهام، به زندگی عادی خود ادامه 
می دهند. در واقع در این کشورها شاهد اقلیتی با نام»بورس باز« هستیم که به شکل 
حرفه ای در بازار بورس حضور دارند و سایرین سرمایه گذاران خردی هستند که تنها 
رهگذر این میدان اند. در مقابل آنچه در ایران شاهدیم مانند همه ی چیزهای دیگرمان 
شکلی بیمارگونه دارد. افراد در جایی کار می کنند ولی کار آنجا را انجام نمی دهند بلکه 

در اصل رئیس خودشان اند و به خرید و فروش سهام اشتغال دارند.
من هیچ کس را به خاطر »بورس بازی« یا »سهام بازی« سرزنش نمی کنم و قصد 
ندارم در این نوشتار ژست فریبنده ی یک انسان خردمند را به خودم بگیرم. همه ما در 
نتیجه سیاست های نسنجیده و خردگریز، و تصمیمات سراسر اشتباه مقامات به این 
موقعیت  تهوع آور پرتاب شده ایم. ما هر روز وارد بازی کثیفی می شویم که قبل از آن 
حتی تصورش برایمان آزاردهنده بود. منظورم »بورس بازی«، خرید دلار، خرید طلا و 
سکه  و یا ثبت نام خودروست. ما تقصیری نداریم. کاهش روزانه ارزش پول ملی، رشد 
افسارگسیخته قیمت کالاها و خدمات و فقدان هر گونه چشم انداز روشنی به آینده،  
پیامدهای اجتماعی دارد که یکی از آنها گسترش همین رفتارهاست. همه ما به ناچار- 

تأکید می کنم- به ناچار، دلّال مسلک شده ایم.
درباره  مدام  حرفه ای ام  وظیفه  اقتضای  به  روزها  این  که  صدافسوس  و  افسوس 
پدیده هایی می نویسم و اعلام نگرانی می کنم که دارند از دست می روند. پدیده هایی که 
با گذشت زمان بی شک به سختی به حالت اول شان بازخواهندگشت. ساختمان های 
بنگاه  به یک  تبدیل  نهاد اجتماعی  از یک  به »دفتر کار« و خانواده  تبدیل  دولتی 

اقتصادی شده است.
* عضو گروه جامعه شناسی دانشگاه گیلان

عضو کمیته علمی ستاد ملی مبارزه با کرونا:

قدرت سرایت ویروس کرونا
 ۱۰ برابر شده است

عضو کمیته علمی ستاد ملی مبارزه با کرونا گفت: ویروس کرونا جهش پیدا 
کرده و قدرت سرایت آن حدود ۱۰ برابر شده است. 

مینو محرز افزود: ویروس کرونا که در ماه های گذشته در دنیا گسترش پیدا 
کرده بود، ویروس کرونای نوع B بود. اکنون ویروس جهش یافته به عنوان ویروس 
کرونای نوع G شناخته می شود که می تواند تعداد بسیار بیشتری را مبتلا کند و 

اگر در یک جمع یک نفر ناقل باشد می تواند تعداد زیادی را مبتلا کند.
از  بعد  پروتکل های بهداشتی  از حدود دو ماه پیش هم چون  وی گفت: 
بازگشایی ها به صورت مناسب رعایت نشده، با توجه به افزایش قدرت انتقال و 
سرایت ویروس کرونا، تعداد بسیار زیادتری از مردم در کشور به این ویروس مبتلا 

شده اند و با ادامه همین روند تعداد بیشتری مبتلا می شوند.
عضو کمیته کشوری مبارزه با بیماری های واگیر ادامه داد: بعد از پیک جدید 
کرونا که از حدود دو ماه پیش شروع شده در اکثر استانها و به خصوص تهران با 
تعداد بسیار زیاد مبتلا به کووید۱۹ مواجه هستیم به طوری که اکثر بیمارستانها 

پر شده اند و حتی بیمارستانهای معین هم پر شده اند.
محرز گفت: گرچه ممکن است درصد و میزان مرگ آوری ویروس کرونا بیشتر 
نشده باشد اما وقتی تعداد بیشتری مبتلا و بستری می شود، تعداد فوتی ها و 

جان باختگان کرونا نیز به همان نسبت بیشتر می شود.
پروتکل ها جلوی گسترس کرونا را در مراسم محرم نمی گیرد

وزارت  است  قرار  گفت:  محرم  ماه  عزاداری  مراسم  برگزاری  درباره  محرز 
بهداشت پروتکل هایی را برای برگزاری مراسم ماه محرم ابلاغ کند اما فکر نمی 

کنم ابلاغ این پروتکل ها بتواند جلوی انتشار و گسترش کرونا را بگیرد.
عضو کمیته علمی ستاد ملی مبارزه با کرونا افزود: با ماسک نمی شود جلوی 
انتشار کرونا را در مراسم ماه محرم گرفت، زیرا عزاداران در این مراسم اشک می 
ریزند و عرق می کنند و ماسک خیس می شود، ماسک که خیس شود دیگر به 
درد نمی خورد. مراسم عزاداری ماه محرم یک تجمع معمولی نیست و امکان 

ندارد بشود در این مراسم فاصله گذاری اجتماعی را برقرار کرد.
وی گفت: باید از طریق رسانه ها به مردم هشدار داد که خطر انتشار و گسترش 
کرونا در مراسم ماه محرم زیاد است و بهتر است تا جای ممکن در خانه بمانند و 
عزاداری کنند، باید برگزاری مراسم پر جمعیت در حسینیه ها و تکیه ها، دادن 

نذری و صف های مردم برای گرفتن نذری امسال تعطیل شود.
پاییز بدی در پیش است

محرز درباره روند افزایش مبتلایان به کرونا گفت: روندی که در جامعه شاهد 
هستیم این است که هنوز تعداد قابل توجهی از مردم ماسک نمی زنند، رستوران 
ها و اماکن عمومی همه باز هستند، در واقع ما در مقابله با اپیدمی کرونا شل 
گرفته ایم و در عوض ویروس قوی تر و واگیرتر شده است، بنابراین با این شرایط 

پاییز بسیار بدی در پیش خواهیم داشت.
وی افزود: در همه دنیا حتی جاهایی که بازگشایی ها انجام شده دو جا هنوز 
باز نشده است یکی رستورانها و دیگری ورزشگاههاست، چون افراد بدون ماسک 
برای مدت نسبتا طولانی در کنار هم هستند و به خصوص با توجه به جهش 
ویروس کرونا، فعالیت این مراکز خیلی خطرناک است و به افزایش بیماری دامن 

می زند.
عضو کمیته علمی ستاد ملی مبارزه با کرونا گفت: در این اماکن یک نفر ناقل 
بی علامت باشد حتی با حرف زدن هم می تواند دیگران را مبتلا کند و لازم 

نیست حتی کسی عطسه یا سرفه کند که دیگران مبتلا شوند.
آی سی یو بیمارستانها پر شده است

وی افزود: در این شرایط وقتی تعداد مبتلایان زیاد می شود، به طور طبیعی 
تعداد افراد بدحال که در آی سی یو زیر دستگاه تنفس مصنوعی می روند هم 
بیشتر می شود و تعداد زیادی از این بیماران دوام نمی آورند. آی سی یو های 
بیمارستان ها اغلب تقریبا پر هستند و سرعت پیشرفت این بیماری در برخی 
افراد به قدری سریع است که تا بخواهیم اقدام درمانی کنیم، بیمار فوت می 

کند.
محرز درباره تولید واکسن کرونا نیز گفت: در خیلی کشورها روی واکسن کار 
می کنند، برخی از آنها به مرحله کارآزمایی بالینی روی انسان هم رسیده و 
ممکن است در اواسط پاییز به بازار بیاید اما اینکه این واکسن چقدر مصونیت 
می دهد، هنوز مشخص نیست ضمن اینکه نمی شود همه مردم دنیا را واکسینه 
کرد، بنابراین هر کشوری باید خود برای تولید واکسن کار کند که در ایران هم 

در حال انجام است.

اخبار

فردین علیخواه*

روحانی در جلسه ستاد مقابله با کرونا:

ادامه محدودیت های شدیدامکانپذیر نیست
باید در مبارزه با کرونا یک مسیر اعتدالی در نظر بگیریم

مردم  گفت:   مجلس  در  فلاورجان  مردم  نماینده 
سبک  تغییر  با  و  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  با 
عزاداری، می توانند همچنان شکوه عشق و ارادت 

خود را به سالار شهیدان نشان دهند. 
حجت الاسلام سید ناصر موسوی لارگانی در گفت 
در  محرم  عزاداری  مراسم  برگزاری  درباره  گویی  و 
شرایط شیوع کرونا در کشور اظهارداشت: فرمایش 
رهبر معظم انقلاب درباره موضوع محرم و چگونگی 
الخطاب  فصل  عاشورا،  و  تاسوعا  روزهای  عزاداری 

است و همه ما بگوییم سمعا و طاعتا.
موضوع  درباره  افزود:  فلاورجان  مردم  نماینده 
ملی  ستاد  تصمیم  که  فرموند  ایشان  عزاداری ها، 
مبارزه با کرونا باید ملاک قرار بگیرد و نظر ما هم این 
دستور  و  بهداشتی  پروتکل های  حفظ  با  که  است 
باید به نحوی  العمل هایی که در نظر گرفته شده، 

عزاداری کرد که برگزاری مراسم برای جامعه خطرناک 
نباشد.

 وی با تاکید بر اینکه نباید عزاداری ها در ماه های 
محرم و صفر تعطیل شود، گفت: افتخار کشور به 
این است که هر جا دچار مشکل و گرفتاری می شود، 
ائمه اطهار فریادرس هستند. از طرفی رعایت مسائل 
پروتکل ها در مراسم عزاداری  به  توجه  و  بهداشتی 
اباعبدالله الحسین)ع( می تواند علاوه بر حفظ جان 
امسال  مراسم  برگزاری  بیشتر  شکوه  سبب  مردم، 

شود.
موسوی لارگانی درباره نحوه ادای نذر شهروندان 
در شرایط کرونایی اظهارداشت: طبق فرمایش رهبر 
معظم انقلاب  مردم می توانند نذورات خود را در قالب 
کمک های مومنانه ادا کنند. البته این نوع رفتار شاید 
در هیچ کشوری نباشد که مردم به رغم نیاز خود به 

همنوع کمک می کنند.
نماینده مردم فلاورجان با اشاره به اینکه پیش از این 
مردم رفتار کمک های مومنانه خود را در سیل، زلزله 
و در ماه های شعبان و رمضان گذشته نشان دادند، 
اظهار داشت: این نوع نگاه از طرف مردم در ماه های 
و  ماسک،  ادامه داشته  محرم و صفر هم می تواند 
اقلام بهداشتی و ضدعفونی یا کالاهای اساسی را 

نذرخانواده های نیازمند کنند.
موسوی لارگانی خاطرنشان کرد:  در سال های قبل 
بعضی از مردم در ایام محرم و صفر یا روزهای تاسوعا 
و عاشورا، گوسفند یا غذای گرم برای عزاداران نذر 
می کردند و آنها را اطعام می دادند. اما در شرایط فعلی 
که کشور درگیر کرونا است این رفتار می تواند در قالب 
کمک به افراد بی بضاعت انجام شود که ثواب آن کمتر 

از اطعام عزاداران ابا عبدالله نیست.

یک نماینده مجلس: 

پاسداشت محرم با تغییر سبک عزاداری میسر است



3 دوشنبه -بیستم مرداد ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5092
سلامت 

در اینترنت مطالب و توصیه های زیادی در مورد شستن پاها و صورت یا مرتباً دوش 
گرفتن می بینیم؛ اما در مورد چگونه تمیز کردن گوش انگار توصیه های چندانی وجود 

ندارد.
مورد  در  ضدونقیضی  اطلاعات  ما  همه ی  و  است  پیچیده  دستگاه  یک  گوش 
استفاده از گوش پاک کن شنیده ایم. در این مطلب می خواهیم برایتان واضح توضیح 
بدهیم چه زمانی و چگونه باید گوش هایتان را خودتان تمیز کنید، چه کارهایی نباید 

انجام دهید و چه زمانی باید برای جرم گیری گوشتان به پزشک مراجعه کنید.
آیا اصلًا لازم است گوش هایتان را تمیز کنید؟

گوش های شما فراتر از اندامی برای شنیدن است. وقتی به گوش هایتان فکر 
می کنید احتمالًا ظاهر بیرونی گوش در نظرتان مجسم می شود که شامل لاله یا 
نرمه ی گوش که ساختار بیرونی بوده و به راحتی به چشم می آید و کانال شنیداری 
بیرونی که شروع کانال گوش است خواهد بود؛ اما گوش شما یک بخش میانی هم 
دارد که از سه استخوان تشکیل شده و امواج صوتی را انتقال می دهند، و گوش 
داخلی که شامل عصب ها و کانال ها بوده و به شما کمک می کند بشنوید و تعادلتان 
را حفظ کنید. گوش های شما دارای غشای طبل مانندی نیز هست که به آن پرده ی 

گوش می گویند و جداکننده ی قسمت بیرونی گوش از بخش میانی آن است.
و حالا از جرم گوش بگوییم که دلیل اصلی اشتیاق شما برای تمیز کردن گوش هایتان 
است! غددی که در پوست گوش های شما قرار دارند، واکس یا موم تولید می کنند که 
نیمه ی بیرونی کانال گوشتان را پوشش می دهد. شاید باورش برایتان سخت باشد 
اما این جرم، دوست شماست و با همکاری موهای بسیار ریزی که در گوش هایتان 
دارید، از گوش داخلی تان در برابر آلودگی و گردوغبار و سایر عوامل خارجی محافظت 
می کند. به عبارتی  دیگر، کانال گوش شما، مجهز به سیستمی خودتمیزکننده است.

وقتی بدن شما موم یا جرم جدید تولید می کند، جرم های قبلی و قدیمی تر از داخل 
گوش به سمت بیرون رانده شده و به طور طبیعی خارج می شوند. شما خودتان هم 
بدون این که بدانید و متوجه شوید، گوش هایتان را تمیز می کنید. وقتی دهانتان را 
برای غذا خوردن یا حرف زدن باز و بسته می کنید، کانال های گوش هایتان نیز حرکت 
می کنند و مقداری از جرمشان را به سمت بیرون می فرستند. بنابراین حرف زدن و غذا 

خوردن شما به طور طبیعی و خودبه خود به پاکسازی گوش هایتان کمک می کند.
بدانید چگونه می توانید  باشید  هنوز هم مشتاق  این حرف ها شاید  با همه ی 

گوش هایتان را تمیز کنید بدون این که آسیبی به آن ها بزنید.
چگونه خودتان گوش هایتان را تمیز کنید؟

شما می توانید هنگام دوش گرفتن، با استفاده از یک صابون ملایم و آب و یک لیف 
نرم، وقتی موهایتان را می شویید، گوش هایتان را هم تمیز کنید.

شما می توانید لاله ی گوشتان را که از چین خوردگی ها و نرمه ی گوش تشکیل 
شده تمیز کنید. پشت گوش هایتان را نباید فراموش کنید؛ اما کانال بیرونی گوش، 
قسمتی نیست که شما آن را تمیز کنید. شاید به نظرتان اشکالی نداشته باشد انگشت 
کوچکتان را وارد کانال گوشتان کنید و کمی از جرم را که در ابتدای این کانال است 

تمیز کنید، اما واقعاً نباید این کار را بکنید. چرا؟
چون این گونه تمیز کردن گوش می تواند عوارض زیادی داشته باشد. ممکن است 
جرم گوشتان را به سمت داخل هُل دهید و در نتیجه، انسداد ایجاد شود. این اتفاق 
زمانی روی می دهد که ماده ی جرم سفت و سخت شده و بدنتان نمی تواند به طور 
طبیعی آن را به بیرون براند. ضمناً ممکن است به طور تصادفی، لایه ی بافتی را که از 

پرده ی گوش محافظت می کند، پاره یا سوراخ کنید. هر دوی این اتفاق ها می توانند 
در شنوایی تان اشکال ایجاد کنند.

پس به توصیه ی پزشکان گوش دهید و فقط زمان حمام کردن، بخش بیرونی 
گوش هایتان را تمیز کنید. بعد از تمیز کردن گوش ها، با حوله آن ها را خشک کنید. 
به طور کل توصیه می شود با کانال گوش هایتان کاری نداشته باشید. انگشت خود 
را در حوله کنید و فقط جلوی گوش را خشک کنید تا فقط جرم و آلودگی که جلوی 
گوش است و دیده می شود، پاک شود و وارد کانال گوش نشوید و در پروسه ی طبیعی 

پاکسازی گوش دخالت نکنید.
برخی از افراد نسبت به بقیه، بیشتر جرم گوش تولید می کنند

درست مثل این که بعضی از افراد بیشتر از بقیه عرق می کنند. بدن بعضی از افراد، 
همچنان خودبه خود جرم گوش می سازد و ممکن است در کانال گوش این افراد، جرم 
بسیار زیادی جمع شود. این مسئله اشکالی ایجاد نمی کند، مگر اینکه فرد احساس 

کند به دلیل تجمع زیاد جرم در گوش و انسداد آن، به سختی صداها را می شنود.
هندزفری تان می تواند به تشخیص مشکل جرم گوشتان کمک کند

اگر عادت دارید مدام هندزفری به گوشتان باشد، این مسئله می تواند کمکتان 
کند بفهمید چه زمانی گوش هایتان نیاز به بررسی دارند. اگر متوجه شدید هر بار 
که هندزفری تان را در می آورید، جرم زیادی به آن چسبیده است، یعنی به احتمال 
زیاد جرم گوشتان زیاد شده است. اگر روی هندزفری جرم گوش می بینید و ضمناً 
احساس می کنید نیاز دارید آن را با ماکسیمم صدا استفاده کنید، می تواند علامت 

این باشد که جرم، انسدادی در گوشتان ایجاد کرده و باید به پزشک مراجعه کنید.
اگر سعی کنید خودتان جرم گوشتان را خارج کنید، ممکن است 

وضعیت بدتر شده و انسداد ایجاد کنید
قبل از این که تصمیم بگیرید خودتان جرم گوشتان را تمیز کنید، یادتان باشد که 
پزشک، بهترین کسی است که می تواند گوش هایتان را به خوبی و به طور کامل از جرم 
پاکسازی کند. در واقع زمانی که تمام تلاشتان را می کنید تا جرم گوشتان را خارج 

کنید، احتمال انسداد گوش با جرم را بیشتر می کنید.
باور کنید جرم گوش، طبیعی و دوست شماست

قبلًا گفته ایم و باز هم می گوییم: جرم گوش، دشمن شما نیست، بلکه دوست 
شماست. زیرا از گوش هایتان در برابر گرد و غبارها و آلودگی ها محافظت می کند و 
در واقع عامل ضد آب است. بنابراین وقتی آب داخل گوشتان می شود، جرم یا همان 
واکس گوش از پوست در برابر رطوبت محافظت می کند. در نتیجه گوش دچار عفونت 
نمی شود. شما به مقداری جرم در گوش هایتان نیاز دارید تا آن ها را سالم نگه دارید. 
پس وقتی سعی می کنید جرم گوش هایتان را کاملًا خارج کنید، این نکته را به یاد 

داشته باشید.
چند نکته ی مهم که هنگام تمیز کردن گوش باید به آن ها توجه داشته 

باشید
توصیه ی اصلی برای تمیز کردن گوش این است که به جز قسمت های بیرونی 
گوش که باید به آرامی و بااحتیاط تمیز کنید، به قسمت های دیگر گوشتان کاری نباید 

داشته باشید؛ اما نکات دیگری هم وجود دارند که باید آن ها را مدنظر قرار دهید:
از گوش پاک کن و سنجاق سر و ... استفاده نکنید

گوش پاک کن با وجود این که اسمش گوش پاک کُن است اما نباید برای گوش 
استفاده شود! استفاده از گوش پاک کن برای پاک کردن جرم در واقع جرم گوش 

را به داخل گوش هُل می دهد. ضمناً گوش پاک کن یا سنجاق سر می تواند سبب 
خراش های بسیار ریزی در گوش هایتان شوند که احتمال عفونت را افزایش می دهند.
پس گوش پاک کن چه کاربردی برای گوش هایمان دارد؟! شما می توانید از گوش 
پاک کن برای تمیز کردن لابه لای قسمت بیرونی گوش هایتان استفاده کنید. گوش 
پاک کن در میکاپ یا تمیز کردن قسمت های دیگر صورت نیز کاربرد دارد. به طور 
کل کارشناسان می گویند هر چیزی که کوچک تر از آرنجتان است نباید وارد گوشتان 

شود! بله درست خواندید: آرنج!
به شمع های پاک کننده ی گوش حتی فکر هم نکنید

شمع پاکسازی گوش، وسیله یا تکنیکی است که شامل استفاده از یک شمع 
قیفی شکل برای پاک کردن جرم گوش می شود. گرمای شمع قرار است جرم گوش 
را ساکشن کند؛ جوری که جرم به شمع بچسبد. اصلًا شواهدی هم مبنی بر مفید 
و مؤثر بودن این شیوه وجود ندارد، و در واقع بسیار هم خطرناک است. همین که 
شعله ای نزدیک به موهایتان روشن می شود خودش به اندازه کافی خطرناک است! 

ضمناً در بیشتر موارد، جرم گرم و ذوب شده و به سمت پرده ی گوش می لغزد.
از محصولات نرم کننده ی جرم گوش استفاده نکنید

در داروخانه ها محصولات متنوعی برای نرم کردن جرم گوش وجود دارد؛ اما نباید از 
آن ها استفاده کنید. این نرم کننده ها معمولًا از روغن های معدنی یا گلیسیرین ساخته 
شده اند و جرم را نرم می کنند؛ اما این احتمال را نیز افزایش می دهند که جرم به جای 
این که بیرون بیاید به سمت داخل تر برود و دوباره سفت و سخت شود و در نتیجه 
انسدادی ایجاد کند که قبلًا نداشتید. خلاصه از این محصولات خودسرانه استفاده 

نکنید و حتماً از پزشکتان اجازه بگیرید.
تمیز کردن گوش به روش نادرست می تواند سبب عوارض جدی شود

گفتیم که استفاده از وسایل برای تمیز کردن جرم گوش چقدر خطرناک است و 
می تواند انسداد ایجاد کند. انسداد گوش خودش به اندازه کافی آزاردهنده است، 
اما عارضه ی جدی تری که حاصل نادرست تمیز کردن گوش است، آسیب به پرده ی 
گوش یا حتی پاره کردن آن است. توضیح دادیم که سوراخ یا پاره شدن پرده ی گوش 
زمانی روی می دهد که شما غشای مخاطی را سوراخ یا پاره می کنید؛ یعنی همان 

لایه ی نازکی که گوش میانی را از پرده ی گوش جدا می کند.
پرده ی گوش معمولًا خودش می تواند ترمیم شود؛ اما گاهی ممکن است نیاز به 
عمل جراحی برای رفع پارگی باشد. پس بهترین کار این است که هیچ چیزی را 
وارد گوشتان نکنید. استفاده از گوش پاک کن و خارج کردن جرم گوش می تواند 

خوشایند باشد اما به تبعات احتمالی آن فکر کنید.
چه زمانی برای مشکلات گوش باید به پزشک مراجعه کنیم؟

اگر علائمی مانند گوش درد، احساس فشار یا پُری در یکی از گوش ها، شنیدن 
صدای زنگ مانند در گوش، احساس گیجی و منگی، سرفه و یا مشکلات شنوایی 
دارید، ممکن است دچار انسداد گوش شده باشید. به جای این که سعی کنید 
خودتان مشکل را رفع کنید، به پزشک مراجعه نمایید. شاید نیاز به جرم گیری داشته 
باشید؛ اما پزشک می تواند از جهت سایر عوارض و بیماری ها نیز وضعیت سلامت 

گوش هایتان را بررسی کند.
همچنین اگر دچار علائم سوراخ شدن پرده گوش هستید باید به پزشک مراجعه 
کنید. اگر پرده گوشتان سوراخ شده باشد، احساس درد تند و تیزی دارید که فوراً 
ناپدید می شود )انگار گوشتان را سوراخ کرده اید(. همچنین ممکن است متوجه 
شوید از گوشتان خون، چرک یا موکوس چرک آلود خارج می شود، شاید صدای زنگ 
در گوشتان بشنوید و سرگیجه داشته باشید )احتمالًا همراه با حالت تهوع و استفراغ(. 
پرده گوشی که سوراخ شده می تواند سبب از دست دادن شنوایی نیز بشود و گوش 

را بیشتر مستعد عفونت کند.
پزشک برای تمیز کردن گوش هایتان چه می کند؟

اگر فکر می کنید جرم گوش سبب انسداد گوشتان شده است، توصیه می کنیم به 
متخصص گوش و حلق و بینی مراجعه کنید.

وقتی به پزشک مراجعه می کنید، او با استفاده از گوش بین یا اوتوسکوپ، داخل 
گوشتان را معاینه می کند. اگر پزشک تشخیص داد که دچار انسداد ناشی از جرم 
گوش شده اید، با ابزاری به نام کرت )curette(، جرم را خارج می کند، یا ممکن است 
ابتدا از یک نرم کننده ی جرم گوش استفاده کرده و سپس جرم را ساکشن کند. این 
روش ها معمولًا نتیجه ای فوری و خوشایند دارند و شما خیلی زود از فشار و درد و 
ناراحتی رها می شوید. در بیشتر موارد، تمام مراحل پاکسازی گوش در عرض چند 
دقیقه انجام می شود؛ اما باید احتیاط کنید، چون اکنون که بیشتر جرم گوشتان 
خارج شده است، در واقع دفاع طبیعی گوشتان ضعیف شده است. تا چند روز مراقب 
باشید آب وارد گوشتان نشود تا گوشتان فرصت تولید و تجمع جرم جدید را داشته 
باشد. ضمناً موسیقی، تلویزیون و ... با صدای بلند گوش ندهید. خیلی از افراد برای 
جبران کم شنوایی ناشی از تجمع جرم گوش، صدای تلویزیون و ... را بلند می کنند. 
حالا که گوش هایتان جرم گیری شده اند، با صدای تنظیم شده به موسیقی گوش 

دهید و تلویزیون تماشا کنید!
اگر مشکلتان این است که گوش هایتان بیش از اندازه جرم تولید می کنند و مکرراً 
دچار انسداد می شوید، ممکن است پزشکتان دارویی تجویز کند به کنترل جرم گوش 

کمک کند. هر کاری که می کنید، جرم گیری گوش هایتان را به متخصص بسپارید.

جرم گیری گوش ها!

نگاهی به یک عادت رایج؛ چگونه گوشتان را تمیز کنید که به آن آسیبی نرسد؟

در طول روز چه مقدار صورت خود را 
لمس می کنیم؟

بهداشت  روی  بیشتری  حساسیت  مردم  که  است  شده  باعث  کرونا  ویروس 
خودشان نشان دهند. با این همه هنوز چیزهای زیادی درباره بهداشت فردی 

وجود دارد که به آن ها توجه کمتری داشته ایم.
برای مثال اینکه چقدر صورتمان را لمس می کنیم، حالا تبدیل به یک عمل 
بهداشتی شده است، در صورت آلودگی دست، لمس صورت می تواند باعث ابتلا 
به بیماری شود. لمس کردن صورت فعالیتی است که خیلی بیشتر از حد تصور ما 
اتفاق می افتد. ما معمولًا به صورت ناخودآگاه، چشمان خود لمس می کنیم، بینی 
خود را می خارانیم و یا ناخن هایمان را می جویم. این فعالیت های ناخودآگاه حالا 
به عاداتی غیر بهداشتی تبدیل شده اند که می توانند باعث انتقال بیماری شوند. 
وقتی به سطحی که آلوده به ویروس است دست می زنیم و سپس صورت خود را 

لمس می کنیم، ویروس را به بدن خود وارد کرده ایم. 
یک فعالیت رایج روزانه

یک مطالعه در سال ۲۰۱۵ در استرالیا انجام شد که می خواست تعداد دفعات 
لمس صورت را اندازه گیری کند. به این خاطر مجموعه ای از ویدئوهای سخنرانی 
دانشجویان پزشکی مورد تحلیل قرار گرفت. نتایج نشان داد که لمس صورت به 
طور مکرر انجام می گیرد. نکته جالب این است که این رفتار در بین دانشجویان 
پزشکی سنجیده شده است که احتمال می رود رفتارهای بهداشتی تری نسبت 
به دیگران داشته باشند اما نتایج نشان داد که لمس صورت رفتاری است بسیار 
رایج تر از حد تصور. در طول ۴ ساعت ۲۶ دانشجو ۲۳۴۶ بار صورتشان را لمس 
کردند و این یعنی بطور متوسط هر فرد در طول یک ساعت ۲۳ بار صورتش را لمس 
می کند. از این تعداد لمس ۴۴ درصد مربوط به لمس ناحیه مخاط مانند چشم و 
بینی دهان و ۵۶ درصد لمس ها مربوط به سایر نقاط صورت )گوش، چانه، گونه و 
پیشانی( بوده است. لمس نواحی مخاطی احتمال ابتلا به ویروس را )در صورت 
آلوده بودن دست( بسیار بالا می برد و از این رو کنترل این رفتار اهمیت بهداشتی 

فراوانی دارد.
اما این مطالعه در مورد دانشجویان پزشکی بود. در مورد مردم عادی این نتایج 
در  نیوزیلند  در  اوکلند  دانشگاه  دارد. محققان همه گیرشناسی  تفاوتی جدی  
مطالعه خود نشان دادند که مردم عادی در یک ساعت  بیش از ۴۰ بار صورت خود 
را لمس می کنند. این یعنی چیزی حدود دو برابر میزانی که دانشجویان پزشکی 
این کار را انجام می دهند. محققان روی ۹۰۰۰ مقاله مختلف در این زمینه کار 
کردند و تلاش کردند یافته های مختلفی که مربوط به لمس صورت وجود دارند 
را از مطالعات مختلف استخراج کنند.. در نهایت ۱۰ مقاله اصلی باقی ماند که 
مربوط به سنجش اصولی میزانِ لمس صورت در بین اقشار مختلف مردم بود. 
از این ۱۰ پژوهش باقی مانده ۶ تا در ایالات متحده، یکی در استرالیا و بقیه در 
انگلستان و ژاپن انجام شده بودند. نتایج نشان می دهد که نحوه و میزان لمس 
صورت در بین فرهنگ های مختلف تفاوت زیادی با یکدیگر ندارد اما تفاوت هایی 
جزئی قابل مشاهده است. برای مثال ژاپنی ها بیشتر به چشم ها و بینی دست 
می زنند و انگلیسی ها بیشتر به دهان و چشم ها. د این مطالعه دانشمندان به 
مدلی ترکیبی از لمس نقاط مختلف صورت رسیدند. در این مطالعه به جای تقسیم 
 T صورت به بخش های مخاطی و غیر مخاطی، صورت را به صورت یک محدوده

شکل تقسیم بندی کردند که شامل دو چشم، بینی و دهان است. 
مراقبت از ناحیه T شکل

استفاده از این مدلِ T  به این خاطر است که تکیه دادن چانه به دست باز یا مشت 
شده یکی از رفتارهای رایج پستاندارانی شبیه به میمون ها، شامپانزه ها و انسان ها 
است. مردان هنگام لمس ریش  دست  را به سمت بالا )نزدیک دهان( می کشند در 
حالی که حرکت دادن دست در هنگام لمس گوش، از گوش به سمت بخش های 
مخاطی )چشم و دهان و بینی( بسیار نادر است. به هیمن خاطر مدل T به شکل 
بررسی های سال  را ترسیم می کند.  معناداری حرکت های دست روی صورت 
۲۰۲۰ نشان داد که افراد روزانه به طور متوسط ۶۹ بار ناحیه  Tو۵۰ بار هم سایر 
بخش های سر را لمس می کنند. نتایج تحقیق نشان می دهد که این بدانیم چقدر 
در طول روز این ناحیه را لمس می کنیم، میزان لمس را کاهش می دهد اما در 
مجموع به خاطر اینکه این رفتار ناخودآگاه است تغییر آن دشوار به نظر می رسد. 
به همین خاطر لازم است با تکنیک های روان شناختی این عادت را تغییر داد. یکی 
از مزیت های ماسک این است که با پوشاندنِ بخش عمده ای از ناحیه T امکان 
لمس این بخش های حساس را بسیار پایین می آورد. به همین خاطر ماسک ها 
علاوه بر اینکه امکان انتقال ویروس از طریق تنفس را کاهش می دهند احتمال 

لمس صورت را هم پایین می آورند.

آیا مصرف قند زیاد ما را کند ذهن می کند؟
شکر در سبد غذایی اکثر ما وجود دارد. صبحانه را با چای یا قهوه شیرین شروع 

می کنیم و در طول روز نیز از مواد غذایی شیرین استفاده می کنیم.
مغز از تمام ارگان های بدن انرژی بیشتری مصرف می کند. سوخت رایج مغز 
گلوکز )قند( است. به همین علت زمانی که گرسنه هستیم یا دچار اُفت قند خون 
می شویم تمرکز و فکر کردن برایمان سخت می شود. به نوعی مغز ما انرژی لازم 
برای کار کردن را ندارد. به همین علت میل به خوردن مواد شیرین پیدا می کنیم. 
درحالی شیرینی که یکی از محصولات مواد قندی است برای مغز ضرر هم دارد. 
گاهی حتی حوس یک مزه ای را می کنیم که اصلا شیرین نیست؛ ولی بدن ما به 
آن نیاز دارد. اگر کمی دقیق تر باشیم شاید دریابیم که آن غذا، قند پنهان دارد. 
یعنی قندی که مزه شیرینی در زبان ایجاد نمی کند ولی مواد قندی را به بدن 
می رساند، مانند قند شیر )لاکتوز(. در ادامه »ایرنا زندگی« درباره اثرات منفی 

استفاده بیش از حد قند، شما را همراهی می کند.
۱. اعتیاد به قند

به زیاده روی در استفاده از هر چیزی اعتیاد گفته می شود. اعتیاد در هر بُعدی، 
چه روانی و چه مادی به ما آسیب می رساند. اعتیاد به شکر از این فائده مستثنا 
نیست و آسیب مستقیم آن بر مغز است. این آسیب به صورت کاهش عملکرد مغز 
نمایان می شود. به نوعی موجب خواب رفتن سلول های مغزی و در مواردی از کار 
انداختن آنها می شود. در برخی از مقالات استفاده بیش از حد از شکر را دلیلی 
برای آلزایمر دانستند. قند موجب می شود سطح هوشیاری و بازیابی اطلاعات، در 
مغز کاهش یابد. جالب است بدانید که نمک و چربی زیاد در سبذ غذایی ما همین 
اثر منفی را بر مغز ما می گذارد. بهتر است از خوردن مواد غذایی، با ارزش غذایی 
کم )مواد غذایی که اغلب ه علت خوش طعم بودن از شکر، نمک و چربی بیش از 

حد تشکیل شدند( دوری کنید.
2. اثرگذاری بر حالات روحی

قند بر خلق و خوی اثر می گذارد و توانایی پردازش هیجانات در نوجوانان را 
کاهش می دهد. کسانی که قند بیشتری در زندگی روزمره خود استفاده می کنند، 
در معرض ابتلا به دیابت هستند که منجر به افسردگی و اضطراب در آنها می شود.

 3. اثر گذاری بر حالات مادی
قند موجود در غذاها فقط مغز ما را خسته و افسرده نمی کند؛ بلکه سطح 
یادگیری، سرعت واکنش و ذخیره سازی را به مقدار زیادی کاهش می دهد. در 

واقع ظرفیت مغز با ازدیاد قند تحلیل می رود.

اگر در دوران آمادگی برای آزمون ها یا کنکور، خودتان یا 
یکی از اطرافیانتان با استرس دست وپنجه نرم می کند، در این 
مطلب مواردی را آورده ایم که شاید بخواهید آن ها را به خاطر 
بسپارید. ممکن است برخی از دانش آموزانی که تا این روزها 
هم با آرامش و برنامه ریزی به خوبی پیش می رفتند این روزهای 
آخر، علاوه بر وجود رقابت سخت، به دلیل اخبار متفاوتی که 
در این شرایط کرونایی می شنوند، دچار استرس شده باشند.
برخی افراد خیلی خوب با استرس کنار می آیند و اجازه 
نمی دهند فشار بیشتری، علاوه بر کار سختی که در حال 
برخی  که  در حالی  وارد شود؛  آن ها  به  انجامش هستند، 
دیگر دائماً با آن دست به گریبان اند و هر روز بیشتر احساس 
از سمت  برای عملکرد خوب  غرق شدگی می کنند. فشار 
معلمان، اعضای خانواده و مربیان می تواند فرسوده کننده 
باشد و در نتیجه فرد ممکن است دچار اضطراب یا افسردگی 
شود و خوب این اتفاق اصلًا خوشایند نیست و در جهت 
خلاف سازنده و مولد بودن است؛ زیرا در طول زمان آزمون، 
شما نیاز دارید که ذهن و جسمتان در بهترین حالت خود 
باشد. در ادامه، ده مورد ساده و موثر برای این که بتوانید 
را  آن ها  است،  شده  آورده  کنید،  مدیریت  را  استرستان 

بخوانید.
1- استراحت کنید

زمان شما محدود و برنامه درسی تان به ظاهر نامتناهی 
از  بیش  وارد کردن فشار  که  بدانید  را  این  باید  اما  است!؛ 
حد به خود به حفظ اطلاعاتتان کمکی نمی کند. هر وقت 
احساس استرس کردید، استراحت کنید و چند دقیقه از 
فضای مطالعه ی خود خارج شوید. بدین ترتیب که پیاده روی 
کوتاهی داشته باشید، از هوای تازه و نور خورشید بهره ببرید، 
به یک موسیقی آرام بخش گوش دهید و یا حتی یک چرت 
استرس  کاهش  برای  فعالیت ها  این  همه ی  بزنید.  کوتاه 
شناخته شده و مؤثر هستند و اختصاص دادن روزانه 10 

دقیقه وقت به آن ها باعث می شود ذهنتان سالم بماند.

2- مدیتیشن کنید
با توجه به تعداد زیاد عوامل حواس پرتی که در زندگی وجود 
دارد، تمرکز در مطالعه برای دوره های طولانی می تواند دشوار 
باشد. وقتی این اتفاق برای شما رخ داد و احساس بی قراری 
یا اضطراب کردید، به مراقبه بپردازید. برای این کار کافی 
است فقط پنج دقیقه چشمانتان را ببندید و افکارتان را مرتب 

کنید؛ کاری که برای شما بسیار مفید است.
3- رژیم غذایی سالمی داشته باشید

حذف یک وعده ی غذایی ممکن است 20 دقیقه وقت 
بیشتری به شما بدهد؛ اما از نظر تمرکز هزینه ی بیشتری برای 
شما خواهد داشت و در ادامه می تواند باعث افزایش ناگهانی 
استرس در شما شود. برای شروع یک روز پرانرژی باید یک 
از  صبحانه سالم و مغذی دریافت کنید و برای پیشگیری 
خستگی و خواب آلودگی باید شام سبکی میل کنید. علاوه بر 
مصرف منظم وعده های غذایی باید از نظر دریافت ویتامین ها 

و املاح نیز مطمئن شوید.
٤- جدول برنامه ریزی داشته باشید

مدیریت زمان می تواند تفاوت زیادی ایجاد کند. اگر یک 
جدول زمانی دارید برای همه ی فعالیت های روزانه زمانی 
را اختصاص دهید. داشتن یک لیست اولویت بندی شده 
برای زمان و مدت مطالعه باعث می شود احساس کنترل 
بیشتری در زندگی خود داشته باشید. یک مطالعه نشان 
داد دانش آموزانی که از مهارت های مدیریت زمان استفاده 

می کردند، اضطراب کمتری را نیز تجربه کردند.
5- خواب شبانه ی خوبی داشته باشید

شما نمی توانید تمام شب درس بخوانید و سپس انتظار 
داشته باشید که روز بعد در وضعیت خوبی قرار داشته باشید؛ 
در واقع نحوه ی عملکرد بدن انسان این گونه نیست. خواب 
ناکافی، حتی فقط یک شب، بر توانایی ها و سطح استرستان 
تأثیر می گذارد. اطمینان حاصل کنید که هر روز 7-8 ساعت 

خواب شبانه ی خوب داشته باشید.

6- کمی ورزش کنید
ما مطمئن هستیم که شما از مزایای شگفت انگیز ورزش 
کاهش  به  که  است  این  آن ها  از  یکی  مطلعید.  به خوبی 
استرس نیز کمک می کند. اگر این مورد کافی نیست که 
کمی ورزش کنید باید بدانید که برای سلامت جسمتان در 
دوره ای که برای کنکور درس می خوانید نیز مفید خواهد 
بود؛ چرا که هیچ چیز به بدن شما به اندازه نشستن برای 
ساعت های طولانی آسیب نمی رساند و ورزش به شما کمک 

می کند تا به راحتی بیمار نشوید.
7- محرک ها را شناسایی کنید

بعضی اوقات استرس ثابت و دائمی است؛ اما برخی مواقع 
می آید و می رود. در حالت دوم، معمولًا محرک هایی وجود 
دارند که باعث افزایش ناگهانی استرس می شوند. شناسایی 
آن ها و کاهش مواجهه با آن ها می تواند کمک کننده باشد. 
اگر این محرک، دوستی است که دائماً در مورد پیشرفت شما 
قضاوت می کند، یا گشت وگذار در رسانه های اجتماعی و 
خواندن خبرهاست و یا حتی مصرف برخی غذاهای خاص 
می باشد، برای داشتن حال خوب، سعی کنید آن ها را از 
زندگی تان حذف کنید یا حداقل تا پایان آزمون ها کاری به 

آن ها نداشته باشید.
8- تکنیک های سرگرم کننده آموزشی را امتحان کنید
روزهای متوالی فقط مطالعه کردن از کتاب درسی می تواند 
خسته کننده و یکنواخت باشد و جای تعجبی نیست که این 

امر می تواند منجر به استرس ناخواسته شود. خب، راه حل آن 
آسان است؛ برای درس خواندن هر از گاهی از تکنیک هایی 
مثل فلش کارت ها و فیلم های آموزشی هم کمک بگیرید. این 
کار باعث می شود یادگیری تان تقویت شود، ذهنتان انرژی 
دوباره ای بگیرد و به طور خودکار در مقابله با استرس به شما 

کمک کند.
9- خودزنی نکنید

سعی  که  دارند  وجود  شما  اطراف  در  افرادی  همیشه 
از  نمی تواند  هیچ چیز  اما  بیاورند؛  فشار  شما  به  می کنند 
فشارهایی که خودمان به خودمان وارد می کنیم بدتر باشد. 
احساسات منفی زیادی وجود دارد که با انتظارات غیرواقعی 
همراه است و باعث می شود شما در نهایت احساس ناکامی 
کنید و مدام از خودتان انتقاد کنید. این کار می تواند منجر 
به آسیب های منفی بسیاری شود؛ نه تنها در زمان حال بلکه 
در طولانی مدت. به جای تنبیه و سرزنش، سعی کنید خودتان 
را تشویق کنید، پیروزی های کوچکتان را جشن بگیرید و در 

واقع مشوق خودتان باشید.
10- کمک بگیرید

اگر سعی کردید استرستان را خودتان مدیریت کنید اما کاری 
از پیش نبردید، می توانید از دیگران کمک بگیرید. در مورد 
احساستان با والدین، خواهر و برادر بزرگ تر یا حتی معلمی که 
به آن اعتماد دارید، صحبت کنید. در صورت نیاز می توانید از 

یک متخصص یا مشاور در این زمینه کمک بگیرید.

چند نکته ی آسان برای حفظ آرامش در زمان امتحانات؛

۱۰ روش مؤثر برای غلبه بر استرس کنکور
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گزارش از امیر پروسنان

کادر بهداشت و درمان از ابتدای شیوع ویروس کرونا در کشور پای کار بیماران 
کرونایی مانده و بیش از ۱۴۰ شهید در این مسیر تقدیم کرده، اما در این جدال 
نابرابر با کووید ۱۹، همچنان استوار مانده مشغول خدمت رسانی هستند. بر 
اساس آمارها بیش از ۳۰۶ هزار نفر در کشور به ویروس کرونا مبتلا شده و بیش 

از ۱۶ هزار نفر هم تاکنون جان باخته اند.
 در این میان بیش از ۲۶۵ هزار نفر هم بهبود یافته اند. جدال نابرابری با ویروس 

کرونا که از اوایل اسفند ماه ۹۸ شروع شد و هنوز هم ادامه دارد.
هرچند جدی گرفتن ویروس کرونا، رعایت پروتکل های بهداشتی و »در خانه 
ماندن« در فروردین و اردیبهشت ۹۹ باعث شد که آمارهای ابتلا، بستری و فوت 
به واسطه بیماری کووید ۱۹ در ایران روی نمودار نزولی قرار بگیرد، اما ریختن 
ترس مردم از ویروس کرونا، انجام سفرها و شرکت در مراسم عزا و عروسی و 
دورهمی ها و کاهش قابل توجه در رعایت پروتکل های بهداشتی، نمودار کرونا 

در ایران را به مسیر صعودی و پیک دوم کشاند.
همدلی با مدافعان سلامت

خستگی کادر بهداشت و درمان و فشار ناشی از افزایش ابتلا و بستری در 
بیمارستان ها در ۴۰ روز اخیر به اوج خود رسیده است. پزشکان، پرستاران، 
کارکنان بهداشت، پرسنل و خدمه بیمارستان های کشور از ابتدای اسفند ماه 

درگیر جدال با ویروس کرونا هستند.
حتی اگر واقع بین باشیم، باید بگوییم که نیروهای بهداشت از اوایل بهمن و 
زمانی که زمزمه شیوع این ویروس در کشور چین شنیده می شد، اقدامات خود 
برای آموزش و پیشگیری را شروع کرده و بخش قابل توجهی از جامعه را با ابعاد 
شناخته شده آن زمان کرونا آشنا کردند. آنچه در این شرایط انتظار می رود، 
همدلی و همراهی با کادر بهداشت و درمان کشور است. نیروهایی که دیگر تاب 

و تحمل چندانی برای ادامه این مسیر ندارند.
کرد:  اظهار  زمینه  این  در  بهداشت  وزارت  سخنگوی  لاری  سادات  سیما 
پزشکی،  دانشجویان  تخصصی،  دستیاران  پزشکان،  بهیاران،  پرستاران، 
کارورزان، خدمه و همه پرسنل بیمارستان ها در سراسر کشور، ۶ ماه است که 
جان برکف متحمل سختی های زیاده شده و از هیچ کوشش و تلاشی برای 
نجات بیماران دریغ نکرده اند. در این مدت عده ای از جهادگران عرصه سلامت 
را از دست داده ایم و خانواده شان داغدار شده و عده ای نیز خودشان متحمل 
درد و رنج این بیماری شده اند. تنها راه قدردانی و حمایت از مدافعان سلامت 
و خانواده های آنها در شرایط فعلی، رعایت جدی اصول سه گانه شاهد فاصله 
گذاری فیزیکی، شست وشوی مداوم دست ها و استفاده از ماسک است. محمد 
با رعایت  جهانگیری معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی نیز گفت: 
بسیاری از اصول بهداشتی می توان با مدافعان سلامت همدلی کرد و با تقویت 
روحیه ای که به جامعه پزشکی می دهیم و رعایت اصول اولیه توصیه شده، 
می توانیم حمایت اصلی را با کاهش بار مراجعه و غم جامعه پزشکی انجام دهیم.
کیانوش جهانپور رییس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، 
با روند نسبتا  با کادر درمان اظهار کرد:  درمان و آموزش نیز درباره همدلی 
صعودی که در هفته های اخیر در ابتلا به بیماری کووید ۱۹ و موارد فوت ناشی 
از آن مشاهده می شود، بار مضاعفی بر دوش نظام سلامت و شبکه بهداشت و 
درمانی و مدافعان سلامت وارد شده است. در این روزها و هفته های اخیر که 
فشار مضاعف شده، آنچه بیشتر از قبل اهمیت دارد، تقویت روحیه همکاران 
مدافعان سلامت در مقابله با این بلای جهانی است. با این هدف، پویش همدلی 
با مدافعان سلامت در دستور کار سازمان نظام پزشکی و با مشارکت وزارت 
بهداشت قرار گرفت و شعار محوری »جان ما، ایران ما« برای این پویش ملی در 

نظر گرفته شده است.
شهدای سلامت در مسیر جدال با کرونا

بیش از ۶ هزار نفر از کادر درمان در کشور به بیماری کووید ۱۹ مبتلا شده 
و بیش از ۱۴۰ نفر در این مسیر شهید شده اند. شهدایی که جان خود را برای 
سلامتی مردم این سرزمین فدا کرده اند. علی فتاحی معاون انتظامی سازمان 
نظام پزشکی در این زمینه گفت: گروه پرستاری ۲۲ درصد، گروه پزشکان 
عمومی بیش از ۲۰ درصد، گروه داخلی هشت درصد و گروه زنان با پنج درصد 
بیشترین مبتلایان به این ویروس را تاکنون تشکیل می دهند. وی بیان کرد: 
جامعه پزشکی مثل همیشه نشان داد که همواره در کنار طبابت، اخلاق هم 
مطرح است. کادر درمان نشان داد که نه فقط استاد علم، بلکه نماد اخلاق و 
تعهد و ایثار است. به همین علت از زمان های بسیار دور، جامعه پزشکی مورد 
احترام جامعه بوده و هنر طبابت کاری ارجمند و حرفه ای مقدس به شمار 
می رفته و پزشکان همواره مورد احترام جامعه بوده اند. در مواقع سخت و ناگوار 
نیز پزشکان همواره در کنار مردم قرار دارند. ایثار جامعه پزشکی در هشت سال 
دفاع مقدس با تقدیم بیش از چهار هزار شهید از کادر درمان نمودی از این 

حضور همیشگی جامعه پزشکی در شرایط سخت است. کادر درمان در حال 
حاضر نیز همان نقش را در درمان بیماران کووید ۱۹ بر عهده دارد که بارها مورد 
تشکر مقام معظم رهبری قرار گرفته است. کادر درمان نشان داده که بدون توجه 

به کمبودها و مشکلات، با تلاش شبانه روزی در خدمت مردم است.
شهدای سلامت مظلوم ترین شهدا هستند

حسین کرمانپور مدیرکل روابط عمومی سازمان نظام پزشکی گفت: شهدای 
تشییع  پرشکوه ترین  سلامت مظلومانه ترین شهدا هستند. شهدای جنگ 
جنازه ها را داشتند، اما برای شهدای سلامت حتی نمی توان تشییع جنازه 
پرشکوهی برگزار کرد. این افراد بیش از ۳۰ سال تحصیل کرده اند تا به مردم 
خدمت کنند و با این خدمت، تمام چیزی که یک انسان در محبت به مردم باید 

ثابت کند را ثابت کرده اند.
نگذاریم کادر درمان خسته شوند

پروتکل های  از طرف جامعه، رعایت  اقدام قابل قبول  تنها  این شرایط  در 
بهداشتی و فاصله گذاری فیزیکی، شست وشوی مداوم دست ها و استفاده از 
ماسک است. این موارد در شرایطی که ویروس کرونا هنوز واکسن موثر و داروی 
اختصاصی ندارد، می توانند از ابتلای افراد به این ویروس پیشگیری کنند و در 
نتیجه کار به بیمارستان نکشد و منجر به خستگی بیش از این برای کادر درمان 
نشود. معاون انتظامی سازمان نظام پزشکی درباره خستگی کادر درمان گفت: 
توصیه من به مردم این است که تنها راه مقابله با ویروس کرونا به دست خودشان 
است. نباید تسلیم ویروس کرونا شویم و بدانیم بیش از ۹۵ درصد مبتلایان 
بهبودی پیدا می کنند. از طرفی بی خیالی در برابر این ویروس هم فاجعه آمیز 
خواهد بود. تنها راه مقابله رعایت پروتکل های بهداشتی و دستورالعمل های 
و سپردن  از ماسک  استفاده  و  اجتماعی  فاصله گذاری  رعایت  و  بهداشتی 
سلامتی به دست افراد اهل فن است. به پزشکان نیز توصیه می کنیم که مانند 
گذشته، جهادگونه در خدمت مردم باشند و از خودشان و کادر درمان و مردم 
وزارت  دستورالعمل های  و  بهداشتی  پروتکل های  همچنین  کنند.  مراقبت 

بهداشت رعایت کنند.
ابتلای کادر درمان به کرونا

ماجرای کادر بهداشت و درمان از ارائه خدمت تا ابتلای آنها به کرونا گسترده 
است. در محیط بیمارستانی که احتمال انتقال ویروس بیشتر است، احتمال 
ابتلا نیز افزایش پیدا می کند و جان مدافعان سلامت را به خطر می اندازد. 
سخنگوی وزارت بهداشت در همین زمینه گفته بود: هرچه افراد در مکان های 
آلوده تر از نظر ویروس کرونا حضور داشته باشند، احتمال ابتلا نیز افزایش پیدا 
می کند و کادر بهداشت و درمان به دلیل افزایش ابتلا و بستری افراد جامعه به 

این ویروس در معرض خطر بیشتری قرار می گیرند.
لاری ادامه داد: در ابتدای مسیر مقابله با کرونا، کمبودهایی در زمینه لوازم 
محافظت شخصی در همه جهان ایجاد شد و این موضوع در کشور ما نیز وجود 
داشت، اما با تلاش های بین بخشی انجام شده، این کمبودها تا حد زیادی 
برطرف شده و تلاش های برای رفع نیازها همچنان در حال انجام است. وی 
اظهار کرد: امیدواریم جامعه با حمایت از کادر بهداشت و درمان نشان بدهند 
که می توانیم از جدال با ویروس کرونا نیز پیروز بیرون بیاییم و جان عزیزان خود و 
مدافعان سلامت را در خطر مواجهه با بیماری کووید ۱۹ قرار ندهیم. هرچند در 
این مسیر نمی توان فقط از مردم و جامعه کمک خواست و باید به مسئولانی که 
تصمیم می گیرند هم گفت که کادر بهداشت و درمان خسته تر از ماه های قبل 
شده اند و باید تصمیم ها برای ماه های پیش رو به شکلی باشد که منجر به افزایش 

ابتلا و بستری بیماران در بیمارستان ها نشود.

 فرمانده انتظامی استان قم در نشست با خیرین امنیت ساز :

نقش خیرین امنیت ساز در جامعه
 سازنده است

فرمانده انتظامی استان قم با بیان اینکه نقش خیرین امنیت ساز در جامعه سازنده 
است ،گفت: نیروی انتظامی برای تحقق امنیت پایدار در جامعه، دست خیرین 

امنیت ساز را به گرمی می فشارد. 
ساز  امنیت  خیرین  با  تعاملی  نشست  در   " میرفیضی  محمود  سید   " سردار   
استان ،با اشاره به اینکه نعمت امنیت فراگیر است و تأمین آن نیز وظیفه آحاد 
 ، مختلف مردم است ،گفت: در سایه امنیت است که سایر اقدامات اجتماعی 

اقتصادی،فرهنگی،سیاسی و مذهبی در جامعه شکل می گیرد .
وی در این نشست که با حضور خیرین بازنشستگان متعهد و دلسوز فرماندهی 
انتظامی استان و نیز خیرین سایر اقشار مختلف در سالن جلسات این فرماندهی 
برگزار شد، افزود: خیرین امنیت ساز با حمایت های معنوی و مالی خود، بستر بروز 
جرایم و آسیب های اجتماعی که تهدیدی جدی برای سلامت و پویائی جامعه است را 

از بین برده و احساس آرامش و توسعه امنیت اجتماعی را به ارمغان می آورند.
فرمانده انتظامی استان یادآور شد: امنیت زمانی ماندگار خواهد شد که  آحاد مردم 
با متولیان تامین و حفظ امنیت همراه باشند بنابراین اساس برنامه ریزی ها ، اقدامات 
و تلاش پلیس، مردم و نظرات آنان است. وی گفت: به هر اندازه در حوزه امنیت با 
ثبات و قدرت بیشتری حرکت کنیم، تهدیدات بیشتری را خنثی خواهیم کرد ،اگر 
در جامعه ای امنیت و احساس آن تحقق پیدا کند ،آن جامعه می تواند می تواند به 

سهولت به اهداف خود دست یابد .
سردار میرفیضی یادآور شد: امروز نیروی انتظامی این افتخار را دارد تا در مقابل 
قانون گریزان و قانون شکنان که خلاف نظم عمومی حرکت می کنند، با قاطعیت 
بایستد و پناهگاه مردم آسیب دیده باشد و در این راه نیازمند همکاری مردم و خیرین 

امنیت ساز استان است و دستان پر مهر آنان را به گرمی می فشارد.
فرمانده انتظامی استان همچنین گزارشی از اقدامات انجام شده پیرامونارتقاء و 
بهبود اماکن انتظامی ، تعمیرات و احداث اماکن جدید ارائه و با اشاره با مفاخر انسانی 

و امکنه استان، حضور مردم در کنار پلیس را فرصتی مغتنم قلمداد کرد.

برخورد کامیون و اتوبوس فوتی بجا گذاشت ؛

تصادف مرگبار در در جاده قم – کاشان

سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: براثر برخورد 
کامیون و اتوبوس در جاده قم – کاشان، ۲ نفر جان خود را از دست دادند.

مهدی فراهانی افزود: این حادثه ساعت ۴:۱۰ بامداد دیروز در محور قم – کاشان 
کیلومتر ۵ رخ داد.

وی ادامه داد: این اتوبوس از مبدا یزد به مقصد تهران با ۱۰ سرنشین درحال حرکت 
بود که به علت عدم توجه به جلو از سوی راننده با کامیون برخورد کرد و ۲ نفر از 

سرنشینان آن جان باختند.
فراهانی همچنین به حادثه دیگر در محور ورجان – صرم کیلومتر سه در استان قم 
اشاره کرد و افزود: در این حادثه خودروی زانتیا از جاده خارج و واژگون که منجربه 

جان باختن ۲ نفر شد.
وی بابیان این که این حادثه ساعت ۲۲:۵۰ شب گذشته رخ داد، علت آن را عدم 
توانایی در کنترل وسیله نقلیه ناشی از تخطی سرعت مطمئنه در سر پیچ اعلام کرد.

 سخنگوی مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  دربخش دیگری از 
سخنان خود گفت :همچنین شامگاه شنبه در محور ورجان – صرم در بخش کهک 
قم، یک دستگاه خودروی زانتیا واژگون که منجر به فوت ۲ نفر و مجروح شدن ۳ نفر 
دیگر می شود. وی افزود:علت حادثه را تخطی از سرعت مطمئنه و عدم توانایی در 

کنترل وسیله نقلیه اعلام شده است.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف محموله قاچاق از یک دستگاه 
اتوبوس مسافربری 

ارزش  به  قاچاق  محموله  کشف  از  قم  استان  حکومتی  تعزیرات  کل  مدیر   
۲,۵۱۷,۶۴۸,۰۵۲ ریال از یک دستگاه اتوبوس مسافربری  خبرداد.

 مهدی ریاضی با علام این خبر اظهارداشت : در پی اخبار واصله مبنی بر حمل 
کالای قاچاق توسط یک دستگاه اتوبوس مسافربری عبوری در محور مواصلاتی 
عوارضی قم به تهران، ماموران پلیس امنیت اقتصادی استان قم در حین گشت زنی و 
کنترل خودروهای عبوری و پس از متوقف نمودن اتوبوس و بازرسی دقیق از خودروی 
مذکور، متوجه جعبه جاساز در اتوبوس می شوند که به طرز ماهرانه ای حاوی مقادیر 

قابل توجهی روغن مو، نوشابه انرژی زا و یک دستگاه موتور قایق یاماها می باشد.
وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه دوم ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و 
ارز تعزیرات حکومتی قم با توجه به اظهارات و اقاریر صریح متهم مبنی بر مالکیت 
کالاهای مکشوفه و عجز از ارائه مدارک مثبته قانونی و گمرکی پس از رسیدگی، 
متهمان پرونده را علاوه بر ضبط کالاهای قاچاق مکشوفه، با احتساب جزای نقدی 
بدل از ضبط اتوبوس، جمعاً به پرداخت مبلغ ۹ میلیارد و یکصد و هشتاد میلیون ریال 

جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

کشف ۲ انبار احتکار لوازم خانگی 
فرمانده انتظامی استان قم از کشف ۲ انبار ۴۰ میلیاردی دپو قاچاق و احتکار لوازم 

خانگی در قم خبر داد. 
 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: با تلاش کارآگاهان پلیس امنیت 

اقتصادی استان قم ۲ انبار دپو قاچاق و احتکار کالا در استان شناسایی شد.
فرمانده انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: هر دو انبار متعلق به یک نفر بوده که 
توسط کارآگاهان ونمایندگان اداره کل صمت و سازمان تعزیرات حکومتی استان 
مورد بازرسی قرار گرفتد و مقادیری لوازم خانگی مانند کولرگازی ، پکیج و ... کشف 
شد. سردار میرفیضی گفت: کارشناسان ارزش محموله کشف شده قاچاق را حدود 

۴۰ میلیارد و ۵۰۹ میلیون ریال اعلام کردند.
 

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد:

دستگیری سارق منازل در قم
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم از دستگیری یک نفر سارق 

منزل  با ۱۴فقره سرقت در قم خبر داد.
سرهنگ "میکائیل قهرمانپور" اظهار داشت:با وقوع چندین فقره سرقت منزل در 
حوزه کلانتری ۱۹ قم با تخریب شیشه درب ورودی حیاط منازل، موضوع با جدیت 

در دستور کار تیمی از کاراگاهان قرار گرفت.
وی  افزود :با تحقیقات اولیه کارآگاهان مشخص شد ،متهم پس از شناسایی منازل 
خالی از سکنه با تخریب شیشه درب حیاط وارد منازل شده و اموال با ارزش مانند 

تلویزیون ، طلاجات ، لپ تاب و ... را سرقت می کند.
تحقیقات  داد:در  ادامه  استان  انتظامی  فرماندهی  آگاهی  پلیس  رئیس 
تکمیلی،هویت متهم و محل سکونت وی شناسایی شد و بلافاصله در یک عملیات 
غافلگیرانه دستگیر و به ۱۴ فقره سرقت منزل اعتراف کرد. سرهنگ قهرمانپور ادامه 
داد: با پیگیری مجدانه کارآگاهان ،مالخر اموال مسروقه نیز شناسایی و دستگیر شد.

 قم و ضعف زیرساخت های تفریحی؛

اوقات فراغت را چگونه بگذرانیم؟

حسن شیخ حایری: 

تابستان امسال قم با کمبود مُزمن مکان های تفریحی و سرگرمی، ناکامی نسبی 
مسؤولان در غنی سازی اوقات فراغت و محدودیت های کرونایی به نیمه رسیده 
است و همین امر نشان می دهد گذران بهینه اوقات فراغت در روزهای پیشِ رو، 

بیشتر به همت خود شهروندان بستگی دارد. 
 سال ۱۳۹۹ را باید سالی متفاوت برای همه مردم بویژه کودکان، نوجوانان و 
جوانان این مرز و بوم دانست، سالی که اوقات فراغتش با توجه به شیوع بیماری 
همه گیر اخیر، بیش از همه سال های گذشته بوده و این اوقات فراغتِ بیش از حدّ 

معمول، همچنان ادامه دارد و طبق پیش بینی ها ادامه خواهد داشت.
در این میان، کودکان، نوجوانان و جوانان قمی هم در حالی تابستان گرم و 
خشک و اوقات فراغت طولانی مدت خود را سپری می کنند که برخی مسؤولان 
یا نمایندگان مردم در شورای شهر  این شهر و استان مانند اهالی استانداری 
همچنان به ضعف زیرساخت و کمبود جدی مکان های تفریحی و سرگرمی در این 
شهر و استان معترفند و به صراحت بیان می دارند که مکان های فعال تفریحی و 
سرگرمی پاسخ گوی نیاز خود مردم شهر و استان نیست، چه رسد به این که این 
مکان های معدود بخواهد پذیرای گردشگران و زائران هم باشد. البته در این زمینه 
تعطیل شدن برخی از همین معدود مکان های تفریحی و سرگرمی در سال های 
اخیر و به دلایل گوناگون، مشکل فقدان یا نقصان امکانات تفریحی و وسایل بازی 
در اندک پارک های قم و همچنین کمبود فضای سبز و در عین حال تعرّض آشکار 
برخی از خدا بیخبران به محیط زیست شهر مقدس قم و افزایش معضلات زیست 
محیطی نیز این معضل را دوچندان کرده است. این نقصان های تفریحی قم در 
حالی پیش چشم همه است که برخی مسؤولان قم مانند حسن مالکی نژاد به 
عنوان رئیس کمیسون فرهنگی شورای شهر به صراحت از آن با عنوان »ظلم به 
مردم« یاد می کند و حداقل شهامت این را دارد که صورت مسئله را پاک نکند و در 

حدّ توان خود به دنبال رفع این معضل مُزمن باشد.  
 غنی سازی اوقات فراغت، هنری که باید آموخت

در این باره سلمان کمالی کارشناس و مشاور امور خانواده به خبرگزاری فارس 
در قم گفت: تردیدی نیست که غنی سازی اوقات فراغت یک هنر است که باید 
آن را آموخت و من به نوجوانان و جوانان عزیز توصیه می کنم که این امر را یک 
مهارت برای خود بدانند و آن را بیاموزند. وی افزود: البته در کنار این آموزش، 
مشورت با والدین، بستگان و دوستان دلسوز هم می تواند راهکاری تکمیلی در 
پُر کردن درست اوقات فراغت باشد که می توان از آن با تعبیر استفاده از تجربه 
دیگران یاد کرد. کمالی در عین حال تصریح کرد: یک اصل مهم در برنامه ریزی 
دقیق، استفاده از »تمرکز« به جای »پراکندگی« است، یعنی بهتر است افراد در 
شؤون مختلف زندگی مانند کار و تحصیل بر مواردی خاص تمرکز داشته باشند 
و از پراکندگی در موضوع شغلی یا تحصیلی بپرهیزند، اما در برنامه ریزی برای 
اوقات فراغت می توان چنین گفت که باید در کنار توجه به اصل تمرکز، به مسئله 
تنوع نسبی در سپری کردن اوقات فراغت و البته نوشتن یک برنامه مُنعطف هم 
توجه داشت. وی با بیان این که اوقات فراغت باید بر اساس نیازهای انسان پُر شود 
خاطر نشان کرد: خانواده ها و والدین عزیز توجه داشته باشند که اگر اوقات فراغت 
نوجوان یا جوان آن ها به خوبی پُر نشود و آنان از لذت گذراندن این اوقات سیراب 

نشوند، این امر زمینه ای برای انحراف و یا حتی بزهکاری ایجاد می کند.
 گذران اوقات فراغت به صورت خانواده محور

به  توجه  با  که  داد  پیشنهاد  پایان  در  خانواده  امور  مشاور  و  کارشناس  این 
محدودیت های کرونایی،گذران اوقات فراغت به صورت خانواده محور برنامه ریزی 
شود و خانواده ها تلاش کنند تا در غنی سازی اوقات فراغت فرزندان خود، مهارت 

های آنان را بر اساس علاقه و نیازشان افزایش دهند و یا بهبود بخشند.
در این موضوع حجت الاسلام محمد قدوسی نیز به عنوان یکی از پژوهشگران 
حوزه علمیه قم به خبرنگار ما گفت: نکته نخست این است که در متون دینی ما، از 
دو علم کلّی با تعبیر »علم الأدیان« و »علم الأبدان« سخن به میان آمده که مسئله 
تفریح و سرگرمی یا همان گذراندن اوقات فراغت در دسته دوم یعنی »علم الأبدان« 
جای می گیرد که در این علم به مسائل جسم انسان و ضرورت نشاط و شادابی هم 
توجه شده است. وی اضافه کرد: در عین حال در متون دینی درباره شیوه تقسیم 
بندی زندگی و وقت انسان هم روایاتی داریم که در برخی، زمان هر روز به سه بخش 
عبادات، معیشت و استراحت و در روایات خاص تر به چهار بخش تقسیم بندی 
شده که روایت امام موسی بن جعفر )ع( در تقسیم زمان هر روز به چهار قسمت 
از آن جمله است. قدوسی ادامه داد: حضرت در این روایت توصیه می فرمایند 
که مؤمن  زمان خود را به چهار قسمت تقسیم کند، یکی را به عبادات و مناجات و 
دیگری را به کسب معاش و روزی اختصاص دهد، همچنین بخش سوم و چهارم 
نیز طبق این روایت به ترتیب معاشرت با دوستان و دیگری هم برای تفریح و لذت 
غیرحرام است. این پژوهشگر حوزه علمیه با اشاره به این که پرداختن به فعالیت 
های بدنی و ورزش هم بخشی از توصیه های دین در غنی سازی اوقات فراغت 
است اظهار کرد: اشاره متون دینی به سه ورزش تیراندازی، سوارکاری و شنا نشان 
دهنده اهمیت این سه ورزش است که البته امروزه دو ورزش تیراندازی و سوارکاری 
جزو ورزش های گران محسوب می شود، اما شنا از ورزش هایی است که می تواند 

در غنی سازی اوقات فراغت هر فرد مورد توجه قرار گیرد.
قدوسی همچنین نوجوانان و جوانان را به طبیعت گردی فرا خواند و بیان کرد: 
طبیعت گردی، هم تفریح است و هم درس خداشناسی، البته در این روزها لازم 
است تا با رعایت اصول بهداشتی به آن پرداخته شود. وی در عین حال از همگان 
خواست تا در برنامه ریزی برای غنی سازی اوقات فراغت به اصل »نظم« توجه 
جدی داشته باشند و آن را در همه امور و برنامه ریزی ها لحاظ کنند. و اما اکنون که 
محدودیت های کرونایی، بسیاری از سفرها را لغو و بسیاری از کلاس های آموزشی 
فوق برنامه را هم تعطیل کرده است، به نظر می رسد که غنی سازی اوقات فراغت 

باید بیشتر در محیط خانه و کنار خانواده محقق شود.
 غنی سازی اوقات فراغت با انجام فعالیت های مشترک خانوادگی

بر این اساس شایسته است تا اعضای یک خانواده با تشکیل نشست همفکری 
و نظرسنجی، لیستی از ایده ها و فعالیت های مشترک و مورد علاقه را برای غنی 
سازی اوقات فراغت فردی، دو نفره و جمعی تهیه کنند که عناوینی مانند دسته 
جمعی کتاب خواندن، دسته جمعی بازی کردن )بازی های فکری یا بازی های 
حرکتی(، دسته جمعی فیلم دیدن، دسته جمعی غذا پُختن، آموختن یک زبان 
جدید و هر فعالیت مشترک دیگر مانند مشارکت در انجام امور خانه، یادگیری یک 
مهارت مشترک در یک کارگاه ساده خانوادگی و یا هر ابتکار دیگر در غنی سازی 

اوقات فراغت می تواند در این لیست جای گیرد.
والدین، دوست صمیمی فرزندان باشند

در عین حال باید توجه داشت که بخشی از اوقات فراغت هر فرد، اختصاص به 
شخص او دارد که این نکته نیز باید در برنامه ریزی خانواده ها برای بهینه سازی 
اوقات فراغت لحاظ شود، البته والدین این نکته را نیز مدّ نظر قرار دهند که فرزندان 
بویژه کودکان و نوجوانان برای گذران اوقات فراغت اختصاصی مانند همراهی 
با همسالان خود، به مشاوره آنان نیاز دارند، پس چه بهتر که مانند یک دوست 
صمیمی و رفیق شفیق در کنار فرزند خود باشند و ضمن مشاوره دادن به وی و بیان 
نکات ضروری بویژه در ارتباطات دنیای مجازی، آنان را از راهنمایی ها و هدایت 
های خود بهره مند سازند.. کوتاه سخن آن که محیط خانه و خانواده، بهترین 
مکان برای غنی سازی اوقات فراغت است، به شرط آن که والدین و فرزندان با هم 
دوست و همراه باشند و صمیمیت و گفتگوی بی دغدغه و همیشگی با یکدیگر 

را ارج بنهند.

اجتماعی

جدال نابرابر کادر بهداشت و درمان با کرونا ؛

نگذاریم کادر درمان خسته شوند

نرخ  رفتن  بالا  و  جوامع  شدن  صنعتی  به  توجه  با 
کارآفرینی  آموزش  ضرورت  جوانان،  بین  در  بیکاری 
به نوجوانان در جامعه ایرانی بیش از پیش احساس 

می شود.
کارآفرینی چند سالی است در ایران به موضوع داغ 
و  است  شده  تبدیل  شنیداری  و  دیداری  رسانه های 
همه به نوعی با این موضوع دست و پنجه نرم می  کنند، 
موضوعی که به نظر می رسد اقتصاد، تجارت، صنعت، 
تکنولوژی، تحصیلات و هر آنچه را به آن فکر کنید درگیر 

خود کرده است.
شامل  را  فعالیت ها  از  وسیعی  طیف  کارآفرینی   
می شود که بسته به نوع کسب  و کار و ایده  پشت آن 
کوچک   کارآفرینی  فعالیت های  از  هستند.  متفاوت 
پاره  وقت اجرا می شوند گرفته  و  انفرادی  مقیاس که 
تا پروژه های وسیع تر که فرصت های شغلی بیشتری 
کارآفرینی  از  نمونه هایی  همگی  می کنند،  فراهم  را 
محسوب می شوند، در حالی که در سال های اخیر، 
مفهوم کارآفرینی از حوزه  کسب  و کار فراتر رفته و به ابعاد 

اجتماعی و سیاسی نیز وارد شده است.
یکی از بزرگترین چالش های پیش روی جوامع در حال 
توسعه از جمله کشور ما ایجاد اشتغال برای جوانان 
است. در حال حاضر اغلب جوانان با بیکاری مواجه 
هستند، در این شرایط دولت و مسئولان برای اشتغال 
این قشر جامعه باید از سنین پایین کسب و کار و مفهوم 
کارآفرینی را به نوجوانان آموزش دهند. هر چند، چند 
سالی است با برگزاری کارگاه ها و باشگاه های کارآفرینی 
برای نوجوانان، آموزش مهارت و کارآفرینی در کشور 

گسترش یافته است.
رحیم سرهنگی مدیر کل دفتر کارآفرینی و بهره وری 
نیروی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در گفت وگو 
با خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان؛ اظهار کرد: در حال 
حاضر سیستم آموزش ما به  گونه ای است که تقویت و 
ایجاد ویژگی  های کارآفرینی و شخصیت کارآفرینانه، 
در نظام آموزش عالی پیگیری می شود، در صورتی  که 
دستیابی به این مهم در سنین بالای ۱۸ سال، امری 
ممکن به نظر نمی  رسد، چرا که روانشناسان بر این 
باورند که بخش عمده شخصیت هر فرد در دهه اول 

زندگی وی شکل می  گیرد.
وی با بیان اینکه ایجاد شایستگی  های کارآفرینی در 
سنین ابتدایی زندگی کودک می تواند زمینه  ساز ایجاد 
شخصیت و نگرش کارآفرینانه افراد باشد، ادامه داد: 
در نظام آموزشی کشور های پیشرفته، توجه ویژه ای به 
آموزش کار آفرینی، فرهنگسازی، توسعه و تقویت روحیه 
و رفتار کارآفرینانه در افراد می شود، در حالی که در کشور 
تعریف  یکسان  همگان  برای  آموزشی،  برنامه های  ما 

شده و به تفاوت های فردی آن ها توجه نشده است.
کار  نیروی  وری  بهره  و  کارآفرینی  دفتر  کل  مدیر 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با عنایت به 
اینکه در نظام سنتی آموزش و پرورش فعالیتی برای 
دانش  آموزان  کارآفرینانه  و  نرم  مهارت  های  تقویت 
صورت نمی  پذیرد و با توجه به مأموریت و رسالت دفتر 
توسعه کارآفرینی در راستای توسعه و ترویج کارآفرینی 
در کشور، طرح "باشگاه کارآفرینان نوجوان" به منظور 

توانمندسازی و مهارت  افزایی دانش  آموزان اجرا شد.
وی با بیان اینکه اهداف این طرح بر اساس الگوی 
و  طراحی  هند  کارآفرینی  توسعه  موسسه  آموزشی 
و مهارت  بعد نگرش  بومی  سازی شده است، در دو 
کارآفرینی طی یک دوره دو ساله تنظیم شده است، 
نگرشی  اهداف  از  عبارتند  طرح  این  اهداف  افزود: 
و  توانستن  دانستن،  نگرش  خلاق،  نگرش  )ایجاد 
انجام دادن، تقویت نگرش مثبت و انعطاف  پذیر در برابر 

تغییرات و موقعیت  های مبهم، تقویت حس کنجکاوی، 
پرسشگری، تقویت احساس خودکارآمدی و شایستگی 
اجتماعی در کودکان، تقویت حس استقلال و توفیق  
آنان  فردی  تفاوت  های  به  توجه  با  کودکان  در  طلبی 
و ...( و اهداف مهارتی )برقراری ارتباط با همسالان و 
و پذیرش  تیم  بزرگسالان، مهارت همکاری کردن در 
مسئولیت، مهارت حل مسأله و مهارت  های پژوهشی، 
استفاده از ابزارها، مواد و وسایل و رسانه  های مختلف 
با  شجاعانه  رویارویی  مهارت  پرورش  یادگیری،  برای 
تغییرات و دنیای جدید، مهارت درک افکار و احساسات 
خود و دیگران، کسب مهارت یادگیری، انتقال و تعمیم 
آموخته  ها به شیوه  های مختلف، تقویت مهارت های 
تقویت  و  کوچک  گروه  های  و  همسالان  رهبری 

مهارت های فردی و ...( است.
سرهنگی بیان کرد: اولین باشگاه کارآفرینان نوجوان 
دختر و پسر در دو مقطع متوسطه اول و دوم در مرداد 
که  شد  اندازی  راه  مقدس  مشهد  شهر  در   ۹۷ ماه 
دستاورد این باشگاه تقویت نگرش کارآفرینانه نوجوانان، 
افزایش خلاقیت و نوآوری، اعتماد به نفس و ... در طی 
یک دوره دوساله بوده است، همچنین دومین باشگاه 
نیز در شهر تنکابن در شهریور ۹۷ برای مقطع سنی ۱۲ 
تا ۱۵ سال دختر و پسر برگزار شد. در این باشگاه مرکز 
مشاوره، اطلاع ر سانی و خدمات کارآفرینی طبرستان به 

عنوان بخش خصوصی همکاری موثر داشت.

ضرورت آموزش کارآفرینی به نوجوانان؛
 نرخ بیکاری را با مهارت آموزی کم کنیم
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اقتصادی

 یک سال تا پایان دولت دوازدهم باقیمانده است. در هفت سال زمامداری 
دولت روحانی، اقتصاد کشور با بحران های غیرمترقبه مواجه شده که در ۳۰ 
سال پیش از آن نیز وجود نداشته است. یکی از مهم ترین آنها شیوع کرونا بود 
که موجب شد کل وضعیت اشتغال و تولید تحت الشعاع قرار گیرد و هزینه های 

گزاف روی دست خزانه کشور بگذارد.
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی درباره آثار تخریبی 
آماری  شواهد  بررسی  کرد:  اعلام  روحانی  دولت  اقتصاد  بر  کرونا  ویروس 
نشان دهنده اثرگذاری ۷.۸ درصدی شیوع ویروس در بخش مصرف و ۱۰ 
درصدی در بخش صادرات، در ماه اسفند ۱۳۹۸ است و در نتیجه میزان 
حداقل خسارت ناشی از این بحران در اسفند نزدیک به ۳،۲۵۰ میلیارد تومان 
در بخش مصرف و ۷۰۰ میلیارد تومان در بخش صادرات تخمین زده می شود.
و  فروردین  ماه های  در  کرونا  ویروس  شیوع  تدوام  گزارش،  این  براساس 
اردیبهشت امسال، دامنه خسارت ها را به صورت تصاعدی گسترش داده 
است. از جمله کمک هزینه ۵ هزار میلیارد تومانی به صندوق بیمه بیکاری 
از صندوق توسعه ملی و به طور کلی ۱۳ هزار میلیارد تومان از این صندوق 
بابت مبارزه با کرونا و بسیاری از مخارجی که به طور بی سابقه  بر دوش دولت 
روحانی قرار گرفت. دولت، پرداخت وام کرونا به خانواده ها و کارفرمایان را در 

دستور کار قرار داد تا بتواند کمکی به معیشت جامعه باشد.
پیش از این نیز هزینه های زیادی بابت سیل فراگیر در ابتدای سال ۹۸ 
بر دوش دولت قرار گرفته بود. این اقدامات در حالی انجام شده که معضل 
تحریم ها نیز به خودی خود شکاف مشکلات اقتصادی را چندین برابر کرده 

است.
تحریم درآمد صنعت و نفت را بلعید

صنعت خودروسازی نخستین بخشی بود که تحریم شد که در نتیجه، 
اشتغال و تولید ارزش افزوده در کشور را با مشکلات بزرگی مواجه کرده است. 
صنعت خودروسازی به عنوان یکی از صنایع مادر، سهم بالایی در تولید ارزش 
در کشور دارد. با این حال سال ۱۳۹۱ با آغاز نخستین موج تحریم که تا به 
امروز شدت آن بسیار گسترده بوده و دولت روحانی را درگیر خود کرده، ادامه 

یافته است.
تا پیش از شروع تحریم های سال ۱۳۹۱، سهم حلقه عملیات و تولید شرکت 
ایران خودرو روندی صعودی را طی کرده و از ۳ درصد در سال ۱۳۸۲ به ۹ 
درصد در سال ۱۳۸۹ رسید؛ اما پس از شروع تحریم ها، سهم این حلقه روند 

نزولی را ادامه داده و به رقم یک درصد در سال ۱۳۹۶ رسید.
مشخص است که این کاهش درآمدی و در نتیجه بیکاری های گسترده در 
صنعت خودروسازی و قطعه سازی کشور چه بار بزرگی بر دوش دولت روحانی 
گذاشته است. درحالی که در دولت پیشین با وجود درآمد نفتی ۷۰۰ میلیارد 
دلاری دولت احمدی نژاد، صنعت خودرو نیز پویاتر بوده و هنوز تحریم ها کمر 

این صنعت را نشکسته بود.
ایران  اقتصادی  رشد  کاهش  علت  به  خاورمیانه  اقتصادی  رشد  کاهش 
درنتیجه تحریم های نفتی حتی در گزارش بانک جهانی نیز مورد تاکید قرار 
گرفت. فقط مساله این نبود که در دولت روحانی درآمدها کم بود، بلکه به علت 
سیاست های غلط پیشین، حتی امکان احیای اقتصاد سخت تر شده بود. در 
دوره دولت های نهم و دهم که نزدیک به ۷۵۰ میلیارد دلار درآمد ارزی داشتیم، 

بخش عمده این درآمد صرف واردات شد. درهای تجارت خارجی باز شدند و 
به این ترتیب اقتصاد ایران آسیب پذیرتر شد اما صنایع داخلی در اواخر این 

دوره بر اثر بیماری هلندی رو به رکود رفت.
در دولت دهم موج تحریم ها علیه ایران شروع شد؛ دولت به سمت استقراض 
از بانک مرکزی، بخش خصوصی، پیمانکاران رفت و شرایط سختی برای دولت 
بعدی رقم زد. دولت روحانی از همان اول با شرایط تحریم نفتی دست وپنجه 
نرم می کرد. در سال ۱۳۹۲، تولید ملی ۶. ۸ درصد کاهش یافت که دست کم 

حدود پنج درصد آن مربوط به تحریم نفت بود.
دست انداز بی سابقه تحریم ها بر درآمد نفتی

مقایسه درآمد نفتی دو دولت احمدی نژاد و روحانی نشان می دهد درحالی 
دولت پیشین در ۸ سال بیش از ۷۰۰ میلیارد دلار درآمد داشت اما دولت 
روحانی در ۶ سال اول فقط ۲۹۴ میلیارد دلار درآمد نفتی داشته است. کار 
به جایی رسید که درآمد نفتی ایران در سال ۹۸، فقط به ۸ میلیارد دلار رسید. 
آن هم درحالی که در کشور ما درآمد نفتی سالانه ۱۰۰ میلیارد دلار نیز وجود 

داشته است.
به نظر می رسد این رقم پایین ترین میزان درآمد نفتی کشور پیش و پس از 

انقلاب باشد.
در چنین شرایط سخت تحریمی بود که خبر رسید در دو تا ۳ سال گذشته 
حدود ۲۰ میلیارد دلار ارز حاصل از صادرات غیرنفتی به کشور بازنگشته 
است و دولت مجبور به تهدید به اقدام قضایی، تعلیق کارت بازرگانی و پیگرد 
صادرکنندگان کرد. موضوع فقط این نبود؛ کمبود ذخایر ارزی سبب شد 
دولت ۲۵۰۰ قلم کالا را با ایجاد تعرفه ممنوعیت وارداتی از فهرست خارج کند 

تا بتواند با منابع ارزی محدود ارزهای ضروری کشور را تامین کند. 
برجام، فاز اجرایی بهبود 

در همان دوران ابتدای دولت یازدهم بود که پیگیری مذاکرات هسته ای در 
دستور کار قرار گرفت و برجام خون تازه ای در رگ های اقتصاد ایران دمید؛ 
گرچه از زمانی که وارد فاز اجرایی شد تا زمانی که آثار مثبت آن در سال ۲۰۱۶ 

دیده شود، زمان بُرد.
سال ۲۰۱۶ بی گمان سال طلایی اقتصاد ایران بود. بنا به آمارهای صندوق 
بین المللی پول در سال ۲۰۱۶، رشد اقتصادی ایران به ۱۲.۵ درصد رسید. 
صادرات نفت ایران نیز در این سال به ۲ میلیون و ۱۵۰ هزار بشکه در روز 
رسید. اما در سال ۲۰۱۹ بار دیگر با حضور ترامپ در کاخ سفید و اجرای 
»سیاست به صفر رساندن صادرات نفت ایران« با اعمال شدیدترین تحریم ها، 
اقتصاد ایران با مشکلات متعدی مواجه شده است. اگر تحریم ها نبود، ۱۳ 
هزار میلیارد تومانی که از صندوق توسعه ملی گرفته شد تا برای مبارزه با کرونا 

صرف شود، از طریق فروش نفت تامین شده بود.
دولت با همه سختی ها این مبلغ را تامین کرد تا بتوان فشار را از دوش 
خانواده های آسیب دیده و زیر خط فقر بردارد. خروج آمریکا از برجام ضربه 
بزرگی بر اقتصاد ایران بود که با وجود تلاش های دولت در به نتیجه رساندن 
آن، رخ داد و پیامدهای عمیقی بر اقتصاد ایران گذاشته است. به ویژه اکنون 
با بحران کرونا، فشار بی سابقه ای به اقتصاد کشور وارد شده است. کرونا بخش 
خدمات را نیز هدف گرفته؛ درحالی که در سال ۹۸ - با کاهش بی سابقه درآمد 
نفتی  دولت- سهم بخش خدمات از تولید ناخالص داخلیِ ۲۴۳۷ هزار میلیارد 

تومانی در ۹ ماهه نخست سال ۹۸ عدد ۱۰۹۳ هزار میلیارد تومان بود. این 
رقم ۴۴.۹ درصد کل ناخالص داخلی کشور است. از همینجا پیداست که 

آسیب مشاغل خدماتی ضربه بزرگی بوده است.
پایان سال ۹۸ نیز برای دولت روحانی چندان خوشایند نبود. به دنبال عدم 
تصویب کنوانسیون پالرمو و لایحه تامین مالی تروریسم، کارگروه ویژه اقدام 

مالی )FATF ( از قرار گرفتن ایران در فهرست سیاه خبر داد.
مسیر تصویب لوایح FATF  و CFT به دلیل مرجعیت کمیسیون نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام برای شورای نگهبان به منظور نظارت بر 
حسن اجرای قانون اساسی و نامه این کمیسیون پیش از تصویب این لوایح در 
مجلس و ارسال آن به شورای نگهبان موجب پدید آمدن مشکلاتی در پذیرش 
لوایح شد و در نهایت کار دولت روحانی را در حفظ اقتصاد ایران سخت تر کرد.

هدف از تحریف واقعیت ها چیست؟
هرچند دولت دوازدهم با چنین وضعیت بی سابقه ای از مشکلات و بحران ها 
مواجه شده،  اما با این حال اقدامات انجام شده در چند ماهه اخیر در مسیر 
توسعه، با تکمیل و افتتاح طرح های بزرگ ملی در سراسر کشور همچنان ادامه 
دارد به گونه ای که هر هفته با حضور وزیران و مسئولان در شهرهای مختلف، 

طرح های گوناگونی به بهره برداری می رسد.
با این حال،  بی توجهی مخالفان و منتقدان دولت به مشکلات و بحران های 
پیش آمده برای دولت تدبیر وامید سبب واکنش چندین باره رئیس جمهوری 

شده است.
وی روز پنجشنبه )۱۶ مرداد( در آیین افتتاح ویدئو کنفرانسی طرح های 
زیربنایی و توسعه ای وزارت نفت در استان های بوشهر و لرستان با بیان اینکه 
روزهای سختی را می گذرانیم و فشار دشمنان بر ما بسیار سنگین است، 
تصریح کرد: در کنار کرونا تحریم را داریم و در کنار تحریم، تحریف و تهدید را؛ در 
کنار همه اینها دشمنانی داریم که در رسانه های بیگانه و خارجی می خواهند 
مردم را دلسرد کنند، اما در برابر همه آنها امید، اعتماد، ایمان، تلاش، وحدت 
و هماهنگی را  داریم و امروز می بینیم قوای کشور، نیروهای مسلح و مردم در 
سایه هدایت های رهبری شاهد یک وحدت و اتحاد و هماهنگی هستند و در 

این زمینه رسانه ها و خبرنگاران می توانند نقش داشته باشد.
رئیس جمهوری چهارشنبه هفته گذشته)۱۵ مرداد( نیز در جلسه هیات 
دولت با توجه به تحریف های صورت گرفته نسبت به بحران های بی سابقه برای 
دولت و مشکلات مختلف و ندیدن اقدامات مهم از سوی مخالفان و منتقدان، 
تصریح کرد: تحریم بسیار رنج آور است اما تحریف دردآور؛ تحریم را دشمن را 
انجام می دهد و ما آثار آن را لمس می کنیم. تحریف را گاهی دشمن انجام 

می دهد و گاهی متاسفانه در درون کشور رخ می دهد که دردناک تر است.
»اینکه ما در میدان جنگ در برابر دشمنان باشیم و یک نفر دیگر بیرون از 
میدان جنگ به زخمی که ما در جنگ با دشمن بر بدن ما نشسته است، 
 می نگرد دردناک است؛ آیا در میدان جنگ کسی می آید به نیروی خودی 
لبخند زده و بگوید دست خونی خود را نگاه کن؟؛ این  آدم درک نمی کند که 
سرباز در میدان جنگ است و با دشمن می جنگد و میدان جنگ زخم  و درد 

و مسائل زیادی دارد.«
وی ادامه داد: خیلی مهم است که ما تحریم را ببینیم. بعضی ها می خواهند 
تحریم را نبینند و می گویند دولت چه کار کرده و یا چرا آن کار را نکرده؟ مهم 
است که ببینیم دولت در چه وضعیتی تلاش می کند. میدان را تشخیص 
بدهیم.  آیا در میدان جنگ این دولت تلاش می کند یا در یک بیابان سبز 

مشغول استراحت است؛ واقعیت را ببینیم.
کشوری که از هر طرف در محاصره قرار می گیرد و هر کسی می خواهد با 
آنها معامله کند آن را تحریم می کنند، از طرفی دوستان ایران هم جرات نمی 
کنند به سمت ایران بیاییند و دشمنان هم به شدت دشمنی می کنند، این 
کشور چگونه اداره خواهد شد؟ و چگونه می توان این کشور را یکی دو ماه و 

یا چند ماه اداره کرد. 
وی با انتقاد از برخی بدبینی ها و تحریف ها تصریح کرد: چرا چیزهایی که 
درست شده است را نمی گویید؟ ۸۰ درصد مساله درست شده در تحریم را 
نمی گویند اما ۲۰ درصد باقیمانده را می گویند. نمی گویند در این شرایط 

تحریمی چه اقداماتی شده؛ هرچند که موضوع های نیز باقیمانده است. 
رئیس جمهوری تصریح کرد: »بیایید در کنار تحریم، تحریف را درست 
نکنیم؛ اشکال از تحریم آمریکاست، آن را نمی بینند و اشکال را جای دیگر 
مطرح می کنند؛ اشکال تحریم، علت و شرایط آن و اقدامات منفی و مثبت 
را ببینیم؛ قادریم تحریم را بشکنیم به شرط آنکه اول تحریف را بشکنیم؛ اگر 
تحریف را نشکنیم و سخنان و قضاوت های ناروا مطرح شود، ذهن مردم 
مشغول شود، شادابی مردم از آنها گرفته و آنها را مایوس و نگران کنیم، ما 

موفق نمی شویم.«
روحانی افزود: اگر واقعیت ها را زیر خنجر تحریف ذبح نکنیم، موفق خواهیم 
شد؛ با تحریم جنگیدن سخت است در عین حال هر جا فرصت کنیم تحریم 
را بشکنیم می رویم؛ اما اکنون شرایطی است که باید همدیگر را یاری کنیم و با 

یاری یکدیگر به سمت مطلوب می رویم.

ایمان گزارش می دهد؛

 معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی  تشریح کرد:حال و روز اقتصادِ دولت با بحران های بی سابقه

جزئیات برنامه حمایتی دولت
 از بازار مسکن

 معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی جزئیات برنامه های حمایتی 
این وزارتخانه از بازار مسکن و اجاره بها را اعلام کرد.

محمود محمودزاده درباره برنامه های وزارت راه و شهرسازی در حوزه مسکن 
اظهار داشت: بحث اجاره که یکی از موضوعات مبتلابه و نیازمند اقدام فوری در 
سال جاری بود، ما در وزارت راه و شهرسازی دو پیشنهاد تحت عنوان اقدامات 
کوتاه مدت و فوری طراحی کردیم و به دولت ارائه دادیم. یکی موضوع تعیین سقف 

اجاره بها به دلیل شرایط کرونا بود و دیگری هم وام ودیعه مسکن.
وی ادامه داد: این دو پیشنهاد با توجیهاتی که در جلسات دولت داشتیم و 
دیگر دستگاه ها مانند بانک مرکزی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، معاونت 
اقتصادی رئیس جمهور و دیگر دستگاه های ذی مدخل هم از این دو پیشنهاد 
حمایت کردند تا توانستیم آن دو را به تصویب برسانیم و اثرات مثبتی بر بازار اجاره 

داشتند و توانستند بخشی از دغدغه های مستأجران را برطرف کنند.
داری  اجاره  بحث  افزود:  شهرسازی  و  راه  وزارت  ساختمان  و  مسکن  معاون 
حرفه ای هم از دیگر اقدامات این معاونت بود که جز اقدامات میان مدت محسوب 
نامه قانون  آئین  نامه اجرایی اجاره داری حرفه ای ذیل اصلاح  آئین  می شود؛ 
ساماندهی و حمایت از تولید مسکن را توانستیم در هیئت دولت به تصویب 
برسانیم؛ در مراحل نهایی آماده سازی شیوه نامه اجرای طرح اجاره داری حرفه ای 
هستیم که به احتمال زیاد تا آخر مرداد برای اجرا به مراجع ذی ربط ابلاغ می شود؛ 
اگرچه قانون ساماندهی مسکن اجازه اجرای اجاره داری حرفه ای را می دهد اما 
منتظریم تا خروجی های مطالعات این طرح آماده شود؛ امیدواریم نیاز به اصلاح 

قانون در مجلس نداشته باشد تا بتوانیم این برنامه را هر چه زودتر عملیاتی کنیم.
وی در خصوص حمایت از تولید مسکن تصریح کرد: ما برای حمایت از تولید 
مسکن، علاوه بر اجرای طرح اقدام ملی مسکن، موضوع تفاهم نامه های وزارت 
راه و شهرسازی با دیگر دستگاه ها مانند آموزش و پرورش، وزارت دفاع، وزارت رفاه 

و… را نیز در دست پیگیری و اجرا داریم.
محمودزاده در خصوص افزایش قیمت مصالح ساختمانی که با حمایت از تولید 
مسکن در تعارض است، گفت: بخش خصوصی و انبوه سازان نشست هایی با 
معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی برگزار کردند و پیشنهادهایی هم 

در این زمینه به خصوص برای کنترل قیمت فولاد و سیمان ارائه دادند.
فولاد  و  سیمان  تا  کرده  صادر  دستوراتی  صمت  وزارت  سرپرست  افزود:  وی 
از تلاطمات بورس کالا آزاد شود و بتواند با قیمت پایین تر و ثابت تر در اختیار 
سازندگان حرفه ای و انبوه سازان قرار گیرد. دبیر شورای عالی مسکن درباره خروج 
سیمان و فولاد از بورس کالا گفت: بر اساس دستورات وزیر صمت، سیمان و فولاد 
هم در بورس کالا عرضه می شوند و هم در خارج آن؛ به این صورت که در راستای 
حمایت از تولید مسکن مانند طرح اقدام ملی، انبوه سازان و سازندگان حرفه ای 
می توانند با معرفی وزارت راه و شهرسازی سیمان و فولاد )میلگرد( را با نرخ مصوب 
)احتمالًا کیلویی ۸ هزار و ۵۰۰ تومان( در اختیار بگیرند؛ سازوکار بورس کالا هم 
برای سایر معاملات باشد؛ مثلًا کسانی که تمایل به لوکس سازی دارند، می توانند 

مصالح مورد نیاز را از بورس کالا تهیه کنند.
وی خاطرنشان کرد: برای آنکه قیمت تمام شده ساخت و ساز در طرح اقدام ملی 
مسکن کاهش یابد، این طرح را اجرا کرده ایم تا قیمت تمام شده پایین تر باشد؛ ما 

در ساخت مسکن دهک های بالاتر هیچ مداخله ای نداریم.
همه چیز درباره وام ودیعه مسکن

محمودزاده در خصوص تسهیلات مرابحه )ودیعه مسکن( بیان داشت: قرار بود 
تا ۲۰ مرداد معرفی به سیستم بانکی را آغاز کنیم که به نظر می رسد این اتفاق در 
تاریخ مذکور رخ خواهد داد؛ بر اساس ثبت نام پیامکی که مردم انجام داده اند، 
اولویت بندی های اولیه را نهایی کرده ایم که براساس میزان درآمد و طبقه بندی 
مشاغل متقاضیان انجام شده است و اولویت بندی ها را مصوبه ستاد ملی مبارزه 
tem.mrud. با کرونا تعیین کرده است. وی تصریح کرد: متقاضیان باید به سایت
ir مراجعه و اطلاعات خود را تکمیل کنند؛ اگر تا قبل از ۲۰ مرداد، اطلاعات 
متقاضیان تکمیل شد و واجد شرایط مذکور در مصوبه ستاد ملی کرونا بودند، 
از فردای آن به سیستم بانکی معرفی می شوند که شامل ۱۷ بانک و ۲ مؤسسه 
اعتباری است این ۱۹ نهاد پولی را بانک مرکزی به ما معرفی کرده و برای هر یک، 
سهمیه هایی تعیین شده است. معاون وزیر راه و شهرسازی تأکید کرد: متقاضیانی 
که برای تکمیل اطلاعات خود به سامانه وزارت راه و شهرسازی مراجعه می کنند، 
امکان انتخاب بانک و شعبه مورد نظر خود را خواهند داشت در هر بانکی که 
حساب دارند و با آن کار می کنند، در صورتی که سهمیه خالی داشته باشد، به 

همان بانک و شعبه معرفی شده از سوی متقاضی، ارجاع داده خواهند شد.
جامانده های از وام ودیعه؛ شاید سال های بعد!

وی در پاسخ به این پرسش که برخی اقشاری که حقوق بگیر ثابت نیستند ولی 
اقشار نیازمند واقعی هستند، در این طرح دیده نشده اند؛ برای آنها چه فکری 
کرده اید؟، گفت: موضوع فکر کردن به آنها یک بحث است و موضوع انعقاد 
قراردادهای بانکی و بازپرداخت اقساط تسهیلات و تعیین ضمانت های بانکی هم 
موضوع دیگری است. محمودزاده گفت: قطعاً تنها بخشی از کسانی که متقاضی 
دریافت این تسهیلات هستند، در این طرح پوشش داده می شوند و طبیعتاً افراد 
دیگری هم هستند که باید برای آنها فکری شود اما این اولین گامی است که در 
این زمینه برداشته ایم و اقدام بی سابقه یا کم سابقه ای است و اتفاقی است که در 
شرایط اقتصادی خاص کشور رخ داده است امیدوارم بتوانیم این طرح را گسترش 
دهیم و اقشار دیگر را در سال های آتی که وضعیت اعتباری دولت بهتر شود، 
پوشش دهیم. به گفته محمودزاده، درباره تعداد افرادی که مشمول می شوند، 
اعداد مختلفی اعلام شده که از ۶۰۰ هزار نفر تا ۱ میلیون نفر هم گفته شده است 
اما همه این اعداد، برآوردی است و دقیق نیستند؛ باید ثبت نام ها تکمیل شود 
تا بتوانیم عدد نهایی مشمولان را احصا کنیم. معاون وزیر راه و شهرسازی درباره 
انتخاب نوع وام )بازپرداخت ۳ ساله با سود ۱۲ درصد یا بازپرداخت ۱ ساله با سود 
۱۳ درصد( گفت: انتخاب هر مدل از تسهیلات نیز از سوی متقاضی آزاد بوده و 
در سامانه مورد نظر هم گزینه خاصی برای آن پیش بینی شده؛ متقاضیان بسته به 

توانایی بازپرداخت اقساط، هر مدل را که مایل باشند، انتخاب می کنند.

ابلاغیه
متهم شرکت پدیده پلاستیک یاران به مدیر عاملی آقای حسن رضوان 

اداره   ۱۳۹۷/۰۲/۱۱ مورخ   ۸۶۹۴۰۱۰ شماره  گزارش  موجب  به  خواه 
صنعت معدن و تجارت استان قم از حیث اتهام قاچاق کالا طی دادنامه شماره 
۱۳۹۷۰۰۲۳۰۰۱۱۰۰۰۵۱۳ مورخ ۱۳۹۷/۱۰/۱۳ غیابا به پرداخت مبلغ 
۱/۹۹۲/۱۶۲/۶۰۰/۶۴۷ جزای نقدی در حق دولت محکوم گردیده است 
لذا مقرر است ظرف مدت یکماه از تاریخ نشر آگهی جهت واخواهی در شعبه 
اول بدوی تعزیرات حکومتی استان قم واقع در میدان مطهری، طبقه فوقانی 
بانک رفاه حاضر در غیر اینصورت برابر مقررات رای صادره حضوری تلقی و پس 

از انقضاء مهلت مقرر قانونی رأی صادره قطعی خواهد شد.
مدیردفتر شعبه – شعبه اول بدوی وویژه قاچاق کالا و ارز- تعزیرات 
حکومتی استان قم

-------------------------------------
ابلاغیه

مورخ   ۲۷۱۷/۳/۰۶/۲۲۶/۹۴ شماره  گزارش  موجب  به  اینکه  به  نظر 
۱۳۹۴/۱۱/۰۴ اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان قم آقای علی لطفی 
شماره  دادنامه  براساس  و   ۴۶۸۹۵۰۱۴۲۴ ملی  شماره  به  نادرقلی  فرزند 
اول  شعبه  از  صادره   ۱۳۹۸/۱۱/۲۱ مورخ   ۱۳۹۸۰۰۲۳۰۰۰۶۰۰۰۹۷۲
بدوی و ویژه رسیدگی به قاچاق کالا و ارز استان علاوه بر ضبط موتورسیکلت به 
پرداخت مبلغ دویست و نود یک میلیون ریال محکوم گردیده لذا ظرف یک ماه 
از تاریخ نشر این آگهی صاحب کالا مهلت دارد جهت تجدیدنظر خواهی به این 
شعبه مراجعه نماید لذا در غیر اینصورت پس از انقضاء مهلت مقرر قانونی رأی 

صادره حضوری و مطابق مقررات اقدام خواهد شد.
مدیردفتر شعبه – شعبه اول بدوی وویژه قاچاق کالا و ارز- تعزیرات 
حکومتی استان قم

با  تا  می گذارند  خالی  را  چهارم  مسافر  جای  تاکسی ها   
ایجاد فاصله بین مسافران، احتمال شیوع کرونا در ناوگان 
ویروس  شیوع  به  توجه  با  یابد.  کاهش  شهری  حمل ونقل 
کرونا که موجب کاهش تقاضا برای تاکسی ها شده، دولت 
تسهیلات حمایتی در نظر گرفته است. شیوع کرونا موجب 
شد بسیاری از کسب وکارها و گروه های شغلی با ضرر و زیان 
مواجه شوند. زیان های اقتصادی کرونا موجب کاهش درآمد 
فعالان اقتصادی و همچنین تعدیل نیرو و حتی توقف برخی 
از فعالیت های شغلی شد. وزارت کار، رفاه و امور اجتماعی 
با شناسایی ۱۴ کسب وکاری که بیشترین آسیب را از کرونا 
با راه اندازی سامانه کارا، تخصیص منابع در نظر  دیده اند، 
بر عهده  را  از کسب وکارها  برای حمایت  گرفته شده دولت 
دارد. کسب وکارهای بخش حمل ونقل عمومی مسافر درون 
شهری نیز یکی از کسب وکارهای این فهرست چهارده گانه 
هستند. نخستین تأثیر شیوع کرونا بر زندگی اجتماعی ما، 
این کاهش  بود.  و رفت وآمدهای غیر ضروری  تردد  کاهش 
تردد موجب شد تقاضا برای حمل ونقل عمومی و استفاده 
از تاکسی به شدت کاهش یابد. در واقع علاوه بر رانندگانی 
مسافران  بودند،  خانواده هایشان  و  خود  سلامت  نگران  که 
نیز استفاده از وسایل حمل ونقل عمومی از جمله تاکسی را 
به عنوان تهدیدی برای سلامت خود می دانستند و برآیند این 
نگرانی ها با کاهش درآمد رانندگان و تاکسی داران، این بخش 
را در فهرست کسب وکارهای آسیب پذیر و مشمول حمایت 

تسهیلاتی قرار داد.
رانندگان، بیشترین متقاضیان

 دریافت تسهیلات کرونایی
عیسی منصوری معاون اشتغال وزارت کار اواخر تیرماه در 
سومین نشست کمیته راهبردی اجرای دستورالعمل اعطای 

تسهیلات ویژه کرونا اعلام کرد بیشترین پرداختی تسهیلات 
کرونا به متقاضیان مربوط به رانندگان و حدود ۲۷ میلیارد 
دریافت  می دهد  نشان  آمار  این  تحلیل  است.  بوده  تومان 
از  اقبال بیشتری  با  بانکی  وثایق  و  تسهیلات بدون ضامن 
طرف متقاضیان روبرو شده است. مرتضی ضامنی، مدیرعامل 
اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور در گفت وگو با ایرناپلاس 
درباره آسیب های کرونا به فعالیت تاکسی های درون شهری 
در سطح کشور گفت: به دنبال شیوع ویروس کرونا، مشاغلی 
در مصوبه های دولت مشمول حمایت شدند و از آنها به عنوان 
مشاغل آسیب دیده عنوان شد. حوزه حمل ونقل عمومی نیز 
در این دسته قرار گرفت و بخشی از آن نیز مربوط به رانندگان 
حمل ونقل  حوزه  که  آنجا  از  داد:  ادامه  وی  بود.  تاکسی 
بهداشت  وزارت  دارد،  شهروندان  با  مداوم  ارتباط  عمومی 
استفاده  کرد.  تعیین  زمینه  این   در  را  دستورالعمل هایی 
همزمان از ماسک و دست کش، ضد عفونی مستمر خودروها 
از جمله  تعداد مسافران  از  و همچنین کاهش یک مسافر 

اقدامات تاکید شده بود که به مرحله اجرا درآمد.
فاصله ظرفیت تاکسی رانی با دوران پیش از کرونا

از  استفاده  برای  شهروندان  تقاضای  کاهش  درباره  وی 
تاکسی گفت: تعداد مسافران تاکسی به دنبال شیوع ویروس 
این  است.  بوده  کاهش همراه  با  مختلف  فواصل  در  کرونا 
کاهش در دو ماه یعنی از ابتدای اسفند سال گذشته تا پایان 

فروردین ماه سال جاری به ۷۰ درصد نیز رسید.
یافته  کاهش  تقاضای  از  بخشی  جبران  یادآوری  با  وی 
فعالیت های  دوباره  شروع  با  درون شهری  تاکسی های 
اقتصادی گفت: بعد از شروع به کار دوباره کسب وکارها، تقاضا 
از خدمات تاکسی رانی دوباره رشد پیدا کرد  برای استفاده 
اما همچنان با کاهش ۲۵ درصدی تعداد مسافران، به دلیل 

مصوبه کاهش یک نفره مسافر در تاکسی ها مواجه هستیم.
تاکسیرانی  مصوبه،  این  به رعایت  توجه  با  افزود:  ضامنی 

شهری هنوز به ظرفیت پیشین خود بازنگشته است.
جان باختن ۴3 نفر از رانندگان تاکسی

 در اثر ابتلا به کرونا
در  فاصله  ایجاد  برای  چهارم  مسافر  جای  کردن  خالی 
تاکسی ها و کاهش احتمال ابتلا به کرونا بخشی از دستورهای 
پروتکل های بهداشتی است. با این حال با وجود رعایت این 
مبتلا  کرونا  به  تاکسب  رانندگان  از  بخشی  دستورالعمل ها 
شده اند.  ضامنی درباره تعداد موارد ابتلا در میان رانندگان 
تاکسی درون شهری گفت: از ابتدای شروع کرونا در کشور ۵۰۵ 
نفر از رانندگان تاکسی به  ویروس کرونا مبتلا شدند که متأسفانه 

۴۳ نفر از آنها در اثر ابتلا به کرونا، جان خود را از دست دادند.
تسهیلات حمایتی از راننده های تاکسی

مدیرعامل اتحادیه تاکسیرانی های شهری کشور اضافه کرد: 
در این مدت افرادی که دارای بیماری های زمینه ای بوده و 
ادامه فعالیتشان با ریسک بیشتری برای وضعیت سلامتی شان 
همراه بوده، به طور موقت دست از کار کشیدند. با این حال، 
کرونا  از  آسیب پذیر  مشاغل  آن  در  که  مصوبه ای  به دنبال 
مشخص شدند، دولت تسهیلاتی را برای حوزه حمل ونقل 
عمومی در نظر گرفت که برای هر فرد، ۶ میلیون تومان اعلام 

شد. وی درباره تعداد رانندگان تاکسی که تسهیلات اعلامی 
تسهیلات،  این  پرداخت  متولی  گفت:  کردند،  دریافت  را 
وزارت رفاه است که با معرفی سامانه کارا، امکان ثبت تقاضای 
رانندگان تاکسی برای انجام فرآیند پرداخت تسهیلات را فراهم 
کرد. در حال حاضر، آمار تعداد رانندگان تاکسی که در این 
سامانه ثبت نام کردند و تعداد افرادی که تسهیلات خود را 
دریافت کرده اند، مربوط به حوزه وزارت کار است و درخواست 

کردیم اطلاعات مربوط به آن را به  ما نیز اعلام کنند.
گسترش روش های پرداخت های الکرونیکی در تاکسی ها

با وجود آسیب کرونا به بخش حمل ونقل درون شهری، شیوع 
این ویروس یک مزیت برای این بخش به همراه داشت. پیش از 
شیوع کرونا نیز روش های پرداخت نقدی به تدریج جای خود 
الکترونیک می دادند.  پرداخت  و  به روش های غیرنقدی  را 
حال  در  پرداخت  کدهای   QR با  الکترونیک  پول  کیف 
گسترش در تاکسی ها بودند و شیوع ویروس کرونا به گسترش 
تأیید  با  نیز  ضامنی  داد.  سرعت  روش ها  این  از  استفاده 
گسترش روش های پرداخت غیرنقدی در شبکه تاکسی رانی 
درون شهری گفت: به واسطه تأکید ستاد ملی کرونا بر پرهیز 
از پرداخت های نقدی، فرآیند پرداخت الکترونیکی بر مبنای 
کیف پول الکترونیکی و QR کد در بسیاری از شهرها گسترش 

یافته و نسبت به گذشته افزایش پیدا کرده است.

بررسی ایمان از اقدامات حمایتی برای رانندگان تاکسی؛

پیامدهای کرونا برای مسافر چهارم تاکسی ها
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مجید روان ستان

لیگ نوزدهم به هفته های پایانی خود نزدیک می شود و با نگاهی به جدول 
رده بندی، سه هفته پایانی برای هفت تیم فانوس به دست، حکم مرگ و زندگی 
دارد. رقابت پایین جدولی ها بسیار داغ است به طوری که تیم های حاضر از رتبه 

دهم تا شانزدهم جدول خطر سقوط به لیگ آزادگان را حس می کنند.
با توجه به اینکه فدراسیون پزشکی درگیر مساله کروناست و ستاد مبارزه با 
دوپینگ نیز کمی از این وظیفه غافل شده، در این هفته های پایانی بازی های 
لیگ برتر و لیگ یک، شایعه های زیادی درباره دوپینگ و استفاده از مواد نیروزا 

در بین بازیکنان مطرح شده است.
با توجه به عدم آمادگی لازم و افت بازیکنان در دوران قرنطینه و حساس شدن 
مسابقات، استفاده از انواع و اقسام داروها که در عامیانه تقویتی گفته می شود 
اما در واقع مواد نیروز هم می تواند باشد، در هفته های اخیر رواج پیدا کرده که 
امیدواریم ستاد مبارزه با دوپینگ و فدراسیون پزشکی در این سه هفته پایانی 
انجام تست های سرزده در  با  پایانی لیگ یک،  برتر و حتی هفته های  لیگ 

مسابقات و حتی تمرینات تیم ها، جلوی موارد دوپینگ را بگیرند.
و  سایپا  تیم های  می رسد،  پایان  به  فصل  بازی،  انجام ۲۵  با  که  حالی   در 
ماشین سازی ۲۷ امتیازی هستند؛ ذوب آهن و گل گهرسیرجان ۲۶ امتیاز کسب 
کرده اند، پارس جنوبی جم با ۲۵، پیکان با ۲۴ و شاهین شهرداری بوشهر با ۲۱ 

امتیاز، چهار تیم بالای سر خود را تعقیب می کنند.
مسعود اقبالی از مدرسین فوتبال کشور و عبدالرحمان شاه حسینی رئیس 
اسبق کمیته انضباطی، در گفت وگویی ، به وضعیت تیم ها در سه هفته پایانی 

اشاره کردند.
اقبالی: داوری ها مشکوک است!

اقبالی، کارشناس فوتبال کشورمان در رابطه با دیدارهای سرنوشت ساز سه 
هفته پایانی لیگ برتر به ایرناپلاس گفت: »دو عامل اهمیت زیادی دارد که باید 
به آن توجه شود. نخست، عوامل و محرکه های درونی باشگاه مانند بازیکنان، 
مدیریت، مسائل مالی، تشکیلاتی و اداری. همه این موارد به این مساله مرتبط 
است که چقدر می توانند هماهنگ عمل کنند تا بقای خود را حفظ کنند. مساله 
دوم، عوامل بیرونی است مانند روابط پشت پرده و دلالیسم؛ مافیای که وجود 

دارد و اینکه چقدر قدرت دارند که بتوانند نتیجه یک بازی را عوض کنند.
همانگونه که به تازگی شاهد بودید، داوری  بازی ها خیلی مشکوک است! در 
بازی استقلال و سپاهان همه به وضوح دیدند که خطای مهاجم استقلال روی 
مدافع حریف صورت گرفت اما در میان تعجب همگان داور پنالتی برای استقلال 

اعلام کرد.  من نمی خواهم همه را گناهکار معرفی کنم اما واقعیت این است.
ضرورت هوشیاری سازمان لیگ، کمیته داوران و کمیته انضباطی

مربی اسبق استقلال در ادامه افزود: »از طرفی باید این موضوع کاملًا بررسی 
شود که امیر قلعه نوعی در آستانه این دیدار بستری می شود! در چنین بازی 
حساسی که سپاهان برای کسب سهمیه می جنگد، او روی نیمکت تیمش 
حضور ندارد، آیا ارتباطی به این دارد که قلعه نوعی قرار است دوباره به استقلال 
برگردد؟ البته این حدس و گمان است، اما احتمال دارد سپاهان بخاطر این 

باخت نتواند سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را بگیرد.
در آستانه هفته های سرنوشت ساز، هفت تیم برای بقا جدال نزدیکی دارند که 
گاهی برخی از آنها با تیم های بازی دارند که برای سهمیه آسیایی می جنگند و 
برخی دیگر بازی های به مراتب ساده تری دارند و با تیم هایی روبه رو هستند که 
بی انگیزه و یا همشهری شان است. بنابراین سازمان لیگ، کمیته داوران و کمیته 
انضباطی باید از حالا هوشیار باشند که در این سه هفته پایانی اتفاقات عجیب 

رخ ندهد و از حالا به فکر پیش گیری باشند تا حرف و حدیثی بوجود نیاید.«
نتایج های غیرقابل پیش بینی

مدرس فوتبال ای اف سی افزود: شاهین بوشهر در طول فصل چندین مربی 
عوض کرده و مدت هاست با اختلاف به قعر جدول چسبیده، خطر سقوط را 
بیش از ۶ تیم دیگر حس می کند. آنها برای بقا کار سختی در پیش دارند. 
سه دیدار با تیم های تراکتور، صنعت نفت آبادان و استقلال. مقابل استقلال 
که به احتمال فراوان سهمیه خواهد گرفت، مشکل زیادی ندارند؛ اما دیدار با 
صنعت نفت، بازی دو تیم جنوبی است. دیدیم که شاهین بوشهر آمد تیم به آن 
خوبی)پارس جنوبی( را برد. یک جنوبی، تیم جنوبی را برد. چگونه این اتفاق 
می افتد؟ یعنی حالا می بینید که نتایج ها غیرقابل پیش بینی است. یعنی اصلًا 
هیچکس فکر نمی کرد شاهین بوشهر بتواند پارس جنوبی جم را شکست دهد. 
یک تیمی که تا حالا خوب نتیجه نمی گرفت و خیلی سخت بازی می کرد، تیم به 
این خوبی را با ۲ گل می برد؛ خب اینها همه بیانگر این است که احتمالًا تیم های 

جنوبی سعی می کنند هوای همدیگر را داشته باشند.«
وی با در نظر گرفتن حساسیت بازی ها در این سه هفته پایانی لیگ برتر گفت: 
»الان بازی ها حساس شده، نتایج مهم شده و ممکن است نتایج را به نفع و 
یا ضرر یک تیم خارج کند. یک تیم را نقره داغ کنند، برود لیگ یک؛ یا اینکه 
بماند. حتی بتواند سهمیه آسیایی بگیرد و یا نگیرد. مسئولان امر باید روی اینها 
بیشتر مانور دهند. ما مدیر باشگاهی داشتیم که با مدیر باشگاه دیگر صحبت 
کرده که شما مشکلی ندارید و ما احتمال دارد سقوط کنیم؛ لطف کنید با ما 
کنار بیایید و ۵۰ میلیون تومان بگیرید! از این دست کارها رخ می دهد و کسی 
هم جلودارش نیست. بارها و بارها این کار شده، اما حتی افشا شده اما پیگیری 
نشده و مجازاتی هم نداشته است. باید ببینیم در این سه هفته پایانی در تقابل 

این تیم ها، چه تیمی ضرر می کند و چه تیمی استفاده خواهد کرد.
شاهین به احتمال 9۵ درصد سقوط خواهند کرد

اقبالی در پاسخ به این پرسش که کدامیک از این هفت تیم اشاره شده سقوط 
خواهند کرد، اظهار داشت: »سایپا و ذوب آهن اگرچه در مرز قرار دارند، اما 
بطور حتم سقوط نخواهند کرد، اما از میان پنج تیم دیگر شاهینی ها به احتمال 
سازی،  ماشین  میان  از  تیمی  انتخاب  اما  کرد؛  خواهند  سقوط  درصد   ۹۵
گل گهرسیرجان، پارس جنوبی جم و پیکان واقعاً دشوار است. پیکان تیم بدی 
نیست و خیلی خوب فوتبال بازی می کند. تعجب می کنم چرا مربیان تیم ملی 
چسبیده اند به استقلال و پرسپولیس زیرا پیکان بازیکنان بسیار خوبی دارد؛ 
مهارت های فردی شان عالی است و شعور تاکتیکی بعضی شان بسیار بالاست 
اما خب هیچکس نگاهی به این بچه ها ندارد و متاسفانه فوتبال ما همش رابطه 

است. از بین پیکان، ماشین سازی و گل گهر یکی باید راهی لیگ یک  شود.«
شاه حسینی: باید یک تیم کارشناسی قوی انتخاب کنند

از عبدالرحمان شاه حسینی نیز پرسیدیم، با توجه به تجربه های گذشته اش، 
چه راهکاری برای از بین بردن تبانی در دیدارهای سه هفته  پایانی پیشنهاد 

می کند؟
وی پاسخ داد: »برای از بین بردن تبانی در دیدارهای سه هفته پایانی باید یک 
تیم کارشناسی قوی انتخاب کنند. باید نظارت شود، چیدمان داوری قوی باشد، 
ناظران باتجربه، قوی و کارکشته برای آن بازی ها گذاشته شود، حتی ناظران 
ویژه انضباطی بگذارند، همه اینها وقتی پیش بینی شود و همه تیم های ذینفع 
بدانند که بر بازی های شان نظارت ویژه ای می شود، باعث می شود پیش از اتفاق 
یا همان تبانی پیشگیری شود. . در واقع با این حرکت به تیم هایی که دنبال تبانی 

هستند، یادآور می شوید که کاملًا مراقب ریز و درشت بازی های شان هستید.«
داوران، قشر زحمکش فوتبال

رئیس اسبق کمیته انضباطی فوتبال درباره قضاوت داوران نیز گفت: »داوری 
در فوتبال با قضاوت در دادگستری یک بحث بسیار عمده ای دارد که تاکنون 
هیچکس به آن دقت نکرد است. قاضی فوتبال که همان داور است هیچ فرصت 
تفکر، جمع آوری مدارک و دلایل را برای قضاوت ندارد؛ این یعنی قضاوتش آنی و 
فوری است. پس در فرصت العینی می خواهد سوت بزند، درصد اشتباه حتی در 
تمام دنیا به طور قطع بسیار بالاست. اما اگر حالت تکرر پیدا کرد، باید به آن شک 
کرد و با همان تیم کارشناسی  گفت، می توان بررسی کرد و دید که آیا داور به عمد 
گل را نپذیرفته و یا پنالتی گرفته است. اما باید بگویم جامعه داوری فوتبال ما پاک 
است و با توجه به این پول هایی که به آنها می دهند، اکثرشان منشا درآمدشان از 
فوتبال نیست. بیشتر آنها آدم های قابل احترام و زحمتکشی هستند و نباید به 

خاطر دو، سه اشتباه این قشر زحتمکش را زیر سوال برد.
شاه حسینی در پایان اضافه کرد: »اگر در تبانی، زمانی که اسنادی به دست 
بیاید که ثابت کند پولی بین باشگاه ها، باشگاه به بازیکن، مربی به مربی، مربی 
به بازیکن و ... رد و بدل شده و ثابت شود که این پول نامشروع بوده و مرتبط با آن 
مسابقه است و تبانی را ثابت کند. آنگاه باید آن گروه کارشناسی که به آن اشاره 

کردم بلافاصله وارد عمل شوند و رسیدگی کنند.«

با نگاهی به جدول رده بندی، سه هفته پایانی ؛

کدامیک تیم ها به لیگ یک می روند؟

دوومیدانی کاران استان قم در مواد و رشته های مختلف برای رکوردشکنی و کسب عناوین برتر مسابقات دوومیدانی جایزه 
بزرگ ایران با حریفان خود به رقابت می پردازند.  رقابت های جایزه بزرگ ایران هر ساله طبق تقویم فدراسیون دوومیدانی 
پیش از شروع فصل جدید پیکارهای لیگ دوومیدانی باشگاه های کشور برگزار می شود اما امسال به دلیل شیوع ویروس 
کرونا تمامی برنامه های پیش بینی شده فدراسیون با اختلال مواجه شده است.  به همین دلیل مسابقات دوومیدانی جایزه 
بزرگ ایران نه تنها در زمان مقرر برگزار نشد بلکه با شرایط خاص و دعوت از منتخب دوومیدانی کاران شاخص کشور برگزار 
می شود، پیکارهایی که قرار بود اواخر تیر ماه به انجام برسد اما اکنون با تاخیری یک ماهه برگزار خواهد شد. فدراسیون 
دوومیدانی پیش از این برای روزهای ۲۶ و ۲۷ تیرماه مسابقات جایزه بزرگ ایران را در مجموعه آفتاب انقلاب تهران 
برنامه ریزی کرده بود اما موج دوم شیوع کرونا این رقابت ها را به حالت تعلیق درآورد و اکنون قرار است با همان شرایط 
قبل روزهای ۳۰ و ۳۱ مرداد برگزار شود. در شرایطی که روز نخست این پیکارها مسابقات بانوان و در روز دوم رقابت های 
مردان به انجام می رسد، بر اساس پیش بینی ها قرار است تعداد ۵۰ دوومیدانی کار در بخش بانوان و همین تعداد دونده در 
قسمت آقایان بر اساس دعوت فدراسیون دوومیدانی برای کسب رتبه های برتر با یکدیگر رقابت کنند. در شرایطی که ۱۰ 
نفر برتر مسابقات سال ۱۳۹۸ می توانند با هزینه  هیات های دوومیدانی  سراسر کشور در این دوره از مسابقات حضور یابند، 
دوومیدانی کاران قم پس از شرکت در پیکارهای انتخابی در پیست دوومیدانی مجموعه ورزشی یادگار امام )ره( قم برای 
اعزام به این پیکارها آماده می شوند. نماینده های قم در این مسابقات در صورت کسب رتبه نخست جایزه ۱۴ میلیون ریالی 
دریافت می کنند، نایب قهرمان مسابقات از جایزه هشت میلیون ریالی برخوردار می شود و نفر سوم ۶ میلیون ریال جایزه 
نقدی می گیرد، ضمن اینکه در صورت ثبت رکورد تعیین شده از سوی فدراسیون مبلغ ۲۰ میلیون ریال به رکورددار اهدا 

می شود و دوومیدانی کار که رکورد ایران را بشکند ۶۰ میلیون ریال جایزه نقدی دریافت خواهد کرد.

مسوول سازمان بسیج ورزشکاران سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم اخلاق و معنویت را از ضروریات ورزش دانست و 
گفت: شهدا را به عنوان الگو در بین ورزشکاران ترویج دهید.

سرهنگ علیرضا بهلولی که بهار امسال از سوی فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم به عنوان جانشین داوود 
هاشمی  مسوول سازمان بسیج ورزشکاران سپاه قم شده، یکی از از برنامه های مهم خود را حضور در باشگاه ها و اماکن 

ورزشی و دیدار با دست  اندرکاران ورزش قم قرار داده تا از این طریق ماموریت توسعه فرهنگ در ورزش را عملی کند.
مسئول سازمان بسیج ورزشکاران سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم امروز از فعالیت های فرهنگی ورزشی انجام شده در 
مجموعه بزرگ فرهنگی ورزشی جوادالائمه )ع( منطقه مستعد و قهرمان پرور نیروگاه استان قم بازدید کرد، بازدیدی که به 

اتفاق جواد محمدزاده رئیس هیات ووشو قم صورت گرفت.
در این بازدید بیگلری فرمانده پایگاه مقاومت بسیج شهدای نیروگاه، محمدی مدیر مجموعه ورزشی جوادالائمه )ع(، 
روح الله میکائیلی سرمربی تیم ملی جوانان کشتی فرنگی ایران، سجاد خورشیدی دبیر هیات ووشو، امیدزاده روابط 

عمومی این هیات و کنعانی عضو کمیته فرهنگی بسیج ورزشکاران حضور داشتند.
ابتدا حاضرین گزارشی از فعالیت های ورزش و فرهنگی انجام شده ارائه کردند و سپس سرهنگ بهلولی با قدردانی از 
فعالیت های انجام شده در این مجموعه ورزشی، پرداختن به مسئله اخلاق و معنویت در ورزش را از ضروریات دانست و 

گفت: شغل مربیگری که می تواند علاوه بر پرورش جسم، پروش روح را انجام دهد بسیار با اهمیت است.
مسؤولان سازمان بسیج ورزشکاران سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم با بیان اینکه ارتباط خوب و صمیمی با ورزشکاران 
و خانواده آنها در رشد شخصیت اجتماعی و علمی آنها نیز بسیار موثر است، در پایان با اشاره به زنده نگه داشتن یاد شهدا 

به عنوان قهرمانان واقعی کشور، تاکید کرد: شهدا را به عنوان الگو در بین ورزشکاران ترویج دهید.

مسابقات دوومیدانی جایزه بزرگ برگزار می شود؛

دوومیدانی کاران قم آماده رکوردشکنی 
مسوول سازمان بسیج ورزشکاران سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم :

شهدای ورزشکار به عنوان الگو معرفی شوند

مربی استقلال:

سپاهان را شکست بدهیم قهرمان جام 
حذفی می شویم

 
گفت:  استقلال  فوتبال  تیم  مربی 
اگر دیدار با سپاهان را با پیروزی پشت 
برای  را  شانس  بیشترین  بگذاریم  سر 

قهرمانی در جام حذفی داریم.
مجید نامجو مطلق که در غیاب فرهاد 
از  پیش  خبری  نشست  در  مجیدی 
بازی استقلال با سپاهان در مرحله یک 
چهارم نهایی جام حذفی شرکت کرده 
بود، گفت: فردا بازی سخت و حساسی 
با تیم خوب سپاهان داریم. یک هفته 
پیش با سپاهان بازی کردیم و شناخت 
خوبی از هم داریم. کار سپاهان برای 
گرفتن سهمیه در لیگ سخت شده است و در جام حذفی با تمام توان و انگیزه 

وارد زمین می شود. 
وی افزود: هفته گذشته با سپاهان بازی سنگینی را انجام دادیم. تیم ما ۱۰ نفره 
شد و فشار زیادی روی بازیکنان وارد شد. این مسئله در بازی با شهرخودرو لطمه 

زد.
مربی تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: در این مسابقه دو بازیکن تاثیرگذار 
خود را در اختیار نداریم و کار سخت می شود. البته جوان های خوبی داریم. برنده 

این بازی که به امید خدا تیم استقلال است، شانس بالایی برای قهرمانی دارد. 
نامجومطلق ادامه داد: فینال اصلی ما بازی با سپاهان است که اگر این دیدار را با 

برد پشت سر بگذاریم، برای قهرمانی بیشترین شانس را داریم.
وی تاکید کرد: اولین آرزوی من سلامتی امیر قلعه نویی است. خوشحالم او 
بازگشته است. حضور او می تواند تاثیر مثبتی روی سپاهان داشته باشد. اینطرف 

قضیه هم استقلال است که افتخارات زیادی دارد.
مربی استقلال درباره غایبان این تیم تاکید کرد: شیخ دیاباته، اسماعیلی و 
مطهری مصدوم هستند و به این مسابقه نمی رسند. کادر پزشکی تلاشش را می 

کند این نفرات را برای بازی با پیکان که حکم کسب سهمیه آسیایی دارد برساند. 
وی در خصوص داوری بازی  روز دوشنبه تصریح کرد: امیدوارم داور بازی بهترین 
عملکرد را داشته باشد. خوشبختانه چند روز است که از بیانیه هم خبری نیست! 
تیم ما تا اینجای فصل بیشترین لطمه را از قضاوت داوران خورده است که این 

اشتباهات هم سهوی است. 
نامجومطلق در پایان گفت: فینال اصلی برای هر دو تیم همین مسابقه است و در 
ادامه کار راحتتر می شود. قطعا برنده این مسابقه یکی از مدعیان اصلی قهرمانی 

است. 

سرمربی تیم فوتبال تراکتور:

از روز اول دنبال کسب سهمیه آسیا بودیم
 سرمربی تیم فوتبال تراکتور گفت: هم تیم ما و هم تیم شاهین نیاز به سه امتیاز 

بازی دارند و جای هیچ اشتباه و ریسکی نیست.
با  از رویارویی  تراکتور پیش  تیم  الهامی در خصوص آخرین وضعیت  ساکت 
شاهین شهرداری بوشهر در چارچوب مسابقات هفته بیست و هشتم لیگ برتر 
اظهار کرد: شرایط در دیدار مقابل شاهین به گونه ای است که هر دو تیم نیاز به سه 

امتیاز بازی دارند و جای هیچ اشتباه و ریسکی نیست.
سرمربی تیم فوتبال تراکتور بیان کرد: در بازی فردا هر دو تیم برای برد بازی 
می کنند و مطمئنم بازی زیبا و هجومی از سوی هر دو تیم شاهد خواهیم بود و 
هر تیمی که تمرکز بالایی داشته باشد، می تواند پیروز از زمین مسابقه خارج شود و 

شرایط خود را در جدول بهبود ببخشد.
وی افزود: اکنون شرایط جدول به گونه ای است که هیچ بازی آسانی وجود ندارد 
و شاهین در بین تیم هایی که برای بقا می جنگند، از وضعیت بهتری برخوردار 
است؛ خوشحالم که مهدی پاشازاده، مربی جوان و کاربلدی که دیر به حقش 
رسیده، سکاندار این تیم خوب شده است و برای او در ادامه راه آرزوی موفقیت 
دارم. الهامی خاطرنشان کرد: امیدوارم بتوانیم با کسب سه امتیاز، شرایط خودمان 
را در جدول تثبیت کنیم. از روز اولی که کارمان را آغاز کردیم، به دنبال کسب 
سهمیه آسیایی بودیم و مجموعه باشگاه هم تمام سعی و تلاش خود را در این راستا 
انجام داده است و شرایط مهیاست تا تراکتور بتواند بعد از مدت ها سهمیه آسیایی 

را کسب کند.
سرمربی تراکتور تأکید کرد: امیدوارم که شاهد بازی زیبا از جانب هر دو تیم باشیم 

و بتوانیم سه امتیاز بازی را بگیریم؛ چرا که چاره ای جز این نداریم.

محمدنصرتی: 

پرسپولیس توانایی موفقیت در آسیا را دارد
 مدافع اسبق سرخپوشان گفت: پرسپولیس در حال حاضر در تنها تیم ایرانی 

است که توانایی موفقیت در لیگ قهرمانان آسیا را دارد.
آسیا  قهرمانان  لیگ  در  پرسپولیس  در مورد شانس موفقیت  محمد نصرتی 
خاطرنشان کرد: پرسپولیس باید در چند پست تقویت شود. یکی از دلایل اصلی 
موفقیت تیم در لیگ نوزدهم، حس رقابت بین بازیکنان بود چرا که در هر پست 
چند بازیکن خوب حضور داشتند. باید دوباره این حس بین بازیکنان ایجاد شود. 

پرسپولیس با این کادر فنی پتانسیل موفقیت در آسیا را دارد.
وی اضافه کرد: من به جای گل محمدی بودم قطعا در ادامه فصل از بازیکنان 
جوان استاده می کردم. حق بازیکنان جوان است که کسب تجربه کنند. این 
بازیکنان می توانند عصای دست کادر فنی باشند و در مواقع حساس به کمک تیم 
بیایند. همانطور که قبلا هم دیدیم در شرایطی که پنجره نقل و انتقالاتی بسته بود، 

پرسپولیس با جوان هایش توانست فینالیست آسیا شود.
پیشکسوت پرسپولیس اضافه کرد: صددرصد سال آینده یحیی گل محمدی 
کار سخت تری نسبت به امسال پیش رو دارد. او باید شاکله تیم را حفظ کند و 
اجازه ندهد انگیزه بازیکنان و عطش آنها برای موفقیت تمام شود. حفظ این روحیه 

جنگندگی از هر چیزی مهم تر است.

شوک به استقلال ؛ 

دیاباته و اسماعیلی بازی با سپاهان را 
از دست دادند

شیخ دیاباته و فرشید اسماعیلی به دلیل مصدومیت بازی با سپاهان در جام 
حذفی را از دست دادند.

مجید نامجو مطلق، مربی تیم فوتبال استقلال در جریان نشست خبری پیش 
از دیدار برابر سپاهان اعلام کرد که شیخ دیاباته و فرشید اسماعیلی به دلیل 

مصدومیت بازی با سپاهان را در یک چهارم نهایی جام حذفی از دست داده اند.
آبی پوشان تهرانی باید برای صعود به نیمه نهایی رو در روی سپاهان قرار بگیرند 
می بایست بدون دیاباته ای که در پنج بازی اخیر گل زده بود و همچنین اسماعیلی 

که یکی از مهره های تاثیرگذار در خط میانی است به مصاف سپاهان بروند.
ارسلان  این  از  پیش   
دلیل  به  نیز  مطهری 
برابر  در  آسیب دیدگی 
مسابقه  این  شهرخودرو 
حساس را از دست داده بود 
تا بدین ترتیب مجیدی فقط 
با  بازی  برای  مهاجم  یک 
طلایی پوشان داشته باشد و 
دستش بیش از پیش بسته 

باشد.

 پیشکسوت فوتبال با اشاره به اهمیت دیدار تیم های 
استقلال و سپاهان در نیمه نهایی جام حذفی گفت: 
این بازی به دلیل حساسیت هایی که دارد یک فینال 

محسوب خواهد شد.
مرتضی یکه در در مورد دیدار استقلال برابر سپاهان 
از مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی که روز دوشنبه 
۲۰ مرداد برگزار خواهدشد، گفت: چند روز پیش این 
دو تیم برابر یکدیگر قرار گرفتند و استقلال توانست دو بر 
یک سپاهان را شکست دهد. در آن روز امیر قلعه نویی به 
خاطر بیماری در کنار تیمش نبود و این تاثیر منفی روی 
تیمش داشت اما به طور حتم برای رسیدن به فینال جام 
حذفی قلعه نویی کنار تیمش خواهد بود و روز دوشنبه 
لب خط خواهد ایستاد تا بتواند تیمش را هدایت کرده تا 

سپاهان مقابل استقلال برنده شود.
وی تاکید کرد: این دیدار از چند لحاظ جذاب خواهد 
بود. اول تقابل استاد و شاگرد است و باید ببینیم اگر 
قلعه نویی کنار خط باشد آیا باز هم مجیدی می تواند 
او را شکست دهد؟ دوم اینکه هر دو تیم نتوانستند در 
این فصل به قهرمانی دست پیدا کنند و حالا رسیدن 
به قهرمانی در جام حذفی برای هر دوی آنها بسیار مهم 
خواهد بود. سپاهانی ها که هزینه زیادی در این فصل 
کرده بودند نمی خواهند  در پایان بدون جام بمانند. 
استقلال هم چندین سال است نتوانسته به قهرمانی 
در لیگ دست پیدا کند امیدش به این است که در جام 
حذفی جام را بالای سر برده و تا حدودی هوادارانش را 

خوشحال کند.

دیدار  گفت:  ادامه  در  استقلال  باشگاه  پیشکسوت 
استقلال و سپاهان می تواند یک فینال باشد، فینالی 
پای  فوتبال  به  مندان  علاقه  همه  مطمئنا  که  جذاب 
گیرنده های خود خواهند نشست تا این دیدار را تماشا 
کنند. شاید تنها نقطه تاریک این بازی نبود تماشاگران 
است به طور حتم حضور هواداران استقلال و سپاهان 
می توانست گرمی خاصی به این بازی ببخشد اما مدتی 
است که دیگر به تماشای بازی های بدون تماشاگر عادت 

کرده ایم و باید بازی استقلال و سپاهان را بدون حضور 
تماشاگر تجربه کنیم.

یکه در خصوص حفظ شیخ دیاباته هم گفت: دیاباته 
ایران است  از بهترین مهاجمان خارجی فوتبال  یکی 
شاید روزی که به استقلال آمد کسی فکر نمی کند در 
صدر گلزنان لیگ برتر بایستد و نزد هواداران استقلال 
محبوبیتی ویژه پیدا کند. دیاباته یک بازیکن بی حاشیه 
دفاع  خط  به  هم  لزوم  مواقع  در  او  است،  تاثیرگذار  و 

کمک می کند هم هافبک و هم نقش خود را به عنوان 
مهاجم به طور کامل انجام می دهد شاید تنها جایی که 
برای استقلال بازی نکرده دروازه بانی است که فکر می 
کنم اگر روزی نیاز شود در این پست هم عملکرد خوبی 
خواهد داشت بنابراین مسئولان استقلال باید هر چه 
زودتر  قرارداد این بازیکن را تمدید کرده و هم استقلال 
بهترین مهاجم گلزنش را از دست ندهد و هم هواداران از 

نگرانی بیرون بیایند.
حسین  عملکرد  مورد  در  استقلال  سابق  مهاجم 
حسینی و انتقاداتی که از او می شود، گفت: به طور 
خواهد  منفی  تاثیر  خوب  بان  دروازه  دو  نبود  طبیعی 
گذاشت، سال گذشته رحمتی و حسینی رقابت خوبی 
با یکدیگر داشتند و هر کدام آماده تر بودند درون دروازه 
استقلال قرار می گرفتند اما امسال حسینی تنهاست، 
انگیزه های بالایی ندارد و می داند در هر بازی درون 
دروازه استقلال قرار خواهد گرفت بنابراین باید مسئولان 
استقلال برای اینکه انگیزه های حسینی از بین نرفته 
به  بان خوبی  باشد یک دروازه  و شرایط خوبی داشته 
خدمت گرفته تا با رقابتی سالم بین دو دروازه بان آنکه 

آماده تر است به میدان برود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: بازی استقلال و سپاهان 
از نظر فنی باید یک بازی جذاب باشد، سپاهان با برنامه 
به تهران خواهد آمد و به طور حتم مجیدی تدارک ویژه ای 
برای این دیدار دارد بنابراین باید شاهد یک بازی جذاب 
از دو تیم باشیم اما حیف در پایان یکی از قدرت های 

فوتبال ایران باید از گردونه رقابت های حذفی کنار برود.

مرتضی یکه :

جدال استقلال-سپاهان یک فینال است
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راهبرد درون زایی همراه با برون گرایی؛

علاج تحریم های خارجی 
تکیه بر توان داخلی راهبرد جمهوری اسلامی ایران برای عبور از تحریم ها است؛ 
راهبردی که تا به امروز پیامدهای کارزار فشار حداکثری و کرونا را مدیریت کرده، 

ادامه این راهبرد و قطع وابستگی به نفت، ایران را تحریم ناپذیر خواهد کرد. 
جمهوری اسلامی از فردای پیروزی انقلاب اسلامی در ۲۲ بهمن ۱۳۵۷ همواره 
در سطوح مختلف دچار تحریم و محدودیت از سوی دشمنان ملت شده است؛ 
تحریم هایی که در دهه ۸۰ با طرح ادعاهای واهی در مورد پرونده هسته ای ایران 
وارد مرحله شدیدتری شد. برجام در کنار گشایش های اقتصادی باعث عبور 
جمهوری اسلامی از این تحریم ها شد که سنگین ترین و اجماعی ترین تحریم ها 
علیه ایران در طول چهل سال گذشته بود. اما این وضعیت کم دوام بود چرا که 
سیاست آن روی خود را نشان داد و رئیس جمهوری در آمریکا بر سرکار آمد که با 

زبان منطق و حقوق بین الملل سخن نمی گفت.
چند  به  پشت کردن  و  بین المللی  متعدد  معاهدات  از  خروج  کنار  در  ترامپ 
جانبه گرایی که باعث سردی روابط آمریکا با هم پیمانان سنتی واشنگتن هم شده از 
برجام که توافقی با حضور جمهوری اسلامی ایران و شش قدرت جهانی بود خارج 
شد و به امید بستن توافق اختصاصی برای دولت خود و استفاده نمایشی از آن در 
انتخابات آبان امسال، کارزار فشار حداکثری علیه تهران را به راه انداخت؛ اهدافی 
با دل بستن به مشاوره های نادرست و گمراه کننده تیم »ب« )تندروهای  که 
آمریکایی، عربی و صهیونیستی( هدفگذاری شد اما تا به امروز جز سرگردانی 

نتیجه دیگری برای ترامپ در پی نداشته است.
جمهوری اسلامی از همان ۱۸ اردیبهشت ۹۷ که ترامپ از برجام خارج شد 
در کنار رایزنی با کشورهای مختلف در این زمینه و مخصوصا طرف های حاضر 
در برجام به راهبرد اتکاء به توان و ظرفیت های داخلی خود روی آورد و با همین 
ظرفیت ها علاوه بر مدیریت تحریم توانست کرونا را هم مدیریت کند. توانمندی های 
ایران در حوزه انرژی، پتروشیمی، معادن ، نیروی انسانی و ظرفیت های مختلف در 
بخش های گوناگون باعث شده که جمهوری اسلامی چندان تحریم پذیر نباشد. 
هر چند اتکاء به منابع نفتی در بودجه جاری کشور طی سالیان دراز موجب شده 
ایران از این حیث آسیب پذیر باشد اما منابع  و ظرفیت های کشور این امکان را 
به مسئولان داد تا بودجه ای بدون نفت بسته و کشور را اداره کنند؛ راهبردی که 
رهبری از آن به عنوان فرصت مناسبی برای تمرین اداره کشور بدون درآمدهای 
نفتی نام بردند. البته جمهوری اسلامی در راهبرد نگاه به درون، خود را از ظرفیت 
با  رایزنی  است.  نکرده  محروم  دیگر  کشورهای  با  همکاری  و  خارجی  تجارت 
کشورهای همسایه که حضور نخست وزیر عراق در تهران در هفته های گذشته 
نشانی از آن بود و همچنین تلاش برای آغاز همکاری های بلند مدت با روسیه و 
چین از دیگر راهبردهای مسئولان کشور برای شکستن خط تحریم دشمن و نگاه 
به ظرفیت های تجارت خارجی است. اثر بخشی این همکاری به قدری بود که با 
رسانه ای شدن همکاری های بلند مدت ایران و چین، مقامات آمریکایی که بانیان 
تحریم علیه ملت ایران هستند شروع به حمله به این همکاری کردند و نتوانستند 

نگرانی خود را از بی اثر شدن کامل کارزار فشار حداکثری پنهان کنند.
 بعد دیگر رویکرد درونگرایی مسئله استفاده از این فرصت برای تقویت تولید 
داخلی کشور است. در این زمینه شناسایی نیازهای صنعت و تلاش برای بومی 
سرپرست  زمینه  همین  در  می شود.  پیگیری  کشور  در  هم  نیازها  این  سازی 
وزارت صنعت، معدن، تجارت »حسین مدرس خیابانی« در گفت وگویی با ایرنا از 
محدودیت واردات بیش از ۴۰۰ کالا نام برده که در کشور تولید می شود و از سوی 
دیگر در حوزه های صنعتی هم قطعات مورد نیاز در حال تولید در کشور می باشد. 
افزایش ارتباط صنعت با دانشگاه و استفاده از توان علمی دانشگاه ها، متخصصان 
و پژوهشگران کشور هم در راهبرد درون گرایی پیگیری می شود. رهبری هم با بیان 
اینکه تحریم یک جنایت بزرگ است اما مردم بویژه جوانان، مسئولان، دانشمندان 
و فعالان سیاسی از این موضوع برای افزایش اتکاء به نفس ملی استفاده کردند. 

این راهبرد را تایید کردند.
 تولید جت آموزشی و قطعات حساس و ظریف، راه اندازی چند هزار شرکت 
پارس  در  بزرگ  اقدامات  فارس،  پالایشگاه ستاره خلیج  بنیان، ساخت  دانش 
جنوبی، طرح های وزارت نیرو در زمینه آب و برق، طرح های وزارت راه و تولیدات 
شگفت انگیز دفاعی از جمله دستاوردهای کشور در دوران تحریم و با اتکاء به 

توانمندی داخلی محسوب می شوند.
بررسی تجارب سیاست خارجی ایران در طول چهل سال گذشته و مخصوصا 
در دهه اخیر نشان می دهد که آمریکا و همپیمانان این کشور شرکای اقتصادی 
و سیاسی مطمئنی نیستند و همواره منافع ایران را با چالش های جدی مواجه 
کرده اند. محدود کردن منافع اقتصادی برجام برای ایران آخرین این چالش ها 
است. از سوی دیگر پیگیری سیاست فروش نفت بیشتر برای دسترسی به منافع 
ارزی مورد نیاز کشور و افزایش تجارت با کشورهایی که با تحکم آمریکا منابع ایران را 
بلوکه و تجارت خود را با کشورمان قطع می کنند هم نتوانسته رشد پایدار اقتصادی 
کشور را تضمین کند. در مقابل در حوزه هایی که وابستگی به خارج کمتر بوده رشد 

ایران با ثبات همراه بوده و کمتر دچار تکانه های خارجی شده است.
بنابراین تقویت توانمندی داخلی کشور در عین حال تنوع بخشی به تجارت 
خارجی و گسترش همکاری های بلند مدت با مبنا قرار گرفتن توان داخلی کشور 
می تواند تحریم ها را خنثی و ایران را در شرایطی قرار دهد تحریم پذیر نباشد. رهبر 
انقلاب هم به این راهبرد تاکید دارند» تحریم ها قطعاً قابل علاج است اما علاج 
آن، عقب نشینی و کوتاه آمدن در مقابل امریکا نیست زیرا عقب نشینی موجب 
دشمن  با  مذاکره  و  نشینی  عقب  تحریم ها،  علاج  می شود.  متجاوز  پیشروی 
توانایی های ملی، وارد کردن جوانان به  بر  نیست بلکه علاج واقعی آن، تکیه 
میدان و احیای ظرفیت های فراوان کشور، و در یک کلام عمل به ارکان اقتصاد 
مقاومتی یعنی درون زایی و برون گرایی است. ما امکانات و توانایی های داخلی 
و ظرفیت های بین المللی فراوان داریم که باید با مدیریت جهادی و تدبیر واقعی، 

به فعلیت در بیایند.«

توضیحات رییس بنیاد مستضعفان درباره بازپس گیری املاک این نهاد؛

فتاح: ملک ما را محترمانه تخلیه کنند
رییس بنیاد مستضعفان در یک گفت و گوی تلویزیونی با تشریح اقدامات خود 
برای بازپس گیری املاک متعلق به بنیاد از دستگاهها و نهادهای مختلف گفت: 
برخی ما را متهم به اقدامات پوپولیستی برای انتخابات ۱۴۰۰ می کنند اینها را 
بگویند اما ملک ما را محترمانه تخلیه کنند و پس بدهند.  »پرویز فتاح« که شنبه  
شب گذشته در یک برنامه تلویزیونی حضور یافته بود در اظهاراتی بر موضوع 
بازپس گیری و املاک و مستغلات این نهاد که تحت تملک افراد خاص است به 
حاشیه های ملک بنیاد که در اختیار »غلامعلی حدادعادل« رییس فرهنگستان 
ادب فارسی برای تاسیس مدرسه قرار گرفته اشاره کرد و گفت: »ایشان برای 
احداث مدرسه فرهنگ در خیابان فرشته بنایی را اجاره نمودند و این اجاره چندین 
نوبت تمدید شد البته این اجاره بها با ملاحظات بوده و مشمول نرخ روز نمی شد، 
در حال حاضر موعد اجاره به سر رسیده است و باید تخلیه شود یا اجاره بها به نرخ 
روز تنظیم گردد که البته با توجه به گرانی آن منطقه احتمالًا تمدید اجاره با نرخ 
روز برای ایشان به صرفه نخواهد بود. فتاح با بیان اینکه ارزش ریالی ملک مدرسه 
فرهنگ در حال حاضر ۲۰۰ میلیارد تومان برآورده می شود، افزود: قطعاً پس از 
باز پس گیری این ملک به فروش می رسد و پول حاصله، صرف محرومیت زدایی 
خواهد شد. رییس بنیاد مستضعفان افزود: حداد عادل علاوه بر مدرسه فرهنگ، 
زمین دیگری برای ساخت مدرسه دریافت کرده بود که البته موفق به دریافت مجوز 
نشد، زیرا این زمین به متراژ ۸ هزار متر و منطقه هروی و بر روی گسل قرار دارد به 
همین دلیل آقای حداد عادل این ملک ۴۰۰ میلیارد تومانی را به ما تحویل داد و 
بدون شک هزینه این ملک هم پس از فروخته شدن، صرف محرومان و محرومیت 
زدایی خواهد شد.رییس بنیاد مستضعفان  اضافه کرد: یکی از جاهایی که حریف 
او نمی شویم نیروهای مسلح هستند. قانوناً نمی توانیم علیه آن ها شکایت کنیم 
اکنون یک جای خوب بنیاد در کوهک در اختیار نیروی دریایی ارتش است و مقام 
معظم رهبری فرمانده کل قوا هم فرموده است، آقای سرلشکر باقری فرمانده 
ارتش هم امضا کرده است، اما نمی روند و پیگیری های ما به در بسته خورده است.

سیاسی

دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: اینکه بخشی از اصلاح طلبان 
بخواهند به نامزد نیابتی روی بیاورند به خودشان مربوط است اما در کل این دیدگاه 

میان اصلاح طلبان جدی نیست و از آن عبور شده است. 
»علی شکوری راد« روز یکشنبه در نشست خبری ویدئوکنفرانسی با تبریک روز 
خبرنگار درباره عملکرد شوراها گفت: انتخابات شوراها اگرچه بسیار مهم است اما 

به نوعی تحت الشعاع انتخابات ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۰ قرار می گیرد.
دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی افزود: در مجلس طرح هایی ارائه شده که 
در انتخابات شوراها دامنه انتخاب مردم محدود شود و صلاحیت انتخاب نامزدها 
به شورای نگهبان و کمیته ای از اعضای شورای نگهبان و قوه قضاییه سپرده شود.

انتخابات شوراها به دلیل گستردگی این  شکوری راد افزود: فکر می کنم در 
انتخابات عملا به آن شدتی که در مجلس شاهد بودیم امکان ردصلاحیت وجود 
ندارد. اگر شورای نگهبان هم مسئول نظارت باشد و کمیته تشکیل شود نمی 
تواند به اندازه رد صلاحیت داشته باشد. هرچند محدودیت ها افزایش می یابد اما 
همچنان انتخابات آزادتری نسبت به انتخابات مجلس خواهد بود و تعداد زیادی 
از مردم نامزد می شوند و مردم هم رای می دهند هرچند میزان مشارکت مردم به 

اندازه مشارکت مجلس نیست.
وی، مهمترین چالش یک انتخابات را میزان مشارکت مردم عنوان کرد، یادآور 
شد: در صورتی که میزان مشارکت اهمیت یابد می توان شاهد انتخابات آزادتری 
باشیم. با همه اینها چون انتخابات شوراها در گستره کشور و در هر حوزه انتخابیه 
برگزار می شود به عنوان حزب کمترین دخالت را در انتخابات شوراها داریم چون 
این انتخابات به شکل مردمی برگزار می شود. حزب ما در هر جا که فعالیت داشته 

باشد و نامزد داشته باشد، مشارکت خواهد کرد.
شکوری راد درباره راهبرد جریان اصلاحات در انتخابات ۱۴۰۰، گفت: بخش 
اعظمی از مردم نشان دادند که از صندوق رای روی گردان شده اند. این رویکرد 
مردم برای ما بسیار تعیین کننده است و می خواهیم از آنان رای بگیریم و  اگر مردم 

عملا پای صندوق های رای نیایند کاری از دست ما بر نمی آید.
این فعال اصلاح طلب افزود: میزان کاهش مشارکت مردم متاثر از بی اثر بودن 
نتیجه آن است یعنی اگر رییس جمهوری و نماینده مجلس انتخاب می کنند 
نمی توانند اثر رای خود را عملکرد آنها ببینند. حتی در شوراها که مردم کمی 
ناکارآمد  که  می شود  تبلیغ  رسمی  رسانه های  در  داشتند  ای  آزادانه  انتخابات 
هستند. در حالی که حد انتظار از شورای یک شهر یا روستا متفاوت است.  مصوبات 
مجلس باید به تایید شورای نگهبان برسد بعد روی اظهارنظر نمایندگان و عمل 

کردن به وظایفشان وجود دارد.  
وی علت اصلی ناکامی برجام را عملکرد کسانی دانست که سعی داشتند نتیجه 
را به برد - باخت تبدیل کنند و در ادامه افزود:  در خارج هم که ترامپ روی کار آمد و 
از برجام خارج شد این دو عامل دست به دست هم دادند تا برجام شکست بخورد. 
اگر چه دولت بخش هایی موفق بود اما عملا در بهره گیری از برجام ناکام بود و بعد 
در دام تحریم های بسیار سنگین  و بی سابقه ای افتاد. شدت تحریم ها به دلیل 
عوامل داخلی که موجب از دست رفتن فرصت برجام شد و عوامل خارجی چون 
ترامپ و اعمال تحریم های سنگین موجب شد دولت نتواند برنامه هایی برای توسعه 

اجرا کند.
حزب  یعنی  طلبان  اصلاح  بزرگ  حزب  دو  نظر  اختلاف  درباره  راد  شکوری 
اتحاد ملت و حزب کارگزاران و آیا شاهد ائتلاف این دو حزب در انتخابات پیش رو 
خواهیم بود یا نه، اظهار کرد: کارگزاران، حزب اصلاح طلب معتبری است که دارای 
چارچوب های فکری مشخص است و رفتارهای آینده آنان پیش بینی پذیر است. 
شخص محور نیست و جمعی در آنجا باهم همفکری دارند و این همفکری آنان 
چارچوب دارد و برای آنان احترام قائلم و برای همین نیاز به تعامل و گفتگو با آنان 
داریم. وی ادامه داد: اختلاف نظرها هم طبیعی است میان احزاب اصلاح طلب 
می توان فهمید کجا بین دو حزب اختلاف نظر وجود دارد اما در برخی احزاب این 
چنین نمی شود و نمی توان ویژگی آن را توصیف کرد. اختلاف نظرهای ما در یک 
موضوع محدود بود که باید به آن توجه می شد و رسانه ها از آن به عنوان یک اختلاف 
یاد می کنند. اینکه نمی توانیم باهم کار کنیم درست نیست و فرصت های همکاری 

و اشتراک نظرهای زیادی داریم. اما ممکن است رویکردهای ما متفاوت باشد.
دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی افزود: در انتخابات گذشته حزب کارگزاران 
به این نتیجه رسید در انتخابات شرکت کند و حزب اتحاد تابع تصمیمات شورای 
سیاست گذاری شد. من به یک شهرستان رفتم برای نامزدی که در آن حوزه داشتیم 
رای دادم تا بگویم با اصل انتخابات مشکلی نداریم. راه تعامل با کارگزاران باز است. 
رویکرد حزب اتحاد در زمینه اقتصادی، حمایت از اقشار محروم و مستضعف بسیار 
پررنگ است و در زمینه توسعه هر دو حزب همفکر و خواستار توسعه برای کشور 
هستند. اصولگرایان اما از اساس دنبال توسعه نیستند و آن را یک واژه غربی می 

دانند.
شکوری راد در پاسخ به این پرسش که آیا خود شخصا در انتخابات ۱۴۰۰ نامزد 
می شود یا نه، گفت: در رابطه با انتخابات آینده هم حزب اتحاد حتما نامزد حزبی 
معرفی خواهد کرد که این کار فرایند دموکراتیک خود را درون خود حزب خواهد 

داشت و آن استفاده از خرد جمعی است. دبیرکل بودن من به معنای اینکه من 
بهترین هستم نیست و نامزد حزبی برای انتخابات ریاست جمهوری توسط خرد 

جمعی تصمیم گیری می شود.
نبوی و خاتمی عضو شورای عالی سیاست گذاری 

جبهه اصلاحات نیستند
یا  نبوی  بهزاد  انتخاب  یا سقم  بر صحت  ایرنا مبنی  به  پاسخ  راد در  شکوری 
محمدرضا خاتمی در سمت رییس شورای سیاستگذاری جبهه اصلاحات، گفت: 
در فضای رسانه ای گاهی فردی اظهارنظر می کند.  البته اینها افراد شایسته ای 
هستند اما بحث و گفتگوی جمعی درمورد اینکه شورای عالی سیاستگذاری به 
کارش در انتخابات خود در دوره آینده ادامه دهد صورت نگرفته است که بگوییم 

این نظر جمع است.
این فعال اصلاح طلب ادامه داد: این دو نفر عضو شورای عالی سیاستگذاری 
نیستند و اگر بخواهیم از این افراد نام برده شود مرحله ماقبل آن تجدید ساختار 
شورا و  افزودن افراد جدید به فهرست شورای سیاست گذاری است و بعد از آن جمع 
تصمیم می گیرد. چون انتخاب رییس برعهده خود اعضای شورای عالی است و 

اعضا تاکنون جلسه ای برگزار نکردند.
 لای چرخ دولت گذاشتن وظیفه نماینده مجلس نیست

شکوری راد درباره هجمه ها علیه دولت گفت: ساختار سیاسی ما سیال و قوام 
نیافته است. مجلسی تشکیل شد که معلوم نیست کی به کی  است و از همان ابتدا 
آتش تند علیه دولت شروع کردند و بعد با یک تذکر، مساله کنار گذاشته شد. اما باز 
دوباره نماینده ای چیزی مطرح کرد و این حرف یک نماینده به موج و جریانی در 

جامعه تبدیل می شود و فضای جامعه را متاثر می کند.
دبیرکل حزب اتحاد ملت ایران اسلامی افزود: اینها افراد کم تجربه ای هستند 
که نماینده شدند و پشتوانه حزبی ندارند و اگر هم دارند بیش از آنکه به فکر انجام 
وظایف نمایندگی باشند به فکر چالش با دولت هستند. نمایندگان ممکن است با 
دولت مشکل داشته باشند چوب لای چرخ دولت گذاشتن و چرخ دولت را پنچر 
کردن در چارچوب وظایف نمایندگی نمی گنجد و این موجب می شود دولت در 

برخی تصمیمات دست به عصا شود و ضرر آن به مردم بر می گردد.
وی اضافه کرد: وقتی اختلاف نظر پیش بیاید هجمه روی دولت می رود مثلا در 
حوادث آبان ۹۸ با افزایش قیمت بنزین، مخالفان دولت به فکر این افتادند دولت 
مستقر را ساقط کنند که سخنرانی رهبر انقلاب جلوگیری از کسانی بود که فکر می 
کردند با این شورش انجام شده، می توانند دولت را ساقط کنند. مخالفان دولت 
و نظام دست به یکی شدند و رهبری با سخنرانی روز یکشنبه جلوی این قضیه را 
گرفتند. این مشکل در کشور به طور جدی وجود دارد و نماینده فکر نمی کند باید 

به داد مردم برسد نه اینکه دولت را کله پا کند.  
محسن هاشمی نامزد مطلوب حزب کارگزاران است

شکوری راد درباره حمایت اصلاح طلبان از محسن هاشمی و علی لاریجانی در 
انتخابات ۱۴۰۰ تصریح کرد: محسن هاشمی برای کارگزاران نامزد و کاندیدای 
مطلوب و مناسبی است. او جایگاه ریاست شورای شهر را دارد و این موقعیت 

می تواند به رای آوری بیشتر او کمک کند.
شکوری راد اضافه کرد: اما علی لاریجانی در طیف اصلاح طلب و در زمره اصلاح 
طلبان قرار نمی گیرد. اینکه بخشی از اصلاح طلبان بخواهند به نامزد نیابتی روی 
بیاورند به خودشان مربوط است اما در کل این موضع میان اصلاح طلبان مردود 

شد و فعلا این دیدگاه در بین اصلاح طلبان جدی نیست و از آن عبور شده است.
این فعال اصلاح طلب با تحلیل تاثیر کرونا بر انتخابات پیش رو گفت: کرونا ممکن 
است در شکل انتخابات مانند تبلیغات تاثیر بگذارد و تجربه جدیدی را شاید در 
کمپین ها شاهد باشیم. انتخابات شکل برگزاری کمپین های تبلیغاتی را در دیگر 
کشورها هم تغییر داده است.  وی ادامه داد: نقش فضای مجازی به مراتب بیشتر 
از گذشته شده و مداخلات در فضای مجازی هم می تواند نقش آفرین باشد. البته 
در انتخابات امریکا که ابرقدرت است و اپلیکیشن اطلاع رسانی هم در آنجا است اما 
همچنان با چالش انتخابات و تبلیغات در فضای مجازی مواجه هستند. در مجموع  
کرونا باعث شد در این فضا بیشتر کار کنیم و به نظر می رسد در برخی اوقات بیشتر 
از نشست های حضوری نتیجه می دهد. کمپین  های انتخاباتی در فضای مجازی 

فرصت جدیدی خواهد بود.

علی شکوری راد: 

اصلاح طلبان از نامزد نیابتی عبور کرده اند

کارشناس مسائل منطقه گفت: استراتژی آمریکا برای 
حداکثرسازی امنیت رژیم صهیونیستی به جا گذاشتن 
سرزمین سوخته در کشورهای واقع در اطراف این رژیم 
است از این رو باید خیلی دقت کنیم که صحنه لبنان 

سوریه دوم نشود. 
درباره  ایرنا  با  گو  و  گفت  در  تاجیک«   »نصرت الله 
انفجار در بیروت اظهار داشت: هنوز تحلیل منسجم 
و مشخصی از این حادثه وجود ندارد که آیا این حادثه، 
اهمال یا خرابکاری بوده است. تحلیل من این است که 
به احتمال زیاد یک اهمال انسانی در کنار ناکارآمدی 
ساختاری سیستم اداری لبنان است که چنین حجمی 
از مواد نیترات آمونیوم در یک مقطع هفت ساله در یک 
نقطه جمع شده و چنین حادثه دلخراشی به وجود آورده 

است.
سفیر اسبق ایران در اردن افزود:هر سناریویی رخ داده 
باشد، نوع تاثیرات آن بستگی به ادراک مردم لبنان از این 
امر دارد. یعنی چگونه دولت می تواند افکار عمومی را 
قانع کند که آیا خرابکاری و یا اهمال بوده است و یا واقعاً 
آنطور که این روزها مطرح می شود بحث ناکارآمدی دولت 

است که باعث شده چنین شرایطی به وجود بیاید.
 این کارشناس مسائل منطقه خاطرنشان کرد: این 
را هم باید اضافه کنیم که لبنان یک نظام طایفه گری 
نامطلوب یا نظام معلول دارد که خود این نظام هم بعد 
از ۱۵ سال جنگ داخلی از ۱۹۷۵ تا ۱۹۹۰ و بعد از 
قراردادی که در طائف عربستان منعقد شد مستقر شد 

و ثبات نسبی به صحنه لبنان برگشت.
وی عنوان کرد: اعتراضات سال گذشته تا زمان شیوع 
بحران و کرونا ادامه داشت و می رفت که به یک معضل 
اساسی تبدیل شده و به صورت جنگ داخلی نه میان 
گروه ها بلکه میان تظاهرکنندگان و حکومت تداوم پیدا 
میان  رویارویی  شود  ایجاد  وضعیت  آن  اگر  الان  کند. 
مأموران دولتی و تظاهرکنندگان تداوم پیدا کند شاهد 
افزایش دور جدیدی از خشونت ها خواهیم بود که ممکن 

است صحنه لبنان را به هم بزند.
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی با بیان اینکه لبنان 
شرایط خاص سیاسی اجتماعی و موقعیت ژئوپلیتیکی 
تاثیراتی  در دریای مدیترانه دارد، اظهارداشت: میزان 
که این انفجار در صحنه سیاسی، اجتماعی، اقتصادی 
که  دارد  بستگی  عامل  چند  به  داشت  خواهد  لبنان 

شدیدترین آن  مسائل اقتصادی است.
 اقتصاد لبنان صدمه بیشتری خواهد دید

تاجیک عنوان کرد: لبنان اقتصاد فعال و پویایی ندارد 
و فاقد منابع معدنی و صنعتی است و بیشتر اقتصاد آن 

براساس خدمات گردشگری و دریافت کمک ها استوار 
است. به عقیده من اقتصاد لبنان تا همین الان صدمه 
جدی دیده و از این به بعد صدمه بیشتری خواهد دید 
که ناشی از قطع فعالیت های صنعت گردشگری به علت 

شیوع کرونا و  کم شدن کمک های خارجی است.
وی  با تشریح و تبیین علل کم شدن کمک های خارجی 
گفت: کم شدن کمکهای خارجی از سویی به راکد شدن 
اقتصاد در جهان بر می گردد چرا که کشورهای کمک 
کننده نمی توانند کمک های گذشته را ادامه بدهند و 

کمک های خود را کمتر کرده اند.
ادامه داد: دومین  آسیا  این کارشناس مسائل غرب 
عامل بحث سیاسی در این کمک ها است، یعنی علاوه 
بر راکد شدن یا رکود جهانی و تاثیرات آن بر کشورهای 
کمک کننده، برخی از کشورها از این موضوع به عنوان 
یک ابزار سیاسی برای تحمیل اراده خود بر حکومت و 

مردم لبنان استفاده می کنند.
تاجیک ادامه گفت: طبعاً مقاصد سیاسی هم برای 
ایجاد فشار و یا تحمیل اراده  هست ولی نتیجه آن این 
است که به نوعی مردم را بر علیه حکومت می شوراند که 

به عقیده من این امر باید مدنظر قرار بگیرد.
 ترجمه درستی از صحبت های مکرون نشد

وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اظهارنظر مکرون 
اظهار  امور  اصلاح  درباره  لبنان  اصلاح   لزوم  درباره 
داشت: به نظر می رسد ترجمه درستی از صحبت های 
و ترجمه بدی شد. فحوای کلام مکرون  مکرون نشد 
شاید مقداری دخالت گونه بود ولی به عقیده من این نبود 

که لزوماً بخواهد دخالت واضحی داشته باشد.
این دیپلمات پیشین با اشاره به نقش تاریخی فرانسه 
در منطقه و مشخصا لبنان گفت: بعد از جنگ جهانی 
دوم چند کشور از جمله شمال عراق و اردن به انگلیس ها 
و سوریه و لبنان و شمال آفریقا به فرانسوی ها رسید. با 
توجه به پیشینه تاریخی فرانسوی ها دارای نفوذ زیادی در 
میان سیاستمداران لبنانی هستند و مسائل این کشور را 

از نزدیک دنبال می کنند.
نخستین  مکرون  اینکه  کرد:  خاطرنشان  تاجیک 
مقامی بود که بعد از این حادثه به لبنان رفت ناشی از 
همین نزدیکی میان فرانسوی ها و لبنانی هاست ولی 
کلام او اگرچه کلام خیلی خوبی نبود ولی شخصاً بعید 
می داند آنگونه که در فضای مجازی براساس این ترجمه 
نه چندان دقیق رواج پیدا کرد مکرون قصد چنین کاری 

را داشته باشد.
درباره  نصرالله  سیدحسن  موضع گیری  درباره  وی 
تحولات اخیر لبنان و اظهارات مکرون گفت: سخنان 

سیدحسن مانند همیشه بسیار منطقی و معقول بود به 
عقیده من محتوای اصلی صحبت های ایشان رواداری 
می زند.  را  اول  حرف  لبنان  در  مسامحه  بود.  لبنانی 
طوایف مختلف در کنار هم زندگی می کنند که شاید از 
نظر عقاید بسیار متضاد باشند ولی بسیار نزدیک هستند 

و سعی می کنند همگن برخورد کنند.
  حزب الله رواداری لبنانی را سرلوحه 

فعالیت های خود قرار داده است
از  یکی  یادآورشد:  منطقه  مسائل  کارشناس  این 
توفیقات حزب الله هم این بوده که این رواداری لبنانی را 
سرلوحه فعالیت  و کارهای خود قرار داده است و از همین 
منظر است که مقاومت مشروع که حزب الله تبلور آن 
است در لبنان جایگاه بسیار بالایی دارد و مردم از همه 
طوایف به دیده احترام به حزب الله نگاه می کنند که هم 
توانسته کشورشان را از دست اندازی های خارجی و رژیم 
صهیونیستی حفظ کند و هم توانسته در انسجام داخلی 

نقش آفرینی کند.
که  معدودی  احزاب  یا  عده  به جز  کرد:  تصریح  وی 
مخالف سیاسی حزب الله هستند و ابایی هم ندارند 
که مخالفت خود را آن اعلام کنند، ولی عموم مردم به 
فعالیت های حزب الله مخصوصاً فعالیت های مقاومت 
به  خارجی،  اشغالگران  یا  و  نیروها  مقابل  در  مشروع 
دیده احترام نگاه می کنند بنابراین صحبت های سید 

حسن نصرالله بسیار خوب بود.
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی اضافه کرد: در مورد 
مکرون  با  مجازی  فضای  که  آنگونه  اتفاقاً  هم  فرانسه 
برخورد کرد، سید حسن نصرالله چنین نکرد بلکه دیدیم 
که از کمک های فرانسه استقبال کرد و در حقیقت به 
جای اینکه سفر مکرون را منفی ببیند سفر وی را مثبت 
دید و تلاش کرد در شرایطی که مردم لبنان در یک حادثه 
با هر بستر و هر دلیلی در یک مصیبت گرفتار شدند، 
سعی کرد با رواداری، مسامحه و توجه به واقعیت های 
لبنان از کمک های فرانسه و جامعه جهانی بهره برداری 

بهینه کند.
تاجیک در پاسخ به این سوال آیا کشورهایی که به لبنان 
وعده کمک داده اند به وعده های خود عمل خواهند 
و  نفر  کرد، گفت: درست است که کشته شدن ۱۵۰ 
مجروحیت بیش از پنج هزار نفر و ناپدید شدن حدود 
۴۰-۵۰ نفر مصیبت و فاجعه است ولی به عقیده من از 
این جنبه انسانی که بگذریم اکنون مسئله اصلی بحث 

اقتصاد است.
 دست کشورها برای کمک به لبنان باز نیست

معتقدم  من  داد:  ادامه  اردن  در  ایران  اسبق  سفیر 

دلیل  به  ولی  می کنند  کمک  لبنان  به  کشورها  که 
شکوفانبودن اقتصاد جهان، بعید می دانم که کشورها 
دستشان برای کمک خیلی باز باشد مگر کشورهایی 
که دارای ذخایر یا اندوخته ارزی خوبی هستند از جمله 
کشورهای نفت خیز یا کشورهای حاشیه جنوب خلیج 
غربی  کشورهای  یا  بین المللی  سازمان های  یا  فارس 
مانند اروپا یا آمریکا آن هم به شرطی که نخواهند با این 
کمک ها قصد و اراده سیاسی خود را تحمیل کنند ممکن 

است بخشی از این آلام کاهش پیدا کند.
تاجیک تصریح کرد: بالاخره باید در این طور مواقع 
در کنار مردم لبنان قرار گرفت و تلاش کرد تا آنجایی 
که ممکن است مانند همه مواقعی که سیل و زلزله و 
این قبیل می افتد و همه کمک می کنند  از  اتفاقاتی 
این روحیه کمک همانگونه که در ایران هم ایجاد شده، 

تقویت شود
 ایران می تواند با کمک های فنی و مهندسی 

در بازسازی بیروت ایفای نقش کند
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی خاطرنشان کرد: اگر 
در کنار کمک هایی که از سوی مجامع جهانی می شود، 
ما بهره گیری  اقتصادی  برای بخش  از زمینه ها  یکی 
از ظرفیتهای خدمات فنی و مهندسی ایران است که 
می تواند در مشارکت در بازسازی بیروت مزیت نسبی به 

شمار بیاید.
وی با بیان اینکه مشکل اصلی لبنان، ساختار ضعیف 
و نحیف طوایفی این کشور است،گفت: در عین حال 
قبلی  مشکلات  به  که  هست  هم  دیگری  مشکلات 
چه  و  اسلامی  جمهوری  در  ما  آنچه  و  زند  می  دامن 
سایر کشورهای تعیین کننده منطقه نباید غفلت کنند، 

دخالت خارجی است.  
این کارشناس مسائل منطقه یادآور شد: ما در جمهوری 
اسلامی خیلی باید دقت کنیم که صحنه لبنان سوریه 
دوم نشود. استراتژی آمریکا برای حداکثرسازی امنیت 
رژیم صهیونیستی به جا گذاشتن سرزمین سوخته در 
کنار این رژیم و در کشورهای واقع در حاشیه این رژیم 
است. در حقیقت یکی از دلایلی که صحنه سوریه به این 

شکل درآمد همین موضوع است.
تاجیک بیان داشت: در مورد لبنان هم اگر ما دقت 
نکنیم فضا به این سمت برود که صحنه لبنان هم به هم 
بخورد یکی از تبعات و خطرهایی است که ما باید به آن 
دقت کنیم و ما و مجامع بین المللی و جامعه جهانی 
اجازه ندهند که آمریکا مجدداً چه با فشار مستقیم و 
چه غیرمستقیم این صحنه را در لبنان تکرار کند و این 

خطری است که باید برای لبنان مورد توجه قرار دهیم.

تاجیک کارشناس مسائل منطقه:

استراتژی آمریکا به جا گذاشتن سرزمین سوخته در کشورهای اطراف اسرائیل است



طرح:مهدی عزیزی

 ماسک ویژه دوردور هم رسید! 

نوبخت: تغییرات یارانه ای در راه است 
رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور از اصلاح نظام یارانه در اصلاحیه ساختار بودجه خبر داد.»محمدباقر 
نوبخت« گفت: نحوه پرداخت یارانه ها می تواند اصلاح و هدفمند شود. یارانه حمایت معیشتی ناشی از 
افزایش نرخ بنزین را به ۶۰ میلیون نفری که فکر می کردیم نیازمندتر هستند تاکنون داده ایم و امیدواریم که 
هدفمند پرداخت شود. قطعا ۲۲-۲۰ میلیون نفری که این یارانه را دریافت نمی کنند، قطعا گلایه دارند. اگر 
هم یارانه را به همه بدهیم که یعنی آن را هدفمند توزیع نکرده ایم.وی اضافه کرد: در برنامه اصلاح ساختار 
بودجه هم موضوع اصلاح پرداخت یارانه ها را گنجانده ایم. انشالله با تصویب این برنامه از سوی مجلس، 
حتی لایحه بودجه ۱۴۰۰ را هم بر مبنای همین اصلاح ساختار، ارائه می دهیم. به میزانی که برنامه اصلاح 
ساختار بودجه در مجلس، تصویب شود؛ آن را در لایحه بودجه سال بعد لحاظ خواهیم کرد و در جهت 

اصلاح اعداد و ارقام عمل می کنیم.

سیدعباس موسویان، فقیه اقتصاددان درگذشت 
و  مالی اسلامی  اقتصاددان، متخصص  فقیه  والمسلمین دکتر سیدعباس موسویان  حجت الاسلام 
همچنین استاد تمام گروه اقتصاد اسلامی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی صبح دیروز مورخ ۱۹ 
مردادماه ۱۳۹۹ دار فانی را وداع گفت. وی از مصادیق مجاهدان موفق عرصه علم و تحقیق و خدمت 
عالمانه به نظام مقدس جمهوری اسلامی بود.عضویت در شورای فقهی بانک مرکزی، عضویت در کمیته 
فقهی بورس، عضویت در انجمن اقتصاداسلامی ، عضویت در انجمن مالی اسلامی، عضویت در هیات 
امناء پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی و دانشگاه امام صادق )ع( از عناوین وی بود. همچنین این استاد 
شاخص در حوزه اقتصاد اسلامی صاحب نشان و جایزه جهانی علوم انسانی اسلامی و جایزه شهید صدر 

بود.

مصباحی مقدم: FATF به کلی منتفی است 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه صحبت از پذیرش FATF نوعی تحریف است، گفت: 
اگر پذیرش FATF را به مصلحت کشور می دیدیم آن را تصویب می کردیم، اما معتقدیم FATF چیزی جز 
خسارت برای ملت ایران به دنبال ندارد.حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم، در گفتگو 
با تسنیم با اشاره به برخی گمانه زنی ها گشایش اقتصادی مورد نظر رئیس جمهور پذیرش FATF خواهد 
بود، اظهار داشت: گشایش اقتصادی با پذیرش FATF، نمونه تحریف و آدرس غلط دادن به مردم است.
وی افزود: موضوع پذیرش لوایح چهارگانه مرتبط با FATF به کلی منتفی است و به وعده روسای جمهور و 

مجلس برای گشایش اقتصادی ربطی ندارد.

چند درصد مردم ایران به کرونا مبتلا شده اند؟
دکتر احسان مصطفوی رئیس مرکز تحقیقات بیماری های نوپدید و بازپدید انستیتو پاستور درباره مطالعات 
انجام گرفته شده به وسیله تست های سرولوژی گفت: تست های سرولوژی مبتنی بر کیت های الایزا است و 
از فروردین ماه برای انجام مطالعات مختلف مورد استفاده قرار گرفت. مطالعاتی که توسط معاونت تحقیقات 
وزارت بهداشت در شهرهای مختلف و به خصوص شهرهای بزرگ انجام شد، نشان می دهد حدود ۱۸.۵ 
درصد جمعیت عمومی در اوایل اردیبهشت ماه سرم مثبت برای کووید-۱۹ بودند. اگر برخی ایراداتی که 
به این مطالعه ها وارد است را جدی نپنداریم، امروز حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد جمعیت کشور آلودگی به کرونا 

را تجربه کرده اند.

واکنش آشنا به اظهارات فتاح؛ چه بنیادی شود این بنیاد! 
حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهوری در حساب کاربری خود در توییتر نوشت:فرمودند مستاجران 
بنیاد باید یا اجاره ها را به روز  و یا ملک را تخلیه کنند اما نفرمودند با آنان که املاک را به نام مزایده  ولی با 
مصالحه و توصیه مالک شده اند چه باید کرد و نفرمودند فردای فروش سریع  همه اموال و  املاک، بنیاد 

می ماند یا جمع می شود.

تنها شهر سبز ایران هم گرفتار کرونا شد 
حسین فرشیدی رئیس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان اظهار کرد: وضعیت ۱۳ شهرستان هرمزگان ازنظر 
شمار بیماران بستری و فوت شدگان کرونا در تاریخ ۱۹مرداد ۹۹ در ۴ وضعیت قرمز، نارنجی، زرد و سفید 
قرار گرفته است.فرشیدی گفت: ابوموسی تا پیش از این به عنوان تنها شهر سبز ایران مطرح بود که به 
نظر می رسد موارد مشکوکی از ابتلای به کرونا در این جزیره شناسایی شده که وضعیت آن از سبز به سفید 

تغییر کرده است.

استیضاح »زنگنه« در مجلس کلید خورد 
ابراهیم رضایی، نماینده مردم دشتستان، با اشاره به محورهای این استیضاح، گفت: مشکلات بسیار 
زیادی در صنعت نفت وجود دارد که عملکرد وزیر نفت هم نشان می دهد که وی نمی تواند این مشکلات را 
حل و فصل کند.وی تصریح کرد: خام فروشی نفت یکی از محورهای اصلی استیضاح وزیر نفت است چرا 
که معتقدیم جلوگیری از خام فروشی و توسعه صنایع پائین دستی نفت باعث رشد اقتصادی و ایجاد اشتغال 

و در نهایت جهش تولید می شود اما این مسئله مطابق با انتظار تاکنون پیش نرفته است.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

مسیر دوچرخه سواری تا ماه آینده در 
قم ایجاد می شود

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: مسیر دوچرخه سواری تا ماه 
آینده در قم ایجاد می شود.  

عباس ذاکریان در جلسه ستاد مدیریت بحران که در سالن کرامت استانداری 
برگزار شد، با اشاره به استقبال شهروندان قم از دوچرخه اظهار داشت: برای 
اولین بار طرح جامع دوچرخه در سطح شهر توسط شهرداری تهیه شد و مصوبه 

شورای هماهنگی استان را اخذ کرده است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم افزود: در حدود ۱۸۰ کیلومتر از 

خیابان های شهر در طرح جامع مسیر ویژه دوچرخه پیش بینی شده است.
ذاکریان تصریح کرد: تنها مدل حمل و نقلی که در ایام کرونا بسیار مورد 
استقبال قرار گرفت و برخلاف حمل و نقل عمومی بر آن تاکید شد، استفاده از 

دوچرخه در سطح شهر است.
وی بیان کرد: با طرح فاصله گذاری اجتماعی عملًا استفاده ازحمل و نقل 
عمومی از رونق افتاد، اما استقبال شهروندان از دوچرخه افزایش چشمگیری 

دارد.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم خاطرنشان کرد: به دلیل همین 
استقبال شهروندان به ویژه در ایام کرونایی، فروش ۴ ماهه دوچرخه در قم، 

معادل یک سال گذشته است.
ذاکریان عنوان کرد: بسیاری از کشورها شاخصه های استفاده از دوچرخه در 
ایام کرونا را در نظر گرفتند و بخشی از مسیرهای خیابان ها را به طور موقت به 

دوچرخه اختصاص دادند.
وی گفت: طرح شهرداری در مورد ایجاد زیرساختهای لازم برای استفاده از 
دوچرخه آماده است و تا ماه آینده راه اندازی مسیرهای دوچرخه به طور موقت و 

در ادامه برای درازمدت در قم احداث می شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم تصریح کرد: زیرساخت های حمل 
و نقل عمومی باید به سمت و سوی استفاده آسان از دوچرخه در سطح شهر 
حرکت کند تا در جهت حفظ سلامت شهروندان بتوانیم قدم های خوبی برداریم.

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  خبرداد:
آغاز مجدد عملیات عمرانی پروژه تقاطع جعفریه با کمربندی امام علی)ع(

سرپرست سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از آغاز مجدد عملیات عمرانی 
پروژه تقاطع جعفریه با کمربندی امام علی)ع( خبر داد و گفت: سه ماه اخذ 
مجوز برای مسدود کردن بخشی از کمربندی با پلیس راه طول کشیده و درگیر 
بودیم تا خوشبختانه این مجوز صادر شد. سید ابوالفضل میریک امامی با اشاره 
به اهمیت اطلاع رسانی درروند انجام پروژه های عمرانی در شهرداری، اظهار 
داشت: درروند اجرای پروژه ها با توجه به مطالبه مردم در اجرای به موقع پروژه ها 
سرپرست  گیرند.  قرار  پروژه ها  اجرای  روند  جریان  در  شهروندان  است  لازم 
سازمان توسعه و عمران شهرداری قم با تأکید بر اجرای پروژه ها در زمان بندی 
مشخص شده، افزود: پروژه جعفریه به علت مشکلات متعددی و عدم همکاری 
لازم همه ارگان های مرتبط با تأخیر مواجه بوده و زمان بهره برداری این پروژه به 

تأخیر افتاده است.
میریک امامی اجرای پروژه تقاطع جعفریه با کمربندی امام علی )ع( را یکی از 
پروژه های مهم و مؤثر در ترافیک خواند و بیان کرد: با اجرای این پروژه خروج و 
ورود به سمت جاده جعفریه از سمت کمربندی امام علی)ع( با امنیت و به راحتی 
انجام می شود. وی علت تأخیر آغاز عملیات عمرانی عرشه یک را تشریح کرد 
و گفت: سه ماه اخذ مجوز برای مسدود کردن بخشی از کمربندی با پلیس راه 
این مجوز صادر شد. سرپرست  تا خوشبختانه  طول کشیده و درگیر بودیم 
سازمان توسعه و عمران شهرداری قم از آغاز عملیات عمرانی عرش یک خبر 
داد و تصریح کرد: تکمیل عرش یک و رمپ یک آغازشده و رمپ و لوپ دوم 

با پیشرفت ۵۰ درصدی در حال اجرا بوده و تا آخر مرداد تکمیل خواهد شد.
میریک امامی انحراف بلافاصله ای مسیر ترافیک برای تکمیل عرشه دو را 
بعد از پایان عرش یک دانست و تأکید کرد: این پروژه تا اول مهرماه به صورت 
کامل به بهره برداری رسیده و امیدواریم شاهد ایمنی و روانی ترافیک این مسیر 
اعلام  تومان  میلیارد  را هشت  پروژه  این  اعتبار  باشیم. وی  برای شهروندان 
و خاطرنشان کرد: امیدواریم با همکاری لازم همه ارگان ها این پروژه در زمان 

موردنظر به پایان رسیده و نیاز به تزریق اعتبار مجدد نداشته باشیم.
 

مدیرعامل سازمان  آرامستان های شهرداری قم :

تجمع در آرامستان ها باید به حداقل برسد
مدیرعامل سازمان  آرامستان های شهرداری قم گفت: برگزاری مراسم ختم در 
آرامستان ها و تجمع در مراسم های تشییع از رفتارهای خطرناک در زمان شیوع 

ویروس کرونا است.
در  تجمع ها  برخی  وجود  به  اشاره  با  نیارکی  موسوی  سیف الدین  سید 
مراسم های تشییع یا ختم در آرامستان های سطح شهر و بهشت معصومه)س(، 
اظهار داشت: اگر این تجمع ها برگزار نشده و این مراسم ها با حداقل افراد اجرا 

شود، می توانیم گامی مثبت در جلوگیری از شیوع کرونا برداریم.
مدیرعامل سازمان  آرامستان های شهرداری قم ادامه داد: کاری که در اوج 
اول بیماری کرونا در قم انجام شد این بود که مردم در بسیاری از این موارد 
اصول بهداشتی را رعایت کردند و این موجب شد ما با کمترین مشکل از این 
مرحله گذر کنیم. موسوی نیارکی افزود: معضل اینجاست که در محله دوم 
مردم آنچنان که باید رعایت دستورات بهداشتی و پروتکل ها را جدی نگرفته اند و 
همچنان شاهد تشییع جنازه و برگزاری مراسم های ختم و تجمع در آرامستان ها 
و مساجد هستیم. وی با اشاره به اینکه برگزاری مراسم با رعایت پروتکل های 
بهداشتی در عمل شدنی نیست، اظهار داشت: وقتی تجمع عزاداران صورت 
بگیرد امکان سرایت بیماری بسیار بالا می رود. مدیرعامل سازمان  آرامستان های 
شهرداری قم گفت: اگر تشییع کمتر انجام شود و مراسم هایی که در مساجد 

برگزار می شود کنترل شود وضعیت ما بسیار بهتر خواهد بود.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم :

نمایشگاه کارگاه کتابت غدیر در قم 
افتتاح شد 

همزمان با ایام دهه امامت و کرامت نمایشگاه کارگاه کتابت غدیر با حضور 
علیرضا زاکانی نماینده مردم قم در مجلس افتتاح شد.

با ایام دهه امامت و کرامت نمایشگاه کارگاه کتابت غدیر در در  هم زمان 
نگارخانه شهید آوینی افتتاح شد.

علیرضا زاکانی نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، سید موسی 
حسینی کاشانی مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان، ابوالقاسم مقیمی 
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم و جمعی از هنرمندان 

قمی در این مراسم حضور داشتند.
نمایشگاه کارگاه کتابت غدیر به همت سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری و 

اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی قم افتتاح شد.
ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم در 
حاشیه بازدید از این نمایشگاه با بیان اینکه به دنبال فراهم کردن فضایی هستیم 
برای اینکه مردم بتوانند با مشاهده آثار اساتید خوشنویسی از این هنر فاخر 
لذت ببرند و با آن آشنا شوند و پیام ها را دریافت کنند، تصریح کرد: به همین 
منظور کارگاه خوشنویسی دهه ولایت و غدیر پیش از فرا رسیدن دهه ولایت در 
فرهنگسرای خانواده برگزار شد و اساتید خوشنویسی استان ۶۰ اثر فاخر را تولید 

کردند که از این آثار در مجموعه تبلیغات شهری استان قم هم استفاده شد.
وی با بیان اینکه از ابتدای دهه ولایت برخی از این آثار در فضای شهری اکران 
شد، عنوان کرد: نگارگذر خیابان شهداء نیز به این آثار مزین شده و شهروندان 

می توانند این آثار را در آن محل مشاهده کنند.
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم با تاکید براینکه اصل 
این آثار در نگارخانه شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی به اکران 
گذاشته شده است، خاطرنشان کرد: این نمایشگاه به مدت ۱۰ روز میزبان 

علاقمندان به آثار خوشنویسی و غدیر از ساعت ۸ الی ۱۲ صبح است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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در آن بکوشید که اوقاتتان ، چهار بخش باشد : بخشی برای 
راز و نیاز با خداوند ؛ بخشی برای کار معاش ؛ بخشی برای 
معاشرت با برادران و دوستان مورد اعتماد ، آنان که عیب 

هایتان را به شما گوشزد می کنند و با شما خالص و یکرنگ اند 
ت های حلالتان.

ّ
؛ و بخشی برای بهره برداری از لذ

دوشنبه -بیستم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5092

تحف العقول : ص ٤09

 استاندار قم با بیان اینکه در حال حاضر در قم به لحاظ تعداد بیماران کرونایی 
که بستری می شوند دارای یک شیب افزایشی هستیم گفت: طبق نظر ستاد 
ملی کرونا در مناطق پرخطر و قرمز مانند قم محدودیت های بیشتری در حوزه 

اداره ها، اصناف و همچنین عموم مردم وضع خواهد شد.
بهرام سرمست روز یکشنبه در پایان جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا که به 
صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار 
داشت: در این جلسه پروتکل های بهداشتی مورد بحث قرار گرفت که البته 

نهایی شدن آن به جلسه آینده این ستاد موکول شد.
وی با اشاره به تاکید ستاد ملی کرونا مبنی بر اینکه مردم بیشترین رعایت را 
از نظر شست و شوی دست ها، فاصله گذاری اجتماعی و اجتناب از حضور در 
تجمع ها و ترددهای غیر ضروری و استفاده از ماسک داشته باشند، گفت: ما از 
مردم قم عاجزانه خواهش می کنیم که  برای حفظ سلامتی خود و کادر درمانی 

مانند گذشته این موارد را رعایت کنند.
استاندار قم یادآور شد: در  جلسه ستاد ملی کرونا همچنین مقرر شد برای 
کسانی که این پروتکل ها را رعایت نمی کنند برخی مجازات ها و ضمانت های 

اجرایی در نظر گرفته شود.
ستاد ملی کرونا یک مشی اعتدالی را دنبال می کند 

وی موضوع عزاداری محرم را نیز مورد توجه قرار داد و خاطرنشان کرد: در 
این خصوص پروتکل های بهداشتی از سوی کمیته امنیتی انتظامی با محوریت 
سازمان تبلیغات اسلامی و همراهی دانشگاه علوم پزشکی و بقیه اعضای ستاد 

ابلاغ شده است .
وی اضافه کرد: ستاد ملی برای کسانی که این پروتکل هارا رعایت نمی کنند 
یک سری مجازات ها و ضمانت های اجرایی بازدارنده ای را مطرح می کنند تا 
هم شاهد عزاداری باشیم و هم در عین حال سلامت شهروندان را با کمک 
هیات های مذهبی و متولیان امر عزاداری و همکاری نظام سلامت و سایر 

اعضای ستاد تامین کنیم.
استاندار قم تصریح کرد: ستاد ملی کرونا یک مشی اعتدالی را دنبال می کند 
که هم اصل عزاداری سالار شهیدان اجرایی شود و هم سلامت مردم به خطر 

نیافتد.
پروتکل های  صورت  به  موضوع  این  اجرایی  زمینه های  داد:  ادامه  وی 
بهداشتی ابلاغ شده، از این رو انتطار داریم مورد رعایت قرار بگیرد و اگر عده 
کمی  پیدا می شوند و با هر نیتی این پروتکل ها را زیر پا می گذارند، برای حفظ 
سلامتی اکثریت جامعه ای که پایبند این پروتکل ها هستند یک سری مجازات 

های بازدارنده ای تدوین و ابلاغ خواهد شد، که از تشکیلات قضایی و نیروی 
انتظامی می خواهیم کماکان در پیگیری این موضوع کوشا و فعال باشند.

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود با بیان اینکه تمام محدودیت های 
مربوط به وضعیت قرمز کرونا از طرف ستاد ملی و استانی مقابله با کرونا ابلاغ 
شده است افزود: از رسانه ها انتظار داریم مانند قبل در امر اطلاع رسانی فعال 
باشند چرا که بخشی از این افزایش بستری ها و تغییر وضعیت نسبتا مطلوبی که 

در استان داشتیم حاصل عادی شدن مسائل برای مردم بود.
وی تاکید کرد: اطلاع رسانی و اقناع افکار عمومی باید به نحوی پیش برود که 
مردم حساسیت های موج اول کرونا را در پیش بگیرند تا بتوانیم دوباره کنترل 

کنیم و شاهد سیر نزولی این بیماری در استان باشیم.
استاندار قم همچنین با اشاره به ابلاغ قانون دورکاری گفت: دستگاه های 
اجرایی می توانند از این ظرفیت استفاده کنند و بیماران زمینه ای، افراد مسن و 

بانوان  در اولویت استفاده از این ظرفیت می باشند.
وی گفت: مدیران دستگاه های اجرایی نیز باید برای خود و همچنین پرسنل 
و ارباب رجوع یک فضای امن و سالم اداری را تامین کنند و از ارائه خدمت به 

افرادی که ماسک نمی زنند و پروتک  ها را رعایت نمی کنند، خودداری نمایند.

استاندار قم خبرداد:

اعمال محدودیت های جدید کرونایی 

 با رعایت پروتکل های بهداشتی درقم اجرا شد؛

اجرای بیش از ۴۰ جُنگ  شادمانی در دهه ولایت 
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم گفت: بیش از ۴۰ جُنگ  شادمانی با رعایت 

پروتکل های بهداشتی در دهه ولایت در قم برگزار شد.
ابوالقاسم مقیمی در جلسه ستاد مدیریت بحران در سالن کرامت استانداری، اظهار داشت: شهرداری 
قم از ابتدای شیوع کرونا با دو هدف رعایت نکات بهداشتی توسط شهروندان و ایجاد آرامش در خانواده 

و ماندن در خانه برنامه های خود را آغاز کرد.
در  شهرداری  تلاش  از  بخشی  افزود:  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی  سازمان  مدیرعامل 
واحدهای خدمت رسانی و تبلیغات شهری و تذکرات بهداشتی و راه اندازی مشاوره خانواده توسط 
فرهنگسرای جوان و دوره های خانواده محور به صورت مجازی و برنامه اینترنتی در قالب توصیه های 

روانپزشکی و دینی و ابتم های نمایشی بود.
مقیمی تصریح کرد: دو جشنواره ناخوانده مهمان و قرار بندگی در ایام عید نوروز و ماه مبارک رمضان 

و مهر دخت در ایام کرامت و برنامه هایی در جهت ماندن در خانه برگزار شد.
وی بیان کرد: اجرای سرودهای خیابانی و برگزاری جُنگ های شادمانی در مجتمع مسکونی و 
طراحی نمایش عروسکی در خیابان ها و تولید کلیپ از خبرنگاران و پزشکان و مدافعان سلامت نیز 
از دیگر برنامه ها در این ایام به شمار می رفت. مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم 
خاطرنشان کرد: اجرای جُنگ  شادمانی همراه با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی، کار بسیار سختی 
است و در ایام ولایت ۴۰ جُنگ  شادمانی در قم با موضوعات مختلف طراحی شده است که در آن علاوه 
بر بزرگداشت ایام از قربان تا غدیر، توصیه های بهداشتی برای شهروندان ارائه می شود. مقیمی عنوان 
کرد: برنامه های متنوعی در فضای مجازی در قالب های هنری و انیمنشن و فیلم از طرف هنرمندان 
قمی تولید می شود که تعدادی از آثار مورد حمایت قرار گرفته است. مقیمی تصریح کرد: همه بسترها 
باید در خدمت فرهنگ سازی و پیشگیری از شیوع کرونا باشد، ضمن اینکه دیگر نیازهای شهروندان را 
در قالب برنامه های هنری و فرهنگی به ویژه در فضای مجازی مد نظر قرار دهیم. وی خاطرنشان کرد: 
ظرفیت های هنری و فرهنگی زیادی در قم وجود دارد، هر چند نیازمند پنجره واحدی در فضای مجازی 

و الکترونیکی در حوزه تبلیغات و اطلاع رسانی برنامه های فرهنگی و هنری در مقابله با کرونا هستیم.
 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم :

مجوز صنایع آب بر در قم، صادر نمی شود 
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: به هیچ عنوان مجوز صنایع آب بر با توجه به 

اقلیم قم، صادر نمی شود. 
محمود سیجانی در جلسه گفتگوی بخش خصوصی و دولت که در سالن کرامت استانداری برگزار 
شد،اظهار داشت: برای تامین آب شهرک محمودآباد خط انتقال جداگانه ای نیست و باید پیگیری لازم 

را از ظرفیت های فعلی داشته باشیم.
دارای دغدغه  تولیدکنندگان  از  برخی  قم تصریح کرد:  تجارت  و  رئیس سازمان صنعت، معدن 
تعرفه های بالا در تولید هستند، در تقسیمات منطقه ای، قمرود تنها منطقه کمتر توسعه یافته و محروم 

قم است و قیمت انرژی در این مناطق متفاوت تر است.
وی بیان کرد: صنایعی که آب بالایی مصرف می کنند جزء ممنوعات است و به هیچ عنوان مجوز 

صنایع آب بر با توجه به اقلیم قم و آمایش سرزمین صادر نمی شود.
سیجانی عنوان کرد: در قم بخش عمده ای از آب جزء مصارف کارگری است و برخی از واحدها از 
تعداد بالایی کارگر برخوردار هستند و اگر آب مورد نیاز این واحدها تامین نشود ظرفیت تولید و اشتغال 
آنها از بین می رود، از این باید تمهیدات لازم در تامین آب مورد نیاز شهرک های صنعتی در قم اندیشیده 

شود.
وی خاطرنشان کرد: مسیر قم-تهران، محور توسعه اقتصادی و صنعتی قم و دارای ظرفیت های 
اقتصادی فراوانی است، اما با این وجود در این منطقه آب دغدغه ای جدی است و سهم صنعت ۴۰ 

میلیون متر مکعب است که جوابگوی نیازها نیست.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم تصریح کرد: با مدیریت منابع باید بتوان آب را به سمت 
محور توسعه قم هدایت کرد تا در سال جهش تولید و با توجه به شرایط اقتصادی کشور و تحریم، بتوانیم 

نیازهای کشور را تامین کنیم.
وی اظهار داشت: پیشنهاد می شود از آب علی آباد که ۶۰ متر در ثانیه است، به شکلی تهاتر کنیم و 
در قالب چاه و سایر منابع به صنعت تخصیص دهیم تا به تعهدات خود نسبت به تولیدکنندگان پایبند 

باشیم.
سیجانی اظهار داشت: حمایت دولت از بخش خصوصی در عرصه تولید و صادرات امری مهم 
و ضروری است و صمت همراهی خوبی در این بخش دارد و از اولویت های اقتصادی خود، حفظ 

ظرفیت ها می دانیم تا بتوانیم این شرایط دشوار را پشت سر بگذاریم.

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: از ابتدای سالجاری تا تیرماه ۱۳ 
هزار و ۴۲۱ واحد خون درقم اهدا شده است ضمن اینکه تاکنون ۷۵ بیمار 
بهبود یافته کرونا در این استان پلاسمای خود را برای درمان سایر بیماران 

اهدا کرده اند. 
مرتضی نوریان  افزود: اگر چه میزان اهدای خون درمجموع نسبت به 
مشابه سال گذشته ۱.۳ درصد کاهش را نشان می دهد،  اما میزان اهدای 
خون درتیرماه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته بیش از ۱۲ 

درصد افزایش یافته است.
وی اهدای خون را اقدامی دائمی دانست و اظهار داشت: اگرچه ذخایر 
خون استان در شرایط پایداری قرار دارد ولی حفظ و استمرار این وضعیت 

نیازمند استمرار دراهدای خون می باشد.
مدیرکل انتقال خون قم ادامه داد: از ابتدای سالجاری تا پایان تیرماه ۵۵۲ 
تن از بانوان موفق به اهدای خون شدند که این تعداد حدود ۴ درصد از کل 

اهدا کنندگان و نیم درصد بیش از مدت مشابه سال گذشته است.
نوریان،  با تاکید بر اینکه خون هیچ گونه جایگزین مصنوعی ندارد، اظهار 
داشت: آقایان در طول سال چهار مرتبه و بانوان سه مرتبه مجاز به اهدای 

خون هستند.
وی افزود: از هر واحد خون اهدایی فرآورده های گوناگونی همچون پلاکت، 

پلاسما، گلبول قرمز، گلبول سفید و غیره تهیه و تولید و این فرآورده ها در 
مرکزهای درمانی و بالینی بر مبنای نیاز بیماران توزیع می شود.

مدیرکل انتقال خون قم اظهار داشت: در این مدت ۱۸ هزار و ۵۲۵ واحد 
خون به بیمارستان ها و ۴ هزار و ۳۶۴ واحد خون به شبکه خون رسانی کشور 

توسط این اداره کل ارسال شده است.
نوریان با اشاره به اثربخشی پلاسمای خون بهبودیافتگان کرونا دردرمان 
بیماران مبتلا به این بیماری، ضمن درخواست از بهبودیافتگان کویید ۱۹ 
برای اهدای پلاسمای خود گفت: تاکنون ۷۵ بهبودیافته کرونا دراین استان 

پلاسمای خود را اهدا کردند.
وی اظهار داشت: از همه بیماران بهبودیافته مبتلا به کویید۱۹ که در 
بیمارستان بستری بوده و روند درمان آن ها پایان یافته است،  درخواست 
داریم به شکرانه این سلامتی، برای کمک به سایر مبتلایان پلاسمای خود 

را اهدا کنند.
وی با بیان این که مرکز انتقال خون روح الله قم برای دریافت پلاسمای 
خون بیماران بهبودیافته کرونا درنظر گرفته  شده است گفت: تمام بیماران 
بهبودیافته بین ۱۸ تا ۶۰ سال و همچنین بانوانی که سابقه بارداری ندارند، 
می توانند با به همراه داشتن کارت ملی برای اهدای پلاسمای خون به مرکز 

انتقال خون روح الله قم مراجعه نمایند.

مدیرکل انتقال خون استان قم:

۱۳هزار و ۴۲۱ واحد خون درقم اهدا شد

به  اشاره  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس   
آخرین وضعیت پروژه های شهری گفت: امسال 
سال طلایی برای مدیریت شهری قم بوده و اکثر 
پروژه های شاخص تا پایان سال به بهره برداری و 

یا کلنگ زنی
به  اشاره  با  گفت وگویی،  در  جلالی  عبدالله   
قم  شهر  عمرانی  پروژه های  وضعیت  آخرین 
یکی  انقلاب  خیابان  راه  پیاده  داشت:  اظهار 
از پروژه های مهم بوده که به سرعت ادامه پیدا 
می کند و بخشی از آن نیز پیاده راه سازی خیابان 
ارم بوده که مشکل حمل ونقل را تا حدی حل 
می کند و به زودی چند دستگاه خودروی برقی 
برای جابه جایی زائران به حرم مورداستفاده قرار 

می گیرد.
رئیس شورای اسلامی شهر قم ابراز کرد: یکی 
دیگر از پروژه های مهم، تقاطع بلوار امام علی)ع( 

و بلوار حضرت معصومه)س( در ورودی جعفریه 
تکمیل  تقاطع  و  ساماندهی  به زودی  که  است 
می شود و نیمه دوم سال جاری به بهره برداری 
می رسد، همچنین ادامه مسیر شهید روحانی به 
سمت امام علی)ع( و خیابان شهیدان برقعی نیز 

امسال به بهره برداری می رسد.
کارهای  از  یکی  تملکات،  اینکه  بیان  با  وی 
هزینه بر است تصریح کرد:تملک ادامه فاز 5 عمار 
یاسر از میدان روح الله تا میدان سپاه در دست 
اقدام است که بخش عمده ای از تملکات صورت 
گرفته است تا بتوانیم پروژه خیابان دو سطحه به 

موازات صفائیه را عملیاتی کنیم.
ازجمله  جمهوری  تونل  داد:  ادامه  جلالی 
پروژه های در دست اجرا به طول یک کیلومتر 
است که سال آینده به بهره برداری می رسد و بعد 
از پل 9 دی در منطقه دو میدان امام حسین)ع( 

به سمت خیابان سواران شروع و به یادگار امام 
متصل می شود و تا خیابان جمهوری از امتداد 
میدان نماز تا بلوار امام علی)ع( در غرب شهر قم 

ادامه پیدا می کند.
وی تصریح کرد: این پروژه یکی از رینگ های 
مهم در منطقه 2 شهری است؛ همچنین امسال 
پروژه های مهم دیگری را شروع می کنیم که یکی 
از آن پروژه تقاطع امام رضا)ع( و فردوسی بعد از 

شاه جمال کلنگ زنی شده است.
کرد:  بیان  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
تقاطع صدوق و فردوسی یکی دیگر از پروژه های 
سطحه  سه  یاسمن  سمت  به  که  بوده  مهم 
امسال  تقاطع  این  اجرایی  عملیات  می شود، 
شروع می شود، همچنین عملیات اجرایی تقاطع 
کیوانفر و حضرت امام )ره( نیز در دست اقدام 

بوده که ازجمله پروژه های مهم شهر  قم است.

رئیس شورای اسلامی شهر قم تشریح کرد:

آخرین وضعیت پروژه های شاخص قم 


